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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران

پیام رهبر انقلاب به تشکل های دانشجویی؛

امروز بیشتر از همیشه کشور به عنصر 
مومن حزب اللهی احتیاج دارد

علی لاریجانی: 

افشاگری مصداق
 بد اخلاقی است
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رییس مجلس شورای اسلامی گفت: چیزی به اسم افشاگری راه افتاده که مصداق بداخلاقی است.  علی لاریجانی 
عصردیروز  در مراسم صدمین سالگرد شهید مطهری در فرهنگسرای ارسباران برگزار شد، گفت: اخیراً چیزی به اسم 
افشاگری راه افتاده که مصداق بد اخلاقی است، در حالی که حفظ آبروی مومن به اندازه رعایت حرمت کعبه اهمیت دارد 
و این کار خلاف معنویت و اخلاق اسلامی است. وی با بیان اینکه شهادت شهید حاج قاسم سلیمانی از جهاتی شبیه 
شهادت شهید مطهری بود، گفت: شهید مطهری با شهادتش فکرش را به کلی متفاوت از گذشته در صحنه اجتماع روان

 پیام رهبر معظم انقلاب به تشکل های دانشجویی منتشر و 
توسط رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها 
در مراسم سی امین سالگرد تاسیس اتحادیه جامعه اسلامی 

دانشجویان قرائت شد. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از 
معظم  مقام  نمایندگی  نهاد  رسانی  اطلاع  و  ارتباطات  مرکز 

رهبری در دانشگاه ها، همزمان با سی امین سالگرد تأسیس

شرط احمدی نژاد برای حمایت از شورای ائتلاف!
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 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: ۱۴ فیلم در ۲۸ سانس از جشنواره فیلم 
فجر در دو سینمای قم اکران می شود. سید موسی حسینی کاشانی در کنفرانس مطبوعاتی 
که ظهر یکشنبه در تالار شهید آوینی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم برگزار شد، با 
اشاره به اکران فیلم های این جشنواره در قم، اظهار کرد: جشنواره فیلم فجر یک رویداد 
فرهنگی است و برای برگزاری این جشنواره در قم، تلاش های بسیاری انجام شده است. 
وی با اشاره به اینکه در جشنواره فیلم فجر به موضوع کنگره فرهنگی هنری شهدای قم نیز 
توجه شده است، تصریح کرد: این کنگره تولید فیلم و سریال با موضوع شهدا را در دستور 
کار دارد و از ظرفیت جشنواره فیلم فجر در قم برای تولید فیلم های متناسب با شهر قم و 
شهدای قم بهره برده می شود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به دو 

سینمایی که از فیلم های جشنواره فیلم فجر در قم میزبانی می کنند، گفت: با وجود

 استاندار قم با انتقاد از عدم اجرای برخی اسناد قانونی گفت: این که سندی قانونی تصویب 
شود اما به مرحله اجرا نرسد مساله پذیرفته شده ای نیست. بهرام سرمست عصر شنبه در 
جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگ و سلامت استان بیان کرد: اسناد زیادی در 
زمینه های گوناگون تاکنون تدوین و تهیه شده اما پس از فرآیندهای تصویب با ضعف در اجرا 
همراه شده است. وی با اشاره به سند تحول فرهنگی و اجتماعی قم بیان کرد: تدوین این سند 
می تواند روند کنترل آسیب های اجتماعی را به وضع مطلوبی برساند. وی خاطرنشان کرد: 
اقدام های فرهنگی ازجمله مسائل سهل و ممتنعی بوده که نتیجه بخشی آن به مرورزمان 
مشخص می شود. سرمست عنوان کرد: تصویب سند تحول فرهنگی و اجتماعی یک اقدام 
مهم و عملیاتی در مسیر کاهش آسیب های اجتماعی است. وی تصریح کرد: در سند تحول 

فرهنگی و اجتماعی قم نقش و مسئولیت هرکدام از دستگاه های مسئول مشخص و

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبر داد

نمایش 1۴ فیلم جشنواره فجر در قم
استاندار قم: 

اجرا نشدن برخی اسناد قانونی پذیرفتنی نیست

دلسرد کردن مردم از انتخابات با مشی امام)ره( فاصله دارد

رییس ستاد انتخاباتی اصلاح طلبان: 

نتایج شکایت  نامزدها، تاثیری در آرایش انتخاباتی ایجاد نکرد

هدف ازکلید زدن این سناریو نخ نما شده چیست؟

پشت پرده رویای اختلاف سازی بین روحانی و ظریف
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هیچ راهی جز پیمودن مسیر آغازین انقلاب وجود نداردباید با مردم شفاف و رو راست باشیم

رییس جمهوری در مراسم تجدید میثاق با آرمان های امام راحل :

آیت الله سید حسن خمینی:

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

دیپلماسی در خدمت استراتژی
واکنش های مختلف نسبت به مواضع دکتر ظریف در مصاحبه 
با مجله آلمانی اشپیگل، بار دیگر موجب شد که جایگاه، وظیفه و 
حوزه مسئولیت دستگاه دیپلماسی کشور و به تبع آن نوع نقش 
آفرینی رییس این دستگاه یعنی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 

ایران در عرصه سیاست خارجی و روابط بین الملل، مورد بحث و کنکاش محافل سیاسی و رسانه ای و 
حتی محافل دانشجویی و مردمی قرار گیرد.

صرفنظر از دیدگاههای موافق و مخالف و تحریف های بعضا عامدانه ای که نسبت به برخی مواضع 
و سمت گیریهای دستگاه دیپلماسی مطرح می شود، هیچکس نمی تواند توانمندی دکتر ظریف را 
در بکارگیری حرفه ای و بهنگام ادبیات دیپلماتیک برای بیان قدرتمندانه مواضع اصولی جمهوری 

اسلامی ایران، انکار کند.
اینک این سوال پیش می آید که آیا مواضع اصولی جمهوری اسلامی ایران برگرفته از شیوه نامه ای 
مدون حاوی زیر ساختها، خطوط کلی و اهداف کلان نظام در زمینه روابط خارجی است که به آن 
استراتژی )راهبرد کلان( می گویند و یا اینکه مبنای تبیین مواضع اصولی، همان شعارها، اظهارات و 
بیانیه هایی است که همه روزه از تریبونهای مختلف و در محافل و مجامع متعدد ابراز و اظهار می شود؟ 
بدیهی است که فرایند تدوین، تبیین و اجرایی نمودن استراتژی روابط خارجی در هر کشوری تحت 
نظارت عالی ترین سطوح تصمیم سازی و تصمیم گیری آن کشور انجام می گیرد و دستگاه دیپلماسی 
ماموریتهای خود را در چارچوب دستیابی به اهداف معین شده در استراتژی و البته پاسخگویی به 
نهادهای ذیربط به انجام می رساند و ناگفته پیداست که فقدان استراتژی موجب سردرگمی در 

سیاست خارجی خواهد شد.
این نوشتار مجالی برای بررسی و ارائه تعاریف متعدد در مورد دو واژه دیپلماسی و استراتژی و اینکه 
اصولا رابطه میان دیپلماسی و استراتژی چه گستره ای را در بر می گیرد و چه عواملی تعامل میان این 
دو مفهوم را سازمان دهی و تعریف می کند، نیست. قدرمسلم آنست که هیچ کشوری در هر سطح از 
قدرت داخلی و جایگاه خارجی منطقه ای یا بین المللی بی نیاز از دیپلماسی نیست. منزوی ترین 

کشورهای جهان هم نیازمندی خود را به دیپلماسی فعال انکار نی کنند.
اینکه امروز گروهی ادبیات دیپلماتیک را مورد نکوهش قرار می دهند و سعی در القای این 
مطلب دارند که دیپلماسی مساوی با ذلت پذیری و مسامحه جویی است، دانسته یا ندانسته 
حرکتی خطرناک و در تضاد با منافع و امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران را پیگیری می کنند. 
بدیهی است اعلام آمادگی هر کشوری برای انجام مذاکره با دیگر کشورها، به دور از اجبار و 
در صورت وجود زمینه و بسترهای مناسب برای تامین منافع و امنیت ملی، از اصول اولیه یک 
دیپلماسی پویا بشمار می رود. نکته دیگر اینکه دیپلماسی برخلاف برخی تصورات عوامانه، 
رودرروی عملکردهای دفاعی و نظامی نیست، چرا که در تبیین هر استژاتژی روابط خارجی، 
ملاحظات امنیتی، نظامی و دفاعی، رفع تهدیدات احتمالی و بازدارندگی، در صدر اولویتها مورد 
ملاحظه قرار می گیرند و دستگاه دیپلماسی هم ملزم به تبعیت از آن است با این تفاوت که بقول 
دیپلمات پیشکسوت صادق ملکی، عرصه دیپلماسی عرصه سلحشوری نیست. دیپلماسی قدرت 
نرم است و برای رسیدن به اهداف تعیین شده، روشها، سازوکارها و ادبیات مخصوص به خود را 
بر اساس شرایط داخلی، منطقه ای یا بین المللی به کار می گیرد که در مواقعی قابل توضیح در 

صحنه عمومی نیست.
سخن آخر اینکه امروز برخی طرفهای منطقه ای و غربی، محکمتر از گذشته بر طبل جنگ می 
کوبند و در صدد القای این شبهه هستند که در مسیر تعامل جهانی با جمهوری اسلامی ایران، 
دیپلماسی کارایی خود را از دست داده و ناموفق بوده است.  ما نباید در دام تندروهای منطقه ای 
و داخلی مبنی بر شکست دیپلماسی بیفتیم، چرا که در شرایط کنونی، تضعیف رییس دستگاه 
دیپلماسی، تضعیف موضع اصولی جمهوری اسلامی ایران در روابط خارجی مبتنی بر اولویت دادن 
به گفتگو و تعامل سازنده و به کارگیری روشهای عزتمند برای حل و فصل اختلافات و رفع تنش ها 

است.   
*کارشناس سیاسی

دبیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی :

فهرست شورای ائتلاف تا پایان هفته 
نهایی می شود

دبیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی اعلام کرد: فهرست ۳۰ نفره حوزه انتخابیه تهران ری 
شمیرانات اسلامشهر و پردیس نیز تا پایان این هفته نهایی شود.

پرویز سروری با تشریح فرآیند اجرایی مجامع استانی برای رسیدن به نامزدهای این شورا در سراسر 
کشور، اعلام امیدواری کرد فهرست ۳۰ نفره حوزه انتخابیه تهران ری شمیرانات اسلامشهر و پردیس 

نیز تا پایان این هفته نهایی شود.
وی  با بیان آنکه برای نخستین بار به مناطق شهرری و اسلامشهر به عنوان کانون های پرجمعیت 
مردمی در حوزه انتخابیه تهران، هرکدام یک نامزد محلی در ۳۰ نفر نهایی اختصاص یافته است، 
افزود: در حال حاضر فهرستی ۹۰ نفره از نامزدهای مورد نظر مجمع مردمی نیروهای انقلاب اسلامی 
تهران در اختیار داریم که در روزهای آینده »هیئت انتخاب فهرست تهران« براساس تخصص های مورد 
نیاز فهرست برای مجلس و نیز سوابق انقلابی و اعلام مواضع آنها در مقاطع حساس انقلاب خصوصاً 

در چند سال گذشته به جمع بندی نهایی خواهد رسید.
وی گفت با بیان اینکه اولویت نخست شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی نیازسنجی بر 
روی مطالبات مردم در شرایط وخیم اقتصادی کشور بوده است، افزود: چندین گروه متخصص 
اندیشگاهی و دانشگاهی از ماه ها قبل به سفارش شورای ائتلاف مطالعات مستقلی بر روی نیازهای 
مردم و مطالبات عمومی جامعه انجام داده و نتایج آن را در اختیار کمیته گفتمان و تولید محتوای شورا 
قرار دادند که بر این اساس »نجات اقتصاد ایران« در کانون و محور توجه نیروهای انقلاب اسلامی 

قرار گرفته است.

حمید امیری چیمه*

پیام رهبر انقلاب به تشکل های دانشجویی؛

امروز بیشتر از همیشه کشور به عنصر مومن 
حزب اللهی احتیاج دارد

تشکل های  به  انقلاب  معظم  رهبر  پیام   
دانشجویی منتشر و توسط رئیس نهاد نمایندگی 
مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در مراسم سی 
امین سالگرد تاسیس اتحادیه جامعه اسلامی 

دانشجویان قرائت شد.
مرکز  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
نمایندگی  نهاد  رسانی  اطلاع  و  ارتباطات 
همزمان  دانشگاه ها،  در  رهبری  معظم  مقام 
جامعه  اتحادیه  تأسیس  سالگرد  سی امین  با 
اسلامی دانشجویان و برگزاری نشست سیاسی 
این اتحادیه دانشجویی، پیام رهبر معطم انقلاب 
خطاب به تشکل ها و اتحادیه های دانشجویی 

منتشر شد.
پیام رهبر معظم انقلاب در مراسم گرامیداشت 
جامعه  اتحادیه  تأسیس  سالگرد  امین  سی 
اسلامی دانشجویان در دانشگاه علوم و تحقیقات 

توسط حجت الاسلام رستمی رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها قرائت شد.
در بخشی از پیام رهبر معظم انقلاب که توسط حجت الاسلام رستمی قرائت شد، آمده است: »اولا 
سلام من را آنان برسانید، ثانیاً بگویید امروز بیشتر از همیشه کشور به عنصر مؤمن حزب اللهی نیاز 

دارد. هرچه می توانند روی مبانی پافشاری کنند.«
 

مشاور رئیس سازمان انرژی اتمی خبرداد

رونمایی از سانتریفیوژهای نسل جدید
 تا دو ماه آینده

مشاور رئیس سازمان انرژی اتمی از رونمایی و بهره برداری از نسل جدید سانتریفیوژهای کشور در 
67 روز آینده خبر داد. 

علی اصغر زارعان ظهر دیروز، 1۳ بهمن، در حاشیه افتتاح پنجاه ودومین نمایشگاه صنعت هسته ای 
کشور در مشهد در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: در 67 روز آینده شاهد رونمایی و بهره برداری از آخرین 

نسل سانتریفیوژهای بومی با بهره مندی از دانش بومی و همچنین مواد اولیه با سو 5۰ خواهیم بود.
وی ادامه داد: این سانتریفیوژها در مقایسه با ماشین های پیشین از سوی بالاتری برخوردار است و 

نیاز کشور را در این عرصه تأمین خواهد کرد.
زارعان تصریح کرد: اگر برای تأمین سوخت یک نیروگاه قدرت در سال به 27 تن اورانیوم غنی 
شده نیاز داشته باشیم، با استفاده از ماشین های فعلی و ماشین های نسل اول، نمی توانستیم این 
میزان اورانیوم را غنی سازی کنیم، به همین دلیل به ساخت ماشین های غنی سازی با سوی بالاتر 
اقدام کردیم. وی خاطرنشان کرد: قدرت غنی سازی ماشین های نسل جدید 5۰ برابر ماشین های 
نسل اول است. با بهره برداری از این ماشین ها می توانیم تمام نیاز کشور در اورانیوم غنی شده زیر 5 
درصد را تولید کرده، در مجتمع سوخت قرار داده و از آن استفاده کنیم. مشاور رئیس سازمان انرژی 
اتمی همچنین با اشاره به توانمندی داخلی در عرصه تولید سوخت هسته ای، بیان کرد: هم اکنون 
جمهوری اسلامی در طراحی و ساخت انواع سوخت هسته ای، مانند سوخت نیروگاه اتمی بوشهر یا 
سایر نیروگاه های تحقیقاتی مانند نیروگاه خنداب اراک خودکفا هستیم و می توانیم در صورت نیاز بر 

اساس استانداردهای بین المللی سوخت تولید کنیم.
وی افزود: ایران پنجمین کشور دارنده این فناوری در جهان است. زارعان با اشاره به روند ساخت 
نیروگاه های اتمی جدید در کشور، یادآور شد: در حال حاضر قرارداد ساخت دو نیروگاه 1۰7۰ مگاوات 
با ارزش 1۰ میلیارد دلار را با کشور روسیه منعقد کردیم. بر این اساس حدود دو ماه قبل عملیات 

بتن ریزی هسته اصلی راکتور آغاز شد و این نیروگاه در دهه 14۰۰ به بهره برداری می رسد.
  

رییس کمیته سیاسی فراکسیون امید مطرح کرد

احتمال تایید صلاحیت چهره های شاخص 
اصلاح طلب

رییس کمیته سیاسی فراکسیون امید مجلس با اشاره به احتمال تایید صلاحیت چهره های شاخص 
اصلاح طلب در انتخابات مجلس یازدهم،  گفت: شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان احتمالًا 
تا یکی دو هفته پایانی منتهی به انتخابات به نتیجه می رسد و کمک می کند که انتخابات پرشورتر برگزار 
شود.  جلال میرزایی اظهار کرد: در بسیاری از حوزه های انتخابیه، رقابت های انتخاباتی مجلس تحت 
تاثیر مسائل طایفه ای است بنابراین در این مناطق انتخابات رقابتی است. اما در شهرهای بزرگ مثل 
تهران، مشهد، تبریز و اصفهان رقابت سیاسی بین دو جناح اصلی کشور است که انتخابات را پرشور 
می کند. وی افزود: البته باید تا زمان اعلام نتیجه نهایی تایید صلاحیت ها از سوی شورای نگهبان صبر 
کنیم،  به نظر می رسد احتمال اینکه افرادی از چهره های شاخص اصلاح طلب در این انتخابات تایید 
شوند وجود دارد. نماینده مردم ایلام در مجلس ادامه داد: تجربه یکی دو دوره اخیر نشان داده فضای 
اجتماعی پرشور برای انتخابات معمولًا یکی دو هفته آخر شکل می گیرد، لذا به نظرم هنوز دیر نیست 
و شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان نیز احتمالًا تا آن موقع به نتیجه می رسد و کمک می کند 
که انتخابات پرشورتر برگزار شود. میرزایی با بیان اینکه در برخی از حوزه ها، رقابت های انتخاباتی دو 
قطبی نیست، تاکید کرد: اصولگرایان به دنبال این هستند که در مناطقی که اصلاح طلبان حضور 

ندارند دو لیست پایداری و اصولگرایی ارائه شود تا نوعی دو قطبی داخلی شکل گیرد.

 سخنگوی شورای نگهبان از آغاز به کار سامانه اینترنتی این شورا با عنوان "مردم ناظر" برای 
دریافت گزارش و اسناد تخلفات انتخاباتی به نشانی mardomnazer.shora-gc.ir خبر داد و 
گفت: هدف از ایجاد سامانه توسعه نظارت مردمی شورای نگهبان و استفاده از ظرفیت های 

مردمی است.
عباسعلی کدخدایی  در گفت و گویی افزود: ما باید در ارتباط بیشتری با مردم خوبمان باشیم 
و ملت به عنوان امنای همه، باید از جزئیات اقدامات شورای نگهبان مطلع شوند، زیرا نیروی 

عظیمی هستند که در هر عرصه ای می توانند اثر گذار باشند.
وی ادامه داد: برای دریافت گزارش های مختلف درباره تخلفات انتخاباتی تصمیم گرفتیم 

که ارتباطات مردمی را تسهیل کنیم و با ایجاد امکانات جدید ارتباطی در خدمت مردم باشیم.
کدخدایی افزود: بر این اساس، سامانه مردم ناظر را ایجاد کردیم تا مردم بتوانند مستقیم و 
بی واسطه گزارش هایشان را از تخلفات انتخاباتی که مشاهده می کنند، از این طریق برای 

ما ارسال کنند.
قائم مقام دبیر شورای نگهبان گفت: هدف از ایجاد سامانه مردم ناظر، توسعه نظارت مردمی 
شورای نگهبان و استفاده از ظرفیت های مردمی در زمینه های مختلف تخلفات انتخاباتی 

است.
وی محتوای گزارش مردم از متخلفان انتخاباتی را شامل تخلفات داوطلبان، عوامل اجرایی و 

نظارتی و همه افراد دارای نقش در حوزه انتخابات دانست.
 کدخدایی همچنین موضوع تخلفات را شامل اخلال در فرآیند رای گیری، تبلیغات غیرمجاز، 
امکانات دولتی،  از  انتخابات، سوء استفاده  و تطمیع مردم در  آراء، تهدید  و فروش  خرید 
جانبداری مجریان و ناظران از داوطلبان و کوتاهی عوامل برگزاری انتخابات از وظایفشان 

برشمرد.
وی در ادامه گفت: مردم می توانند در تماس با این سامانه الکترونیکی، گزارش تخلفات را 
مستقیم برای ما ارسال کنند و ما هم متعهد می شویم که در آینده، گزارش اقداماتمان را از 

بررسی گزارش های مردمی به اطلاع آنان برسانیم.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: مردم از طریق این سامانه می توانند عکس، فیلم یا هر فایل 

مرتبط با اسناد و تخلفات انتخاباتی را برای ما ارسال کنند.
 کدخدایی گفت: این سامانه در مرحله نخست صرفا دریافت کننده گزارش های مردمی 
و تخلفات انتخابات است که در شورای نگهبان بررسی و تجزیه و تحلیل می شود و گزارش 

اقدامات ما نیز در اختیار رسانه ها قرار می گیرد.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: سعی داریم این سامانه را برای انتخابات سال 14۰۰ توسعه 
دهیم به نحوی که مردم بتوانند در پیگیری گزارش هایشان، نتایج اقدامات شورای نگهبان را 

به طور مستقیم دریافت کنند.

سخنگوی شورای نگهبان خبرداد

ایجاد سامانه دریافت گزارش تخلفات انتخاباتی 
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تحریم مذاکره و علم

وزارت خزانه داری آمریکا در تازه ترین اقدام ضد ایرانی خود پس از تحریم دکتر ظریف 
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان، به دستور دونالد ترامپ رئیس رژیم تروریستی آمریکا، 
»علی اکبر صالحی« رئیس سازمان انرژی اتمی ایران را در فهرست تحریم های موسوم به 
SDN )فهرست ویژه اشخاص و نهادهای مشخص شده( قرار داد. این تصمیم که برخلاف 
تمامی موازین بین المللی است، بار دیگر نشان داد که آمریکا در حال حاضر، هیچ گونه 
راهبردی برای مقابله با جمهوری اسلامی ایران ندارد، چنانچه عباس موسوی سخنگوی 
وزارت خارجه کشورمان نیز، تحریم علی اکبر صالحی از سوی آمریکا را »اقدامی نابخردانه« 
و »از سر استیصال« توصیف کرد. به بیان دیگر، رفتار آمریکا در قبال کشورمان تداعی کننده 
این موضوع است که آمریکا اساساً پس از خروج خود از برجام، تنها با تاکتیک های متفاوت 
در حال سرپوش گذاشتن بر ناتوانی خود در ارعاب جمهوری اسلامی ایران است و این 

اقدام را باید امری نمادین در راستای عملیات روانی ارزیابی و تحلیل کرد.
تحریم صالحی تداعی ترور دانشمندان هسته ای

سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان با اشاره به تحریم علی اکبر صالحی عنوان 
غیرقانونی  و  یکجانبه  تحریم های  فهرست  در  ایشان  که  نیست  اول  »بار  می دارد: 
هدف  ایران  هسته ای  دانشمندان  که  نیست  اول  بار  که  همان طور  می گیرد؛  قرار 

کینه توزی های آمریکا و رژیم صهیونیستی قرار می گیرند.«
اشاره به کینه توزی های آمریکا و رژیم صهیونیستی حکایت از حذف فیزیکی و ترور 
دانشمندان هسته ای کشورمان دارد که سرویس های اطلاعاتی رژیم صهیونیستی با 

همکاری نزدیک آمریکا و مزدورانش آن را انجام داده است.
تحریم اشخاص حقوقی مغایر حقوق بین الملل

اگر از منظر حقوقی به این مسئله نگریسته شود، باید این مسئله را ذکر کرد که تحریم 
اشخاص حقوقی که در سمت دولتی هستند با اصولی چون اصل مصونیت دیپلماتیک 
و کنسولی، اصل مصونیت اموال دولتی و تعهدات دولت میزبان طبق موافقت نامه مقر 
در تعارض است، تحریم این اشخاص در زمانی که دوران خدمت رسمی شان پایان یابد و 
همچنین تحریم اشخاصی که هیچ جایگاه دولتی ندارند )مانند دانشمندان هسته ای( 
با تعهدات حقوق بشری از جمله حق بر رفت و آمد، حق بر مالکیت خصوصی و حق بر 
دسترسی به عدالت در تعارض است. نقض این تعهدات می تواند مسئولیت بین المللی 

دولت های اعمال کننده تحریم را به دنبال داشته باشد.
راهکار مقابله با تحریم اشخاص حقوقی چیست؟

در حال حاضر چندین اقدام حقوقی را باید برای مقابله با تحریم اشخاص حقوقی 
مدنظر قرار داد. نکته اول این است که اقدام آمریکا نقض بند سوم دستور موقت صادره 
دیوان بین المللی دادگستری است، مبنی بر اینکه هیچ یک از دو دولت )ایران و آمریکا( 
نباید متوسل به اقدامی شود که زمینه تشدید اختلاف بین دو دولت را فراهم کند و به 
نظر می رسد ایران می تواند در این باره اعتراض خود را در دیوان بین المللی دادگستری 
)ICJ( ثبت کند و عدم پایبندی آمریکا به دستور موقت صادره از سوی دیوان بین المللی 
دادگستری را مورد تاکید قرار دهد. علاوه بر این راهکار دیگری که تاکنون مورد توجه 
دولت ها قرار نگرفته و تا به حال دولت ها در آن اهتمام نورزیده اند مربوط به ساز و کارهایی 
است که در معاهدات حقوق بشری گنجانده شده است و به وسیله آن دول می توانند  علیه 
یکدیگر طرح شکایت کنند، با استناد به این مسئله ایران می تواند از ساز و کار شکایت 
بین دولتی در مورد معاهدات حقوق بشری به عنوان نقض حقوق شهروندانش شکایتی 
را مطرح کند. مضاف بر این، راهکار دیگری نیز وجود دارد که  با عهدنامه مودت بین ایران 
و  آمریکا در سال 1۹55 موضوعیت دارد، در این بین هر چند آمریکا خروج خود از این 
عهدنامه را اعلام کرده ولی از تاریخ اعلام خروج، باید یک سال گذشته باشد تا اثر اجرایی 
خود را بر جای گذارد. به این ترتیب تا زمانی که آمریکا به عنوان شریک معاهده شناخته 
می شود، متعهد به انجام تعهداتش است. در جائیکه ماده 4 عهدنامه مودت اعمال هر 
گونه رفتار تبعیض آمیز نسبت به اتباع دولت طرف مقابل را منع می کند، این اقدام آمریکا 
می تواند به عنوان یک رفتار تبعیض آمیز علیه یک تبعه ایرانی محسوب شود، فارغ از اینکه 
دکتر ظریف و یا دکتر صالحی سمت رسمی دارند می توان آنها را افراد حقیقی دانست. هم 
اکنون نیز با توجه به دیدگاه های حقوقی و سیاسی چنین می توان تفسیر کرد که پس از 
تحریم دکتر ظریف و بستن پنجره دیپلماسی و مذاکره، حال آمریکا با تحریم دکتر صالحی 
سد راه پیشرفت علم و اندیشه شده است که ادعای پیگیری آن را دارند. چنانچه حسین 
امیرعبداللهیان می گوید دکتر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی ایران از بزرگترین 
دانشمندان هسته ای جهان است که توسعه دانش و فناوری صلح آمیز هسته ای را در ایران 
و جهان اسلام با شایستگی پیگیری می کند. ترامپ تروریست، با تحریم وی، علم را تحریم 
می کند. بی تردید پیشرفت هسته ای ایران با قدرت ادامه می یابد. در پایان باید گفت که 
این اقدام واشنگتن ناشی از تنهایی و انزوای این کشور در  جامعه بین المللی است و نشان 
از تنزل دشمنی آمریکا به تحریم افراد حقیقی و حقوقی در داخل جمهوری اسلامی و 

حکایت از افول قدرت آمریکا و ناتوانی آن در مقابل کشورمان دارد.
کارشناس مسایل سیاسی و بین الملل

سردار قاآنی: معامله قرن مرده به دنیا آمده است

 تا سقوط آمریکا و صهیونیسم در کنار ملت 
فلسطین  هستیم 

فرمانده نیروی قدس سپاه در تماس تلفنی با رهبران گروه های مقاومت اسلامی 
فلسطین ،معامله قرن را محکوم به شکست دانست و بر حمایت قاطع جمهوری اسلامی 

ایران از ملت و آرمان فلسطین تاکید کرد. 
سردار سرتیپ پاسدار اسماعیل قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه در تماس های تلفنی 
جداگانه با "اسماعیل هنیه" رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس و "زیاد نخاله" دبیرکل 
جنبش جهاد اسلامی فلسطین  پیرامون تحولات اخیر منطقه به ویژه اقدام رئیس جمهور 

امریکا در رونمایی از طرح ظالمانه معامله قرن گفتگو کرد.
فرمانده نیروی قدس سپاه در این تماس های تلفنی، بر حمایت قاطع جمهوری 
اسلامی ایران از ملت مظلوم فلسطین برای مواجهه با طرح  معامله قرن و توطئه هایی که 
حقوق تاریخی این ملت را هدف قرار می دهند تاکید و تصریح کرد :طرح ننگین معامله 

قرن مرده به دنیا آمده و همچون طرح های گذشته سازش، محکوم به شکست است.
وی با تاکید بر اینکه سیاست جمهوری اسلامی ایران در حمایت همه جانبه از مقاومت 
فلسطین به ویژه بعد از ترور شهید حاج قاسم سلیمانی تغییری نکرده است،گفت: 
به توفیق الهی با تبعیت از رهبر حکیم و شجاع خود، در استمرار راه شهدای قهرمان 
مقاومت، قوی تر از گذشته تا سقوط هیمنه آمریکا و صهیونیسم در کنار ملت فلسطین و 
محور مقاومت خواهیم بود. فرمانده نیروی قدس سپاه همچنین یادآور شد: دولتمردان 
امریکایی تنها به دنبال راضی کردن جنایتکاران صهیونیستی هستند و در این راستا از 

هیچ جنایت و خیانتی فروگذار نیستند.
»زیاد نخاله« دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین در این گفتگوی تلفنی با تقدیر از 
مواضع جمهوری اسلامی در حمایت از ملت فلسطین و گروه های مقاومت ، اظهار کرد: 
ملت فلسطین و گروه های مقاومت طرح موسوم به معامله قرن و تمام توطئه ها علیه حق 

تاریخی فلسطین را ناکام خواهند گذاشت.
دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین با بیان اینکه ملت فلسطین گزینه ای جز 
مقاومت برای مقابله با این معامله ننگین پیش روی خود ندارد، مواضع جمهوری اسلامی 

ایران در منطقه را اصولی و منطقی خواند و بر تداوم راه و مسیر مقاومت تاکید کرد.
"اسماعیل هنیه" رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس  نیز در این گفتگوی تلفنی با 
تقدیر از مواضع ایران در قبال فلسطین و سلام و درود به مرجع و رهبر عالیقدر آیت الله 
خامنه ای)دام ظله( و اظهار اطمینان از تداوم همراهی و حمایت های ایران از آرمان 
ملت فلسطین، تاکید کرد: تمامی گروه های فلسطینی بر مخالفت با طرح نگین موسوم 
به معامله قرن اجماع داشته و مواضع و رویکردهای جمهوری اسلامی ایران در تایید و 

حمایت از مقاومت باعث تقویت روحیه و عزم ما در راه آزادسازی فلسطین خواهد شد.
وی همچنین تصریح کرد: ما به عنوان ملت فلسطین، از سرزمین و قدس مان با  اتکا 
به خداوند متعال، اعتماد به ملت مجاهد فلسطین و نیز حمایت کشورهای مسلمان و در 

راس آنها ملت ایران و جمهوری اسلامی محافظت می کنیم.
رهبران گروه های مقاومت اسلامی فلسطین در این تماس های تلفنی با گرامیداشت 
یاد و خاطره سردار بزرگ جبهه مقاومت حاج قاسم سلیمانی، برای سردار قاآنی در اجرای 

ماموریت سنگین نیروی قدس سپاه آرزوی توفیق کردند.  

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

برنامه هسته ای با جدیت پیش می رود
 سخنگوی سازمان انرژی اتمی با بی ارزش دانستن تحریم »علی اکبر صالحی« گفت: 

ایران با جدیت بیشتری برنامه هسته ای خود را به نحو احسن پیش خواهد برد.
بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی هسته ای با اشاره به تحریم علی اکبر صالحی 
رئیس این سازمان، آن را یک اقدام سیاسی و بی ارزش دانست و گفت: آمریکایی ها 
تلاش می کنند زمینه های روانی و رسانه ای را ایجاد کنند تا بتوانند اهدافشان در یک 
فضای ذهنی و روانی را پیاده کنند در حالی که در واقعیت چنین موفقیت هایی را به دست 

نمی آورند. 
وی افزود: آمریکایی ها درک درستی از شرایط و فضای جمهوری اسلامی ایران ندارند 
و اساساً آن ها نه فقط در ارتباط با ایران، بلکه در ارتباط با مسائل عمده بین المللی فهم 
و درک درستی ندارند و به همین دلیل اقداماتی انجام می دهند که در فضای سیاسی 

عجیب و غریب و در عین حال بی اثر است. 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی تحریم »علی اکبر صالحی« را از جمله اقدامات عجیب 
و بی اثر آمریکایی ها دانست و تاکید کرد: آمریکا با تحریم افراد، دارایی هایشان را بلوکه 
می کند، اما صالحی در آمریکا دارایی ندارد. بنابراین این نوع تحریم ها چون پشتوانه بین 
المللی و سازمان ملل را ندارد، ارزش و ضمانت اجرایی هم ندارد و تنها می تواند در حوزه 

رسانه و سیاسی کمی فضاسازی کند. 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی:

»بورل« برای نجات برجام به تهران می آید
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد: آنچه که جمهوری 
اسلامی به دنبال آن است اجرای برجام بوده و اجرای آن به انجام تعهدات طرف مقابل 

بستگی دارد. 
سیدحسین نقوی حسینی با اشاره به سفر جوزپ بورل هماهنگ کننده عالی سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا به تهران، گفت: این سفر از اهمیت خاص خود برخوردار است، با 
توجه به روند اجرای برجام و عدم انجام تعهدات غربی ها به ویژه عدم پایبندی اروپایی ها به 
تعهداتشان و همراهی اروپایی ها با آمریکا، آنها باید پاسخگوی جمهوری اسلامی ایران باشند 

و دلایل خود را در این زمینه ارائه کنند.
نماینده مردم ورامین، پیشوا در مجلس ادامه داد: امروز جمهوری اسلامی ایران به عنوان 
مطالبه گر، طرفی که مستحق انجام تعهدات از طرف مقابل بوده و این تعهدات روی زمین 

مانده با اتحادیه اروپا برخورد کند که قطعا چنین برخوردی صورت می گیرد.
وی با تاکید براینکه زمینه گفت وگوی دیگری وجو ندارد، بیان داشت: زمینه گفت وگوی 
دیگری نداریم جز اینکه برجام به سرانجامی برسد، اگر اروپایی ها به تعهدات خودعمل کنند 

بنابراین تصور می کنم در همین چارچوب گفت وگو ها انجام می شود.
این نماینده مجلس با اشاره به اینک ممکن است غربی ها به دنبال طرح موضوعات جدید 
در مذاکرات باشند، بیان داشت: خط و مشی جمهوری اسلامی در این زمینه کاملا روشن 
است اروپایی ها بارها تلاش کردند که موضوعات جدیدی را در مذاکرات وارد کنند اما قبلا خط 

قرمزهای مذاکرات را کاملا  شفاف کردیم.
نقوی حسینی در ادامه گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، اظهار داشت: فعالیت هسته 
ای ایران کاملا در چارچوب آژانس بین المللی انرژی اتمی و NPT است و به طور داوطلبانه 
پروتکل الحاقی را اجرا می کنیم بنابراین هیچ احدی نمی تواند به جمهوری اسلامی ایران 

اتهام فعالیت غیرقانونی هسته ای بزند.
عضو هیات رئیسه فراکسیون نمایندگان ولایی در مجلس با بیان اینکه حوزه موشکی 
و دفاعی ایران به هیچ وجه قابل مذاکره با هیچ احدی نیست، گفت: هیچ کشوری مسئله 
دفاعی خود را پای میز مذاکره نمی برد،چرا که دفاع امر حیاتی برای امنیت هر کشوری است و 
کشورها می توانند هرکاری برای دفاع از خود انجام دهد، بنابراین حوزه موشکی و دفاعی خط 

قرمز است و اجازه نمی دهیم هیچ کس دراین زمینه مذاکره کند.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح کرد: آنچه که جمهوری 
اسلامی به دنبال آن است اجرای برجام بوده و اجرای آن به انجام تعهدات طرف مقابل 
بستگی دارد. سیدعباس موسوی سخنگوی وزارت امور خارجه کشور گفت: آقای »جوزپ 
بورل« هماهنگ کننده عالی سیاست خارجی اتحادیه اروپا که جانشین خانم فدریکا موگرینی 
شده است برای نخستین بار پس از تصدی این سمت روزدوشنبه به ایران سفر می کند و با وزیر 

امور خارجه و سایر مقامات ارشد کشورمان دیدار و رایزنی خواهد کرد.

جهانبخش محبی نیا:

هم داعش به مجلس دهم تاخت، هم افراطی ها 
عضو سابق هیات رئیسه مجلس با بیان اینکه مجلس دهم هم از جانب داعش زخمی شد و 
هم از طرف یک عده افراد جاهل مستمسک به ارزش ها، گفت: این ترکیب نامیمون، ناموزون 
و عصب کش، بصل النخاع مجلس را نشانه گرفته بود به طوریکه هر صبح و شام، مجلس به 

توپ هتاکی و انتقاد بسته می شد.
جهانبخش محبی نیا با بیان اینکه بزرگ ترین گناه مجلس دهم این است که هم داعش و 
هم افراطی ها آن را مورد هجمه قرار دادند، تاکید کرد: چرا باید شرایط به گونه ای باشد که 
فردی بر بالای منبر علیه مجلس با هتاکی و بی ادبی حرف بزنند؛ اینها رفتارهای شایسته ای 
نیست، ببینید امام )ره( در شان مجلس چه می گفتند، صحبت های مقام معظم رهبری را 
درباره مجلس ملاحظه کنید، همه نشان از آن دارد که مجلس نوعی گفتمان و پارادایم است 
اما شواهد گویای آن است که عده ای با ذات مجلس مشکل دارند و بر این نظرند که ما در 
حکومت اسلامی نیازی به مجلس نداریم در حالیکه غلط فکر می کنند؛ طرفداران همین 
رویکرد کسانی بودند که امام )ره(را رنجاندند و روزی هم در مقابل مقام معظم رهبری خواهند 
ایستاد.   این نماینده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه توهین کنندگان به مجلس، پارلمان را 
زائد بر دین می دانند ادامه داد: همین دیدگاه غلط به این گروه نیرو داده که نسبت به مجلس 

هتک حرمت و بی ادبی کنند و ارکان مجلس را به هم بریزند. 
وی با پذیرش اینکه هیات رئیسه مجلس ضعیف عمل کرده می گوید: این دلیل بر آن نیست 
که رئیس مجلس و صحن و کل نمایندگان را زیر تیغ- نه انتقاد که حق شهروندان است- بلکه 

به قتلگاهی ببرند که همه را به کشتن بدهند. 
محبی نیا برخی هجمه ها علیه مجلس را غیرمشروع برشمرد و گفت: شخصی که بر بالای 
منبر می گوید مجلس غلط می کند، خود ایشان غلط فکر می کند، این فرد به جای منطق، 
دلیل، برهان و انتقاد با چنین ادبیاتی ماهیت درونی خود را بیرون می ریزد، تاکید می کنم که 
این نگاه ها سرانجامی نخواهد داشت زیرا این افراد مغروق در ناکجا آباد هستند و همیشه نگاه 

اعتراضی دارند. 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس دهم با بیان اینکه هتاکان به مجلس همان هایی 
هستند که به علی ابن ابیطالب)ع( هم معترض بودند تاکید کرد: این گروه برای سازگاری 
نیامدند و در واقع برای انطباق منطقی حیات پیدا نکردند، متاسفانه آینده آبستن حضور و 
نفس نامبارک این گروه است که در کالبد جمهوری اسلامی دمیده خواهد شد و آثار سوء 
فهم آنها ادامه پیدا خواهد کرد.  این عضو سابق هیات رئیسه مجلس با بیان اینکه بعد از 
شکل گیری مجلس یازدهم، مجلس دهم و اقداماتی که در آن صورت گرفت خود را نشان 
خواهد داد افزود: مجلس آینده محشری است به طوریکه دعوای پایداری و اصولگرایان قدرت 
استنباط حق از باطل را به غایت سخت خواهد کرد به طوریکه تازه در آن زمان مجلس دهم 

خود را نشان خواهد داد.

رییس ستاد انتخاباتی اصلاح طلبان: 

نتایج شکایت  نامزدها، تاثیری در آرایش 
انتخاباتی ایجاد نکرد

شکایت های  بررسی  نتایج  است:  معتقد  طلبان  اصلاح  جبهه  انتخاباتی  ستاد  رییس 
نامزدهای انتخابات از سوی شورای نگهبان، تاثیری در آرایش انتخاباتی ایجاد نکرده است. 

حسن رسولی، عضو شورای مرکزی جبهه اصلاح طلبان درباره نتایج شکایات نامزدهای رد 
صلاحیت شده از شورای نگهبان می گوید: برآورد کلی ما از روند تایید صلاحیت اصلاح طلبان 
این است که نکته امیدوارکننده ای وجود ندارد. در تهران و بسیاری از استان ها نتایج رسیدگی 

به شکایات نامزدهای اصلاح طلب به هیات مرکزی و استانی، رضایت بخش نیست.
عضو شورای اسلامی شهر تهران در پاسخ به این پرسش که آیا چهره های شاخص بعد از 
شکایت احراز صلاحیت شده اند یا نه، به ایرناپلاس می گوید: در تهران چهره هایی چون 
مهندس افشانی شهردار سابق تهران که استاندار فارس هم بودند و دکتر مطهری که با خط و 
مشی اصولگرایانه در راستای حقوق اساسی ملت، فعالیت داشتند، همچنان نامشان در بین 

رد صلاحیت شدگان به چشم می خورد.
رییس ستاد انتخاباتی جبهه اصلاح طلبان درباره برنامه این جبهه برای انتخابات آینده، 
توضیح می دهد: امشب جبهه اصلاح طلبان کشور جلسه ای دارد که طی آن بناست کارگروه 
استان ها گزارشی دقیق تر از نتایج تایید صلاحیت نامزدهای اصلاح طلب، ارایه دهد. بعد از 
این، جبهه اصلاح طلبان موضع رسمی خود را اعلام خواهد کرد. او درباره آمار اعلام شده 
ازسوی شورای نگهبان درباره تایید افراد جدید تاکید می کند: آماری که شورای نگهبان 
می گوید قطعا صحت دارد؛ اما آنچه به من به عنوان رییس ستاد انتخاباتی جبهه اصلاح طلبان  
مربوط می شود، این است که براساس برآورد اولیه ما نتایج بررسی شکایت های نامزدهای 

انتخابات از سوی شورای نگهبان، تاثیری در آرایش انتخاباتی ایجاد نکرده است.

رییس دفتر رییس جمهوری:

مشارکت بالا در انتخابات توطئه دشمن را 
خنثی می کند

 رییس دفتر رییس جمهوری گفت: با حضور پرشور مردم در راهپیمایی22 بهمن و مشارکت 
بالا در انتخابات دوم اسفند حتما توطئه ها و فشارهای دشمنان را خنثی می کنیم.

»محمود واعظی« روز یکشنبه همزمان با دومین روز ایام دهه فجر در آستانه چهلمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی پس از حضور در مرقد مطهر امام راحل و تجدید میثاق اعضای هیات 
دولت با آرمان های بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: ما اگر به 
41 سال قبل برگردیم،  شرایط منطقه شرایط بسیار سختی بود. ما در آن شرایط با مشی ای که 

حضرت امام )ره( داشتند و با مقاومت مردم توانستیم که از آن سد عبور کنیم.
رییس دفتر رییس جمهوری بیان کرد: امروز هم که شرایط سختی داریم از نظر مسائل 
بین المللی و فشارهایی که آمریکا بر روی ملت ایران گذاشته است باید با همان مشی ابتدای 
انقلاب متوسل بشویم، مقاومت کنیم و بتوانیم از این شرایط عبور کنیم. واعظی عنوان کرد: 
من بسیار خوشبین هستم که با مقاومت مردم و برنامه ریزی که دولت دارد قطعا این دهه 
فجر یک دهه فجر مبارک خواهد بود. وی عنوان کرد: با حضور گسترده مردم در راهپیمایی 
اسفند  دوم  در  مجلس  انتخابات  در  مردم  گسترده  شرکت  مهمتر  همه  از  و  بهمن   22
ان شاءالله در این 2 رویداد یک مشارکت خوب مردمی داشته باشیم که این امر مطمئنا 
باعث خواهد شد که توطئه  و فشارهایی که دشمنان برنامه ریزی کردند را حتما خنثی کنیم.

محمدرضا تابش :

تنوع جریانات سیاسی درانتخابات، عامل 
محرک مشارکت است

نایب رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی تنوع جریانات سیاسی حاضر در 
رقابت های انتخاباتی مجلس را عامل محرک افزایش مشارکت در این انتخابات دانست.  
محمدرضا تابش در ارزیابی از وضعیت رقابت های انتخاباتی مجلس یازدهم یادآور شد: با توجه 
به شرایط پیش آمده و اوضاع و احوالی که کشور در آن قرار گرفته و یأس و ناامیدی که بر طبقات 
و گروه های مختلف مستولی شده خیلی نمی توان تنوع کاندیداها را حتی بین گروه ها، اقشار 
و اصناف مختلف داشت و این مشارکت را با چالش مواجه می کند. وی افزود: برای افزایش 
مشارکت در انتخابات یک مرحله مربوط به قبل از انتخابات و وجود روحیه امیدواری در ملت 
است که افرادی خود را کاندیدا کنند و در انتخابات مشارکت داشته باشند و عامل دیگری که 
در حال حاضر می تواند تحرک بخش باشد این است که مردم احساس کنند تنوع کاندیداها از 

طیف ها و جریانات سیاسی مختلف وجود دارد و می توانند دست به انتخاب بزنند. 

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: چیزی به اسم 
افشاگری راه افتاده که مصداق بداخلاقی است. 

علی لاریجانی عصردیروز  در مراسم صدمین سالگرد 
شد،  برگزار  ارسباران  فرهنگسرای  در  مطهری  شهید 
که  افتاده  راه  افشاگری  اسم  به  چیزی  اخیراً  گفت: 
آبروی  حفظ  که  حالی  در  است،  اخلاقی  بد  مصداق 
مومن به اندازه رعایت حرمت کعبه اهمیت دارد و این کار 

خلاف معنویت و اخلاق اسلامی است.
وی با بیان اینکه شهادت شهید حاج قاسم سلیمانی از 
جهاتی شبیه شهادت شهید مطهری بود، گفت: شهید 
مطهری با شهادتش فکرش را به کلی متفاوت از گذشته 
در صحنه اجتماع روان کرد و از زمان تشییع ایشان انسان 
می دید که فضا متفاوت شده است. در مورد شهادت 
حاج قاسم سلیمانی هم دشمنان فکر می کردند حرکت 
انقلاب با ترور ایشان ضربه می خورد و متوقف می شود 
ولی خون او همه را متحول کرد و عراق و خیلی از کشورها 

نگاه متفاوتی به رفتار آمریکا پیدا کردند.
از  خاطره ای  ذکر  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
شهید سلیمانی گفت: سال ها پیش سردار سلیمانی 
به من گفت  سید حسن نصرالله و عماد مغنیه تهران 
هستند و می خواهند به منزل شما بیایند. آنها شام منزل 
ما آمدند. در آن جا سردار سلیمانی به من گفت خاطرات 
شهید مطهری را برایم بگویید.   حاج قاسم علقه خاصی 

به منش و فکر شهید مطهری داشت.
وی با بیان این که شهید مطهری شخصیتی بی نظیر 
یا کم نظیر در تاریخ معاصر ایران بوده یادآور شد: 4۰ 
سال از شهادت ایشان می گذرد  واگر نگاه کلی به افکار 
ایشان داشته باشیم سه وجه از حیات فکری او جلوه 
گری می کند. اول انتشار آثار متنوع و آموزنده ایشان که 
هم نیازهای جوانان را مورد توجه داشت و هم بحثهای 
تطبیقی در مباحث فلسفی داشت که هنوز هم جذاب 
و  بود که شهید شد  ایشان 6۰ ساله  ماندگار است.  و 
این حجم از کار علمی در این مدت توفیق بزرگی بود 
که ایشان داشت و البته همسر محترم ایشان در این 
با گذشت 4۰  ایشان  آثار  نقش داشت.  توفیق خیلی 
سال هنوز هم جذاب و مفید است و حالت کهنگی ندارد 
و البته فرزندان ایشان وقت زیادی برای احیای آثارش 
گذاشتند. یکی از توفیقات شهید مطهری این بود که 
فرزندان ونوه های ایشان متدین و علاقه مند به نظام 

هستند.
رئیس قوه مقننه با اشاره به نقش شهید مطهری به 
حرکتی  انقلاب  ایشان  گفت:  نظام،  ایدئولوگ  عنوان 
سعادت بخش برای جامعه می دانست و می گفت باید 
انقلاب  گمشده  باشیم  داشته  دغدغه  آن  تداوم  برای 
از نظر ایشان احیای تفکر اسلامی بود. از ابتد ا برخی 
عده ای  بودند.  مخالف  فکر  این  با  نحله ها  و  گروه ها 

فکری  چارچوب  که  بودند  اسلامی  زدگان  چپ  هم 
مسائل  می خواستند  و  داشتند  قبول  را  مارکسیسم 

اسلامی را در آن جانمایی کنند.
بودند  معتقد  مطهری  شهید  داد:  ادامه  لاریجانی 
انقلاب اسلامی به معنای انقلاب و مبارزه برای برقراری 
ارزش های اسلامی است و مبارزه در آن وسیله است 
ولی عده ای دنبال اسلام انقلابی بودند و مبارزه برایشان 

هدف بود. گروه فرقان سمبل همین تفکر بودند.
به   5۸ سال  اوایل  مطهری  شهید  کرد:  اضافه  وی 
شهادت رسید در حالی که ساختار جمهوری اسلامی  
اما ایشان بحث های در رابطه  هنوز شکل نگرفته بود 
و  قوا  سالاری،  تفکیک  مردم  دموکراتیک،  ساختار 
آزادی ها داشتند. از نظر ایشان نظام جمهوری اسلامی 
یک فرمول و شکل است و محتوای آن موجب تداوم 
انقلاب می شود.  در بحث تداوم انقلاب ایشان بر چند 
محور تاکید داشت که یکی از آنها معنویت بود معنویت 
در آثار ایشان یک اصل زیربنای برای تداوم انقلاب است 
و فقط مربوط به حوزه فرهنگی نیست بلکه در حوزه 

اقتصادی هم همینطور است.  
معنویت رکن اصلی تحقق عدالت اجتماعی 

است 
لاریجانی با بیان این که معنویت رکن اصلی تحقق 
عدالت اجتماعی است، افزود: یکی از موضوعات مورد 
تاکید شهید مطهری استقلال فرهنگی بود. ما چرا در 
کشور در این زمینه راه طی نشده داریم؟ متاسفانه در 
نظام برنامه ریزی ما جایگاهی برای این امر وجود ندارد. 
یکی از تاکیدات شهید مطهری عدم دخالت روحانیت در 
امور اجرایی بود که فکری بلند مدت و درست است. البته 
بعد از شهادت شهیدان بهشتی و باهنر و حوادث سال 
6۰ ما ناچار بودیم به این امر روی بیاوریم اما به طور کلی 

روحانیت باید با مردم باشد تا نفوذ کلام داشته باشد. در 
کشور ما در این زمینه غفلت هایی شده است.

رئیس مجلس شورای اسلامی با ابراز تاسف از عجین 
شدن تخریب و توهین با رفتار سیاسی گفت:  در بین 
مرجع  با  سیاسی  یا  فکری  نظر  از  کسی  اگر  مراجع 
دیگری زوایه داشته باشد خیلی پوشیده حرف می زند 
و پرده دری در این  جا امر رایجی نیست. متاسفانه این 
رفتار را چپ های مارکسیست و منافقین شروع کردند و 
بعد این امر وارد رفتار سیاسی شد اما اگر روبه علمای 

سلف را ببیند اینطور نیست.
اگر رشد می خواهیم باید روراست باشیم 

وی با اشاره به  تاکید شهید مطهری بر ضرورت وجود 
رشد  که  بودند  معتقد  ایشان  گفت:  کشور  در  آزادی 
اجتماعی زمانی رخ می دهد که آزادی برای افراد وجود 
داشته باشد. اگر بستر رشد فکری فراگیر شود تکثر ایجاد 
می شود.   امروز و با شرایط رسانه ها باید آرایش فراگیر 
برای مسائل فکری و فرهنگی ایجاد شود. نظر شهید 
مطهری این است که در این موارد قانون حداقل مداخله 

را داشته باشد.
به  تاکید شهید مطهری بر شفافیت و  با اشاره  وی 
روراست بودن با مردم افزود: اگر در کشور می خواهیم 
کاری انجام دهیم پوشیده نگاه داشتن آن از مردم ما را 
از مسیر حقیقت دور می کند اگر رشد می خواهیم باید 

روراست باشیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان این که در صورت 
عدم وجود حساسیت نسبت به عدالت اجتماعی انقلاب 
اسلامی به خطر می افتد، خاطر نشان کرد: عدالت 
اقتصاد  تنها در حوزه  از نظر شهید مطهری  اسلامی 
نیست بلکه حوزه علم و فرهنگ را هم شامل می شود ما 

در این زمینه راه طی نشده و کاستی داریم.

علی لاریجانی: 

افشاگری مصداق بد اخلاقی است

 رییس قوه قضائیه گفت، تحولات دستگاه قضا متناسب با گام دوم انقلاب و نیز صیانت از 
حقوق مردم و مبارزه با فساد خواهد بود.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز یکشنبه در حرم مطهر بنیانگذار جمهوری اسلامی و آیین 
تجدید میثاق مقامات قضایی با آرمان های امام خمینی)ره( افزود: همگان باید تلاش کنند 
در گام دوم تحقق آرمان های انقلاب اسلامی به نگاه های بلند امام)ره( بزرگوار دست یابیم.
وی ادامه داد: امام)ره( جامعه ای می خواستند که مبتنی بر اصول عقلانیت، معنویت، 
اخلاق و عدالت باشد و تمام دیدگاه های امام)ره( هم تحقق جامعه ای با این ویژگی ها 
بود. رییس قوه قضاییه تصریح کرد: دشمنان بسیار تلاش کردند این جامعه شکل نگیرد 
یک مورد هشت سال جنگ تحمیلی بود و فتنه های بسیار کردند اما به تفضل خداوند 
متعال موفق نشدند و در این چهل سال به برکت اخلاص امام)ره(، خون شهدا، هدایت 
های رهبری معظم انقلاب اسلامی و حضور مقتدرانه مردم در صحنه موفقیت های بسیاری 
کسب شد. رئیسی اظهار داشت: دستگاه قضایی مبتنی بر فقه و حقوق اسلامی در این 
چهل سال شکل گرفت و در هر دوره ای گام هایی برداشته شد. در این دوره درصدد هستیم 
با استفاده از منویات امام بزرگوار و رهنمودهای رهبری معظم انقلاب تحولی را در دستگاه 

قضایی شکل دهیم که متناسب با گام دوم انقلاب اسلامی باشد.
مردم در تشییع سردار سلیمانی رای به مقاومت و ایستادگی دادند

رئیس قوه قضائیه یادآور شد:  مردم  عزیز با حضور خود در مراسم تشییع پیکر شهید حاج 
قاسم سلیمانی و در این رفراندوم تشییع، رأی به مقاومت و ایستادگی دادند.

وی اضافه کرد:  امروز پیام رهبری، ملت و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایستادگی و 
مقاومت در مقابل دشمنان است و پیام ضعف مطلقا به نظام اسلامی تعلق ندارد.

رئیسی گفت: پیام ایستادگی و مقاومت به دنیا مخابره شده و امروز اراده دولت و ملت و 
همه دست اندرکاران این نظام پیام ایستادگی در مقابل دشمنان است.

وی ادامه داد:  در سیره و سلوک امام)ره( رأی مردم و مردم باوری یک شعار نبود مثل 
بعضی سیاسیون دنیا که دم از مردم می زنند اما فقط مردم را نام می برند و توجه به آنها 
ندارند امام)ره( این نگاه را نداشتند و اگر فرمودند میزان رأی ملت است با همه وجود باور 
داشتند و امروز نیز مردم باوری در سیره و سلوک رهبری معظم انقلاب هست و حقیقتا 

ایشان مردم را باور دارند.
رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: خواست مردم، معیشت مردم، آزادی های مشروع مردم 
و صیانت از حقوق مردم برای همه ما باید در دستور کار باشد و دستگاه قضایی یکی از 
اقدامات جدی که دنبال می کند، صیانت از حقوق مردم و حقوق عامه است. وی گفت: 
همچنین مبارزه بی امان فساد در دستور کار است و اعتقاد داریم در درون و ذات انقلاب 
مبارزه با فساد قرار دارد و هیچ مدیر و هیچ دستگاهی نمی تواند سبقه و برنامه مبارزه با 

فساد را نداشته باشد.
رئیسی افزود: صلاح، قانونمداری، عدالت خواهی و حق گرایی باید جزء دستور کار 
دستگاه ها باشد. در این دوره هم برنامه قوه قضائیه این است که محوری ترین نکته یعنی 
اجرای عدالت را پیگیری کنیم و  دستگاه قضایی به عنوان پیشانی اجرای عدالت گام 
بردارد. وی گفت: از روح بلند امام)ره( و شهدا و از مردم عزیز استمداد می جوییم تا در 
اجرای عدالت که هدف مهم امام راحل بوده و همواره  بر اجرای آن تاکید داشتند محقق 
شود و مردم احساس عدالت کنند و حقیقتا در پناهگاه دستگاه قضائی به حق و عدل عمل 

شود.

آیت الله رئیسی یکشنبه در حرم مطهرامام خمینی)ره(: 

 تحولات قوه قضائیه متناسب با گام دوم انقلاب خواهد بود

فاطمه شریفی*

را  آزادی  و  استقلال   ، جمهوری  رئیس  اول  معاون 
اصلی ترین آرمان های انقلاب دانست و گفت: حضور 
منسجم، با نشاط و امید و شاداب مردم در صحنه های 

مختلف می تواند این آرمان ها را محقق سازد.
»اسحاق جهانگیری« روز یکشنبه همزمان با دومین 
پیروزی  سالگرد  آستانه  در  فجر  دهه  الله  ایام  از  روز 
امام  مطهر  مرقد  در  حضور  از  پس  اسلامی،  انقلاب 
راحل و تجدید میثاق اعضای هیات دولت با آرمان های 
خبرنگاران  جمع  در  اسلامی  انقلاب  کبیر  بنیانگذار 
را  بزرگی  بسیار  انقلاب  خمینی  امام  داشت:  اظهار 
رهبری و هدایت کردند و آرمان های بزرگی را برای ملت 

ایران و انقلاب اسلامی در نظر گرفتند.  فکر می کنیم 
این آرمان ها قابل تحقق است.

معاون اول رییس جمهوری افزود: برای ملت بزرگوار 
ایران اسلامی هم از نظر آرمان هایی که برای آینده ایران 
و آینده منطقه دارد بتوانیم وضعیت مطلوبی را محقق 
کنیم. رمز همه این موفقیت ها و آرمان ها در وحدت کلمه 

امت اسلامی و مردم ایران است.
جهانگیری گفت:  اگر بتوانیم مردم را به شکل منسجم 
که  کنیم  کاری  و  داریم  نگه  مختلف  صحنه های  در 
مردم با نشاط و امید با شادابی در صحنه های مختلف 
حضور داشته باشند حتما می توانیم آرمان های انقلاب 

را محقق کنیم. وی بیان کرد: استقلال و آزادی جزو 
اصلی ترین آرمان های انقلاب است که امام )ره( دنبال 
به  وابستگی  عدم  معنای  به  هم  استقلال  بودند.  آن 
از  اعم  مختلف  بخش های  در  و  مختلف  کشورهای 
فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی است و آزادی نیز به این 
مفهوم است که مردم بر سرنوشت کشور حاکم باشند 
و خودشان برای اداره کشور تصمیم بگیرند و تصمیم و 
اراده مردم در تمام امورات شئونات کشور ساری و جاری 
باشد.جهانگیری عنوان داشت: اینها جزو مهمترین و 
اصلی ترین آرمان های انقلاب و امام است که ان شاءالله 

تلاش کنیم محقق شود.

معاون اول رئیس جمهوری :

باید مردم را در صحنه نگه داریم تا آرمان های انقلاب محقق شود

 فرمانده نیروی انتظامی هوشمندسازی پلیس را یکی از برنامه های اولویت دار ناجا دانست 
و تصریح کرد که مهم تا تا پایان سال 14۰۰ محقق می شود.

سردار "حسین اشتری" در حاشیه بازدید از مرکز تشخیص هویت پلیس آگاهی ناجا با 
تبریک فرارسیدن چهل و یکمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی  در پاسخ به این سوال که 
روند تحولات نیروی انتظامی را طی 41 سال از عمر انقلاب اسلامی چگونه ارزیابی می کنید؟ 
گفت: در یک نگاه باید بگویم پیشرفت های پلیس در این 41 سال بسیار محسوس و مشهود 
است و پلیس پس از پیروزی انقلاب اسلامی به هیچ وجه قابل قیاس با پلیس قبل از انقلاب 

نیست.
فرمانده نیروی انتظامی با اشاره به دستاوردهای نیروی انتظامی در طول عمر بابرکت 
انقلاب، بیان کرد: پیشرفت روزافزون نیروی انتظامی را مرهون هدایت های داهیانه مقام 

معظم رهبری )مدظله العالی(، خون شهدا و تلاش همه همکارانم هستیم.
سردار اشتری افزود: نیروی انتظامی در راستای تامین و توسعه نظم و امنیت در کشور بیش 

از 1۳ هزار شهید و 2۰ هزار جانباز تقدیم نظام و انقلاب کرده است.
عالی ترین مقام انتظامی کشور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به پیشرفت 

روزافزون پلیس آگاهی، تاکید کرد: یکی از مجموعه هایی که در شاکله نیروی انتظامی 
پیشرفت چشمگیر و قابل توجهی داشته، پلیس آگاهی می باشد؛ این پلیس با توسل بر 
ظرفیت های موجود، نیروهای متخصص و کارآمد و البته به کارگیری تجهیزات نوین توانسته 
فرآیند کشف علمی جرم را با دقت و سرعت دنبال کند و ان شاء الله شاهد پیشرفت های 

روزافزون این پلیس تخصصی خواهیم بود.
وی با اشاره به عزم نیروی انتظامی برای تحقق هوشمندسازی تا پایان سال 14۰۰، اضافه 
کرد: هوشمندسازی پلیس یکی از برنامه های اولویت دار ما است و در این میان معتقدیم که 

پلیس آگاهی باید پیشتاز و پیش گام باشد و انشاء الله این مهم را به جد دنبال خواهیم کرد.
فرمانده نیروی انتظامی بر ضرورت تدوین برنامه پنج ساله پیشرفت و ارتقای پلیس آگاهی 
حول سه محور اساسی و ضروری تاکید کرد و افزود: نیروی انسانی آموزش دیده و متخصص، 
تزریق تجهیزات روزآمد و نوین و استفاده از ظرفیت های درون و برون سازمانی برای تکمیل و 

تجمیع بانک های اطلاعاتی، محورهای اساسی این برنامه پنج ساله است.
سردار اشتری تاکید کرد: معتقدیم نیروی متخصص و کارآمد در کنار به کارگیری تجهیزات 

تخصصی می تواند به فرآیند پیشگیری از جرم و کشف علمی جرایم کمک شایانی کند.

فرمانده نیروی انتظامی خبر داد

هوشمندسازی پلیس تا پایان سال ۱۴۰۰

دبیر شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان 
با بیان اینکه راهبرد ما فعلا عدم ارائه لیست است، تاکید 
شاخص  چهره  انتخابیه  حوزه های  در  چنانچه  کرد: 
در  می کنیم  اعلام  آنرا  باشیم  داشته  اصلاح طلب 

غیراینصورت داوطلبی را معرفی نمی کنیم.
تاییدصلاحیت حدود 2  تاثیر  »آذر منصوری« درباره 
هزارنفر از داوطلبان در آخرین بررسی شورای نگهبان 
بر کیفیت مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات، گفت: 
اصلاح طلبان هنگام نام نویسی انتخابات مجلس برای 
از  همه نیروهای خود در سراسر کشور فراخوان داد و 
انتخابات دعوت کرد.  برای شرکت حداکثری در  همه 
بررسی  باید  اصلاح طلبان،  مصوب  راهبرد  به  باتوجه 
انتخابات  به  ردصلاحیت شدگان  از  نفر  چند  که  کنیم 
برمی گردند و چه تعداد از نیروهای شاخص ما حضور 

دارند.
دبیر شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان 
اتفاق  قبل  نسبت  معناداری  تغییر  اگر  اینکه  بیان  با 
نیافتاده باشد، در راهبرد مصوب و اعلام شده اصلاح 
ایجاد نمی شود، خاطرنشان کرد:  تغییری  طلبان هم 
راهبرد ما فعلا عدم ارائه لیست است که در همان موج 
اولیه ردصلاحیت ها اعلام کردیم. چنانچه در حوزه های 
انتخابیه چهره شاخص اصلاح طلب داشته باشیم آنرا 
می کنیم در غیراینصورت داوطلبی را معرفی نمی کنیم.

منصوری افزود: اطلاعاتی که به ما رسیده حاکی از 
ردصلاحیت  وضعیت  در  ملموسی  تغییر  که  است  آن 
شدگان ایجاد نشده است؛ اما همچنان آخرین وضعیت 
و  تهران  انتخابیه  حوزه های  اصلاح طلب  داوطلبان 

سراسر کشور پیگیری می کنیم.

اظهار  اسلامی،  ایران  ملت  اتحاد  حزب  مقام  قائم 
کرد: تا آخرین تغییرات منتظر می مانیم و بعد از بررسی 
شرایط، در نخستین جلسه شورای عالی سیاست گذاری 

جبهه اصلاح طلبان آخرین راهبرد را اعلام می کنیم.
سلحشوری«  »پروانه  احضار  به  ادامه  در  منصوری 
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی از سوی 
طبق  افزود:  و  کرد  اشاره  رسانه  و  فرهنگ  دادسرای 
طول  در  نمایندگان  اساسی،  قانون   ۸6 و   ۸4 اصول 
دوره نمایندگی از درجه ای از مصونیت برخوردارند که 
بتوانند به وظایف خود عمل کنند، بنابراین احضار خانم 

سلحشوری نقض قانون است.
وی تاکید کرد: با توجه به اینکه در آستانه انتخابات 
هستیم این نوع برخوردها عملا بر فضای انتخابات تاثیر 

منفی خواهد گذاشت.

آذرمنصوری: 

ارائه نکردن لیست راهبرد فعلی اصلاح طلبان است
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فوق تخصص گوارش و کبد مطرح کرد؛

میکروب معده بیماری عفونی
 قابل انتقال به دیگران 

فوق تخصص گوارش و کبد، انتقال از شخصی به شخص دیگر و مصرف آب و غذای آلوده 
را از اصلی ترین راه های انتقال میکروب معده عنوان و تصریح کرد: سوزش سردل، ترش 

کردن، تهوع، درد میانی شکم و ... از علائم میکروب معده است. 
افشین شفقی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه میکروب معده یکی از بیماری های 
گوارشی شایع است که در نتیجه نوعی باکتری معده به نام هلیوباکتری ایجاد می شود، 
اظهار کرد: میکروب معده یکی از بیماری های شایع گوارشی است که باید مورد توجه قرار 

گیرد.
فوق تخصص گوارش و کبد خاطرنشان کرد: آسان ترین راه تشخیص هلیکوباکتری انجام 
یک آزمایش خونی است که می تواند پادتن ها یا آنتی بادی هایی را شناسایی کند که در 

پاسخ به عفونت تشکیل می شوند.
شفقی یادآور شد: عفونت های ناشی از میکروب معده یا هلیکوباکتر پیلوری به خودی 
خود قابل درمان نیست و اگر درست پیگیری و درمان نشود ممکن است بسیار پیشرفت 

کند و در معده گسترش پیدا کند.
وی با بیان اینکه میکروب معده می تواند عامل ایجاد رفلاکس باشد تصریح کرد: تغییر 
سبک زندگی یکی از موثرترین راه های درمانی است که برای بیماران رفلاکسی در نظر 

گرفته می شود تا از این طریق میزان برگشت اسید به معده را کاهش دهیم.
شفقی با بیان اینکه استفاده از عسل و میوه های شیرین برای بیماران که دچار رفلاکس 
هستند توصیه می شود، افزود: بیمارانی که رفلاکس هستند از مصرف غذاهای خاص، 

همانند سیر، غذاهای تند و چرب و همچنین سبزی های تند باید پرهیز کنند.
وی کم تحرکی، مصرف فست فود و غذاهای پرچرب و کم فیبر، اضافه وزن و چاقی و 
مصرف دخانیات را از مهم ترین دلایل شیوع بیماری ها و سرطان های گوارشی عنوان کرد.

فوق تخصص گوارش و کبد اصلاح سبک زندگی به ویژه عادات بدغذایی را در کاهش 
بیماری ها و سرطان های گوارشی موثر دانست و افزود: بیشتر افراد جامعه با تبعات این 
سبک از زندگی آشنا هستند اما شیوه زندگی مدرنیته امروزی آنان را ناگزیر به استفاده از 

غذاهای آماده و کم تحرکی کرده است.
 

نتایج یک مطالعه پژوهشی نشان داد
تاثیر مصرف روغن سیاه دانه بر کبد چرب غیرالکلی

یک محقق تغذیه درباره پژوهش خود پیرامون تاثیر روغن سیاه دانه بر کبد چرب غیرالکلی 
گفت: نتایج این مطالعه نشان داد که مصرف روغن سیاه دانه باعث بهبود التهاب و اختلالات 

لیپیدی و قند خون در بیماران مبتلا به کبد چرب غیر الکلی می شود. 
محمد رشیدمایوان با بیان این که این پژوهش به عنوان پایان نامه کارشناسی ارشد وی 
در دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز انجام شده، گفت: حجم نمونه 44 نفر بود که  
22 نفر در گروه مداخله و 22 نفر در گروه کنترل بودند.افراد در هر دو گروه به مدت هشت 
هفته روزانه یک گرم روغن سیاه دانه بعد از ناهار مصرف می کردند. همه ی شرکت کنندگان 
دارای کبد چرب غیرالکلی بودند و توسط پزشک متخصص گوارش به این مطالعه ارجاع 

داده شده بودند.
وی افزود: در این پژوهش دو سو کور، پارامترهایی همچون قند خون ناشتا، برخی 
چرب  کبد  به  مبتلا  بیماران  لیپیدی  پروفایل  و  کبدی  آنزیم های  التهابی،  فاکتورهای 

غیرالکلی بررسی شد.
این دانشجوی دکترای تغذیه در پاسخ به سوالی درباره عوارض مصرف روغن سیاه دانه 
گفت: مطالعاتی درباره عوارض روغن سیاه دانه بر موش انجام شده بود که نتایج آن نشان 
داد مصرف پنج گرم به ازای هر کیلوگرم وزن موش هیچ مشکلی ایجاد نکرده بود. در 
مطالعه ی ما نیز یک نفر بعد از مصرف روغن سیاه دانه دچار ریفلاکس و سوزش سردل شده 
بود که از مطالعه خارج شدند. اما حساسیت در نتیجه  مصرف روغن سیاه دانه به طوری 

که باعث ایجاد علائم مسمومیت شود، هنوز در مطالعات بر روی انسان ذکر نشده است.
رشیدمایوان با بیان این که پس از مصرف روغن سیاه دانه آنزیم های کبد و قند خون 
ناشتای شرکت کنندگان در مطالعه اندازه گیری شد، افزود: قند خون افرادی که روغن 
سیاه دانه مصرف کرده  بودند روند کاهشی داشت. به طور کلی، برای ایجاد کبد چرب 
غیرالکلی چند مکانیسم وجود دارد که یکی از آن ها مقاومت به انسولین است. مقاومت 
به انسولین در نتیجه چاقی رخ می دهد. اگر مقاومت به انسولین بالا برود فرد انسولین 
دارد ولی دیابتیک نیست و گیرنده های آن درگیر شده به همین دلیل قند خون افزایش 
پیدا می کند. دانشجوی دکترای علوم تغذیه دانشگاه علوم پزشکی مشهد درباره انواع 
روغن های سیاه دانه ای که در بازار وجود دارد گفت: روغن سیاه دانه ای که در بازار وجود 
دارد به دو شکل خوراکی و غیرخوراکی است. روغن سیاه دانه در مواردی که به صورت 
سنتی از آن روغن گیری شده، می تواند سمیت ایجاد کند. روغنی که ما در این مطالعه 
از آن استفاده کردیم با افشره سرد روغن گیری شده و از شرکت های معتبر داخلی 
خریداری شده بود. یعنی در این روش با استفاده از تغییر دما روغن سیاه دانه از آن خارج 

می شود.
رشید مایوان در پایان افزود: بهتر است مردم از روغن سیاه دانه ای که به صورت صنعتی و 

تحت نظارت بهداشتی تهیه شده استفاده کنند.

نتایج مطالعات محققان انگلیسی نشان می دهد؛

مصرف ماست ریسک سرطان سینه را 
کاهش می دهد

نتایج مطالعه اخیر نشان می دهد مصرف روزانه ماست طبیعی به زنان در کاهش سرطان 
سینه کمک می کند.

به گفته محققان، یکی از علل سرطان سینه التهاب ناشی از باکتری های مضر است. به 
گفته محققان، یک راه ساده و ارزان پیشگیرانه برای زنان مصرف روزانه ماست طبیعی است. 
ماست حاوی باکتری های مفید تخمیرکننده لاکتوز است که معمولًا در شیر یافت می شود 

و مشابه با باکتری های موجود در شیر سینه مادر است.
»ریچل ریگبی«، عضو تیم تحقیق از دانشگاه لنکستر انگلستان، در این باره می گوید: 
»باکتری های تخمیرکننده لاکتوز معمولًا در شیر یافت می شوند و احتمالًا در مجاری 

پستان زنان در دوران شیردهی و برای مدت نامعلومی پس از شیردهی وجود دارند.«
محققان معتقدند این باکتری تخمیرکننده لاکتوز در سینه نقش حفاظتی دارد چراکه به 

ازای هر یک سال شیردهی به نوزاد، ریسک سرطان سینه تا 4.۳ درصد کاهش می یابد.
چندین مطالعه هم نشان داده اند که مصرف ماست با کاهش ریسک سرطان سینه مرتبط 

است که به گفته محققان، ناشی از تغییر باکتری های مضر به باکتری های مفید است.
در حدود 1۰ میلیارد سلول باکتریایی در بدن انسان وجود دارد و با اینکه اکثرشان بی 
ضرر هستند اما برخی باکتری ها موجب تولید مواد سمی ای شده که التهاب در بدن را 
ایجاد می کنند. التهاب مزمن موجب نابودی میکروب های مضر می شود اما به بدن هم 
آسیب می رسانند. یکی از شایع ترین مشکلات التهابی، بیماری لثه است که در حال 
حاضر با سرطان های دهان، مری، روده بزرگ، لوزالمعده )پانکراس(، پروستات و سینه 

مرتبط است.

»شکستگی  مرضی« چیست؟
فوق تخصص جراحی زانو گفت: زمانی که استخوان بیمار باشد می تواند سبب ضعف 
استخوان شود و مقاومت استخوان کاهش یابد؛ در نتیجه استخوان دچار شکستگی شود 

که این نوع از شکستگی استخوان را شکستگی پاتولوژیک یا مرضی می گویند.
 محمد جواد مرتضوی، فوق تخصص جراحی زانو و  استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران 
دلیل  به  که  اظهار داشت: شکستگی هایی  استخوان،  درباره موضوع شکستگی های 
تروماهای شدید و حوادث رخ می دهد اکثراً از نوع شکستگی های شناخته شده بوده و 
در استخوان های سالم بروز می یابد ولی این نوع شکستگی شامل همه انواع شکستگی 

نمی شود و شکستگی پاتولوژیک نیز دسته دیگر شکستگی ها محسوب می شود.
وی افزود: زمانی که استخوان بیمار باشد می تواند سبب ضعف استخوان شود و مقاومت 
استخوان کاهش یابد؛ در نتیجه استخوان دچار شکستگی شود که این نوع از شکستگی 
استخوان را شکستگی پاتولوژیک یا مرضی می گویند که درمان آن با شکستگی هایی که به 

دلیل تروما به وقوع می پیوندد،متفاوت است.
این فوق تخصص جراحی زانو ادامه داد: شکستگی های پاتولوژیک نیز به دو دسته 
کلی تقسیم می شوند؛ برخی از آنها شناخته شده بوده و در استخوان های ضعیف و 
شکننده به دلیل پوکی استخوان رخ می دهند ولی نوع دیگر شناخته شده نیست و زمانی 
که استخوان فرد دچار بیماری باشد، به دلیل تومورهای استخوانی اعم از خوش خیم و 
بدخیم یا حدواسط می تواند با ضربه خفیف و یا پیچ خوردگی ایجاد شوند ؛همچنین گاهی 

شکستگی ها نیز مقدم بر زمین خوردن است.
عضو هیأت مدیره انجمن جراحان ارتوپدی ایران خاطرنشان کرد: درمان شکستگی های 
پاتولوژیک که بیماری های زمینه ای مانند تومور استخوانی است، متفاوت از شکستگی 
های معمولی است که درمان مناسب با این بیماری در سمپوزیوم ماهانه انجمن ارتوپدی 
مورد بحث و گفت وگو قرار می گیرد و این مسئله بررسی می شود که پزشک چگونه مشکوک 

شود که شکستگی از نوع مرضی یا پاتولوژیک است.

سلامت 

اگر گمان می کنید بعد از انجام دوره ارتودنسی درمان به پایان رسیده است، اشتباه 
می کنید. سیم ارتودنسی دندان های شما را سر جای خود نگه می دارد. بعد از اتمام 
اینویزیلاین یا هر درمان ارتودنسی دیگر، لازم است که این دندان ها را سر جای خود نگه 

دارید.
لبخند شما اولین چیزی است که برخی افراد در اولین برخورد با شما متوجه آن 
با پزشک ارتودنسی می تواند تضمینی برای داشتن دندان های  می شوند و ملاقات 
مرواریدی و مرتب باشد. مانند هر پزشک دیگری، ارتودنتیست مواردی را می داند که 

امیدوار است شما هم آن ها را بدانید؛ اما هرگز به شما نخواهد گفت.
ممکن است شخص دیگری از بریس دندان شما استفاده کرده باشد

برخی ارتودنتیست ها با بازیافت وسایل دندانپزشکی، زباله ها و هزینه های خود را 
کاهش می دهند. در برخی کشورها کمپانی هایی وجود دارند که تمیز کردن، وارسی، 
مرتب سازی و ضدعفونی کردن براکت های فلزی که قبلًا استفاده شده را انجام می دهند 

تا استفاده مجدد از آن ها ایمن باشد.
ارتودنتیست می داند شما چه زمانی از ارتودنسی نامرئی )اینویزیلاین( استفاده نکردید
نامرئی استفاده می کنید،  ارتودنسی  از  این که همیشه  بر  پافشاری شما  با وجود 
ارتودنتیست فوراً متوجه راست یا دروغ بودن حرفتان خواهد شد. به دلیل ویژگی جالبی 

که در اینویزیلاین وجود دارد، ارتودنتیست ها متوجه استفاده نکردن شما از آن خواهند 
شد. علائم آبی کوچکی در قسمت عقب اینویزیلاین وجود دارد که هنگام استفاده از 
آن باید از بین بروند. اگر علامت آبی دست نخورده به نظر برسد، او می فهمد که شما از 

اینویزیلاین استفاده نکردید.
ممکن است مدت درمان شما طولانی تر از چیزی باشد

 که در ابتدا به شما می گویند
ممکن است متخصص ارتودنسی به شما بگوید که معالجه شما فقط یک سال و نیم تا 
دو سال طول خواهد کشید، اما این یک تخمین تقریبی است. بسیاری از درمان ها بسیار 
طولانی تر از حد انتظار هستند. حتی اگر یک شبیه سازی رایانه ای از اینویزیلاین، که 
برای ارائه یک برنامه درمانی استفاده می شود، بسیار دقیق باشد، بدن ما رایانه نیست و 

باید درک کنید که ممکن است جدول زمانی در طول مسیر تغییر پیدا کند.
ارتودنتیست می داند شما چه زمانی در مورد استفاده از سیم نگهدارنده 

راست نمی گویید
نه تنها بعد از اتمام درمان هم مجبور به استفاده از سیم نگهدارنده هستید، بلکه 
ارتودنتیست شما مطمئناً می داند که آیا شما از آن استفاده کرده اید یا خیر. بیمارانی که 
درمان توصیه شده خود را کامل کرده و به نتیجه مطلوب خود می رسند، اما در نهایت 

نمی توانند از نگهدارنده خود استفاده کنند، دندان هایی دارند که از هم جدا می شوند. 
این حالت می تواند باعث ایجاد فاصله بین دندان ها، روی هم افتادن دندان ها و یا جلو 

آمدن دندان های جلویی شود.
اگر با وجود اینویزیلاین مواد خوراکی مصرف کرده باشید ارتودنتیست متوجه می شود

به نظر می رسد غذا خوردن یا نوشیدن با ارتودنسی نامرئی بی ضرر است، اما شما 
ارتودنتیست خود را فریب نخواهید داد. بیمارانی که با ارتودنسی نامرئی مایعاتی به 
غیر از آب، می نوشند و یا چیزی می خورند، وقتی به پزشک مراجعه می کنند، صفحه 
اینویزیلاین آن ها اغلب نازک، کثیف و لکه دار می شود. این امر نه تنها بر زیبایی ظاهری 
اینویزیلاین و دندان ها اثر منفی می گذارد، بلکه به آن ها آسیب می رساند و می تواند به 

پوسیدگی منجر شود.
باید بعد از درمان هم برای همیشه سیم نگه دارنده ارتودنسی را نگه دارید

اگر گمان می کنید بعد از انجام دوره ارتودنسی درمان به پایان رسیده است، اشتباه 
می کنید. سیم ارتودنسی دندان های شما را سر جای خود نگه می دارد. بعد از اتمام 
اینویزیلاین یا هر درمان ارتودنسی دیگر، لازم است که این دندان ها را سر جای خود نگه 
دارید. گزینه های مختلفی وجود دارد که شامل یک نگهدارنده شفاف قابل جابجایی 
است که در شب گذاشته می شود و یا یک نگهدارنده ثابت که به قسمت پشت دندان های 

شما متصل می شود.
بریس دندان فقط برای درمان زیبایی نیست

به نظر می رسد مردم فقط برای مرتب کردن دندان های خود به ارتودنتیست مراجعه 
می کنند؛ اما دلایل دیگری نیز وجود دارد. در حالی که برخی از افراد می توانند به زندگی 
خود با دندان های نامرتب ادامه دهند و با این مسئله مشکلی ندارند، برخی دیگر در 
واقع برای جویدن و صحبت صحیح به این درمان نیاز دارند. یک متخصص ارتودنتیست 
می گوید: "در حالی که ما می خواهیم همه لبخند کاملی داشته باشند، واقعیت این 

نیست که همه به ارتودنسی نیاز دارند.
ارتودنتیست می داند شما به اندازه ای که می گویید مسواک نزده و یا از نخ 

دندان استفاده نمی کنید
تمام وقت هایی که به دندان پزشک یا ارتودنتیست خود حقیقت را نگفته اید به خاطر 
بیاورید. وقتی از شما سؤال شد آیا از نخ دندان استفاده می کنید؟ و جواب شما بله ی 
غیرواقعی بوده، آن ها فهمیده اند که شما راستش را نگفته اید. افرادی که به طور صحیح 
مسواک نمی زنند و از نخ دندان استفاده نمی کنند در معرض شیوع بیشتر پلاک، ورم 
لثه و پوسیدگی دندان قرار دارند. یک روز فراموش کردن نخ دندان مضر است؛ اما یک 
هفته یا یک ماه بهداشت ضعیف باعث تورم لثه ها، خونریزی و بوی ناخوشایند می شود.
حتی اگر فکر نمی کنید فرزند شما به ارتودنسی نیاز دارد، به هر حال آن را چک کنید

حتی اگر فرزندان شما علائم نیاز به مراجعه به متخصص ارتودنسی را ندارند، واقعاً 
بایستی آن ها را حداکثر تا سن هفت  سالگی برای معاینه، نزد پزشک ببرید. اگر دندان 
بیمار زودتر معاینه شود و مشکلی دیده شود، پزشک درمان را توصیه می کند تا دندان های 
دائمی امکان این را پیدا کنند تا به درستی سر برآورند. ویزیت اولیه توسط ارتودنتیست 

می تواند به پیشگیری و شناسایی مشکلات آینده کمک کند.
اگر سیگار می کشید، ممکن است روند درمانتان طولانی تر شود

دلیل دیگری که برای توصیه به ترک سیگار وجود دارد این است که در صورتی که سیگار 
می کشید تعداد دفعات مراجعه شما به ارتودنتیست افزایش پیدا خواهد کرد. پلاک های 
بیش از حدی که بر روی دندان های افراد سیگاری به وجود می آید، بر روی وسایل 
ارتودنسی که برای مرتب کردن دندان ها استفاده می شوند، تأثیر زیادی می گذارد و دوره 

درمان آنان را طولانی تر می کند.

محافظت از مرواریدهای سفیدتان

نکاتی که ارتودنتیست ها به شما نمی گویند

پیشگیری از یک میگرن شکمی ممکن است دشوار باشد زیرا 
دلیل آن همچنان نامشخص است. با این وجود، پرهیز از هر گونه 

محرک شناخته شده برای آن می تواند مفید باشد. 
میگرن شکمی به نوعی میگرن تاثیرگذار بر معده گفته می شود. 
دلایل بروز این شرایط همچنان نامشخص باقی مانده اما علائم آن 

ممکن است با استفاده از دارو قابل درمان باشند.
به نقل از "مدیکال نیوز تودی، برخلاف انواع دیگر میگرن، میگرن 
شکمی موجب سردرد نمی شود و در عوض، درد معمولا در معده 
احساس می شود. اگرچه میگرن شکمی معمولا کودکان را تحت 
تاثیر قرار می دهد، این شرایط می تواند گاهی اوقات تا بزرگسالی 

ادامه یابد.
علائم 

میگرن شکمی موجب احساس درد در ناحیه معده می شود.
این شرایط می تواند مانند درد یا گرفتگی احساس شود و معمولا 

ناحیه اطراف وسط شکم یا ناف را تحت تاثیر قرار می دهد.
از دیگر علائم میگرن معده می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- حالت تهوع
- استفراغ

- بی اشتهایی
- رنگ پریدگی پوست

- خستگی
- حساسیت به نور یا صدا

- سردرد
- اسهال

ایپزودهای میگرن شکمی بین 2 تا 72 ساعت طول می کشند. 
علائم این شرایط بین هر دوره باید بهبود یابند.

دلایل 
دلایل دقیق بروز میگرن شکمی همچنان نامشخص هستند.

 Pediatric Health, Medicine and بنابر مقاله ای که در نشریه
Therapeutics منتشر شد، افراد ممکن است یک زمینه ژنتیکی 
در ابتلا به این شرایط داشته باشند. با این وجود، پژوهش های 

بیشتری برای تایید این نظریه باید انجام شوند.
عوامل  برخی  است،  نامشخص  شکمی  میگرن  دلیل  اگرچه 
ممکن است محرک آن باشند که از آن جمله می توان به موارد زیر 

اشاره کرد:
- استرس

- گرسنگی
- بیماری حرکت

- چراغ های چشمک زن
- عوامل غذایی

تشخیص 
یک پزشک میگرن شکمی را با ارزیابی علائم بدنی تشخیص 
خواهد داد. وی ممکن است پرسش هایی درباره معده درد مانند 

مکان و شدت درد مطرح کند.
و  تهوع  حالت  مانند  دیگر  علائم  درباره  است  ممکن  پزشک 

استفراغ نیز از بیمار پرسش کند.
همچنین، پزشک ممکن است انجام آزمایش های بیشتر برای 
حذف احتمالات دیگر مانند بیماری کرون یا سندرم روده تحریک 
پذیر که دارای علائم مشابه با میگرن شکمی هستند را توصیه کند.

درمان 
 Internal Medicine بنابر مقاله ای که در سال 2۰16 در نشریه

منتشر شد، به نظر نمی رسد روش های درمانی تایید شده ای 
برای میگرن شکمی وجود داشته باشند. برخی درمان ها بر بهبود 

علائمی که فرد تجربه می کند، متمرکز هستند.
به طور کلی، افراد به عنوان بهترین اقدام می توانند پرهیز از 
محرک های میگرن شکمی را مد نظر قرار داده و به میزان کافی 

بخوابند.
از دیگر گزینه های درمان میگرن شکمی می توان به موارد زیر 

اشاره کرد:
داروهای ضد تهوع: از برخی نمونه ها می توان به متوکلوپرامید و 
دومپریدون اشاره کرد. این داروها می توانند به بهبود حالت تهوع 

و استفراغ کمک کنند.
هیدراتاسیون تراپی: این روش به جایگزینی آب از دست رفته به 

واسطه استفراغ یا اسهال کمک می کند.
نتایج  استامینوفن:  و  استروئیدی  غیر  التهاب  ضد  داروهای 
پژوهش ها درباره کارایی این داروها برای بهبود میگرن شکمی 

یکدست نیستند. با این وجود، در صورت مصرف بلافاصله پس از 
ظهور علائم ممکن است مفید باشند.

تریپتان ها و ارگوتامین ها: این داروها ممکن است به پیشگیری از 
بروز میگرن شکمی و درمان درد مرتبط با آن کمک کنند.

مسدودکننده های بتا: یک نمونه در این زمینه پروپرانولول است. 
مسدودکننده های بتا ممکن است فشار خون فرد را کاهش داده و 

به پیشگیری از میگرن شکمی کمک کنند.
چگونه بر بزرگسالان تاثیر می گذارد؟ 

و  قرار می دهد  تاثیر  تحت  را  بیشتر کودکان  میگرن شکمی 
گزارش های اندکی درباره بزرگسالانی که این شرایط را تجربه می 
کنند، وجود دارند اما ممکن است بسیاری از موارد در بزرگسالان 

تشخیص داده نشود.
از جمله علائم میگرن شکمی در بزرگسالان می توان به موارد زیر 

اشاره کرد:
- حالت تهوع

- استفراغ
- درد موضعی شکم

پیشگیری 
پیشگیری از یک میگرن شکمی ممکن است دشوار باشد زیرا 
دلیل آن همچنان نامشخص است. با این وجود، پرهیز از هر گونه 
محرک شناخته شده برای آن می تواند مفید باشد. این محرک ها 

ممکن است از فردی به فرد دیگر متفاوت باشند.
افراد می توانند محرک های میگرن شکمی را با ثبت علائم و 

شرایط خود شناسایی کنند.
از  پیشگیری  به  دارو  مصرف  با  توانند  می  افراد  همچنین، 

اپیزودهای میگرن شکمی کمک کنند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟ 

اگر میگرن شکمی با علائم شدید مانند موارد زیر همراهی می 
شود، فرد باید بلافاصله به پزشک مراجعه کند:

- سردرگمی
- سرگیجه

- استفراغ شدید
- سینه درد

- ضعف عضلانی
- تب

- از دست دادن بینایی

وقتی شکم دچار میگرن می شود! 

فوق تخصص غدد درون ریز و متابولیسم گفت: بیماران دیابتی به 
ویژه بیماران مبتلا به دیابت نوع یک، باید روزانه چندین بار نسبت به 

سنجش قند خون اقدام کنند.
در  متابولیسم  و  ریز  درون  غدد  تخصص  فوق  استقامتی  علیرضا 
بیماری دیابت اظهار  نادرست در مورد  و  باورهای درست  خصوص 
داشت: در کوتاه مدت، بیماری دیابت عارضه خاصی را بر اندام های 
بیماران تحمیل نمی کند اما اگر کنترل قند خون به درستی صورت 
نگیرد، عوارض مختلفی در بلند مدت در کمین بیماران است که 
جبران آن هم برای بیمار، دشوار و شاید غیرقابل جبران باشد و هم 

برای نظام بهداشت و درمان، هزینه های زیادی را به بار می آورد.
به گفته استقامتی، معاینات دوره ای پزشکی برای بیماران دیابتی، 
برای بررسی سلامت اندام هایی همچون چشم، قلب و کلیه ضروری 
است و در این خصوص بیماران دیابتی باید اهتمام و توجه لازم را 
برای توسعه  بر ضرورت سرمایه گذاری  تأکید  با  باشند. وی  داشته 
آموزش بیماران دیابتی تصریح کرد: مهمترین راه برای رهایی از عوارض بیماری دیابت، توانمندسازی بیماران است. این یک واقعیت 
غیرقابل انکار و یک ضرورت است که بیماران دیابتی باید توانمندی های خود را برای مدیریت این بیماری افزایش دهند و این موضوع از 
طریق آموزش محقق می شود. استقامتی در رابطه با فرهنگسازی برای تغییر سبک زندگی مردم گفت: دیابت نوع دو، ناشی از سبک 
زندگی ناسالم خصوصا در زندگی شهری و ماشینی است. استفاده زیاد از غذاهای پر کالری و فست فودها، کاهش فعالیت بدنی و 

تحرک، استرس، تغذیه ناسالم و بسیاری از مولفه های مرتبط با سبک زندگی، بر افزایش شیوع دیابت اثرگذار هستند.
وی با تأکید بر این نکته که باورهای غلط باید از ذهن دیابتی ها پاک شود، ادامه داد: با توجه به شیوع دیابت در جهان و در کشور ما، باید 
سطح آگاهی مردم نسبت به این بیماری افزایش پیدا کند. اطلاعات، فرهنگ و آگاهی هایی که متکی بر دانش و علم روز است، باید به 

درون خانواده ها انتقال پیدا کند. ضمن اینکه باید با خرافات، باورها، اطلاعات نادرست و مطالب غیرواقعی، مقابله کرد.
استقامتی در خصوص سنجش قند خون تصریح کرد: بیماران دیابتی، خصوصا بیماران مبتلا به دیابت نوع یک، باید روزانه چندین 
بار، نسبت به سنجش قند خون اقلام کنند و خوشبختانه با در دسترس بودن دستگاه های تست قند خون خانگی، انجام این موضوع 
کاملا تسهیل شده است. وی در خصوص دستگاه های تست قند خون تصریح کرد: خوشبختانه خبردار شدم جوانان کشورمان در 
سال جاری، موفق به تولید دستگاه های تست قندخون در داخل کشور و اخذ تأییدیه و مجوز از اداره کل تجهیزات پزشکی وزارت 
بهداشت شده اند. دستگاه هایی که به نظر کیفیت مطلوبی داشته و وزیر بهداشت از آن رونمایی کرده و تاییدیه های کیفی متعددی را 
دریافت کرده است.   به گفته استقامتی، این باور میان سیاستگذاران سلامت باید ترویج شود که هزینه های مردم برای کنترل دیابت 

باید کاهش پیدا کند و امیدواریم تولید دستگاه تست قندخون در داخل کشور، گامی در این مسیر باشد.
وی در پایان تصریح کرد: اندازه گیری قندخون یک کار پیچیده و جدی است و باید سنجش میزان قند خون دقیق باشد. کیفیت 
دستگاه های اندازه گیری قندخون با عملکرد و دقت آن در اندازه گیری میزان قند خون، سنجیده می شوند. من و همه کادر درمانی 
در حوزه دیابت از مشاهده و تولید این دستگاه های تولید داخل کشور در سطح بازار خرسند هستیم و قطعا نهایت حمایت خود را از 

این امر و حمایت از دستگاه های تست قند خون تولید داخل به کار خواهیم برد.

متخصص بیماری های تنفسی و عفونی گفت: کرونا، ویروس 
ضعیفی است و ماندگاری زیادی در محیط ندارد به همین دلیل 

رعایت بهداشت بهترین راه جلوگیری از ابتلا به کرونا است. 
دکتر علی نظری اظهار داشت: بیماری های عفونی و تنفسی 2 
نوع مختلف هستند که نوع بیماری عفونی فوقانی با آبریزش بینی 
و گلو درد شروع می شود و در نوع دیگر کوفتگی همراه با عفونت 

ریه درگیر می شود.
وی افزود: شایعه ترین علت اصلی این بیماری های عفونی ویروس 

ها هستند و درمان آنتی بیوتیک بر روی ویروس ها اثری ندارد.
این متخصص بیماری های تنفسی و عفونی تاکید کرد: حدود 
15۰ نوع ویروس عامل بیماری های عفونی هستند که کرونا یکی از 
جدیدترین آنهاست که تاکنون واکسن و یا آنتی بیوتیک برای مقابله 

با آن وجود ندارد.
نظری یادآور شد: افرادیکه بیماری زمینه ای ندارند در صورت ابتلا 

به کرونا مشکلی ندارند اما نگرانی اصلی در خصوص افرادی از جامعه است که دچار بیماری زمینه ای هستند.
وی اضافه کرد: در آنفولانزا هم افرادی که دارای مشکل زمینه ای هستند دچار مرگ و میر شده اند.

این متخصص بیماری های تنفسی و عفونی افزود: راه های انتقال کرونا از طریق تنفس، عطسه، دست دادن به وسایل است و باعث 
انتقال بیماری در بدن افراد می شود.

دکتر نظری تاکید کرد: مهمترین راه های کنترل استفاده از ماسک، پرهیز از انداختن آب دهان و بینی به بیرون، شستن مرتب دست 
ها و استفاده از دستمال شخصی است. وی گفت: کرونا ویروس ضعیفی است که قابلیت ماندگاری در محیط ندارد و یکی دو روز 

بیشتر در محیط نمی تواند زنده بماند به همین دلیل رعایت بهداشت موجب غیر فعال شدن این ویروس می شود.
وی اظهار داشت: بیش از 1۰ هزار نفر در کشور چین مبتلا به این ویروس شده اند که تنها 2 درصد این افراد که دچار بیماری تنفسی 

و زمینه ای بوده اند، جان خود را از دست دادند.
این متخصص بیماری های تنفسی و عفونی افزود: ویروس کرونا مانند بیماری زنوس بین انسان و حیوان منشاء آن خفاش است که 

موجب انتقال این ویروس شده و در طبیعت جهش پیدا کرده و اطلاعات دقیق رفتار این ویروس در آینده بیشتر مشخص می شود.
نظری از مردم خواست با رعایت بهداشت و توجه بیش از حد به مسایل بهداشتی این دوره بحرانی را پشت سر بگذارند تا کسی مبتلا 
به این بیماری نشود. معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی ایلام نیز گفت: ویروس کرونا ناشناخته است و اصل بر پیشگیری از این 

بیماری است تا کسی مبتلا نشود.
دکتر مهتاب شاهماری اظهار داشت: این ترس و وحشتی که مردم از طریق فیلم های منتشره پخش می کنند صحت ندارد و یک 

جنگ بیولوژیکی پشت این قضیه است.
وی به اطلاع رسانی دقیق به مردم و آگاهی آنان با راههای ابتلا و کنترل این بیماری تاکید کرد و افزود: با آگاهی دادن بیشتر به مردم 
می توان از ورود و ابتلا به این بیماری پیشگیری کرد. بیماری کرونا یک ویروس ناشناخته است که در کشور چین شیوع پیدا کرده و 

تاکنون موجب مرگ بیش از 26۰ نفر تاکنون شده است. 

یک فوق تخصص غدد درون ریز و متابولیسم :

بیماران دیابتی روزانه تست قند خون بگیرند
یک متخصص بیماری های تنفسی و عفونی :

رعایت نکات بهداشتی بهترین راه جلوگیری از ابتلا به کرونا است
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معاون فرهنگی هنری حوزه هنری استان قم اعلام کرد

برنامه های حوزه هنری قم به مناسبت دهه فجر 
هم زمان با آغاز جشن های چهل و یکمین فجر انقلاب اسلامی، معاون فرهنگی هنری حوزه 

هنری استان قم برنامه های این مرکز را در دهه فجر با موضوع انقلاب اسلامی اعلام کرد.
محمد غفاری با اشاره به ماهیت وجودی حوزه هنری تصریح کرد: اساس تشکیل حوزه هنری 
پاسداشت و ترویج آرمان های انقلاب اسلامی با زبان هنر بوده است و در طول چهل سال فعالیت 
خود چه در زمینه ی تولید آثار مرتبط و چه در زمینه ی پرورش هنرمند متعهد و انقلابی پیشگام 
بوده است و فعالیت با موضوع انقلاب اسلامی در این نهاد محدود به ایام دهه فجر نبوده و نیست.
وی در ادامه گفت: در سال ها متمادیِ  فعالیت حوزه هنری استان قم نیز، اقدامات قابل 
توجهی در زمینه ی نمایش و ترویج اهداف انقلاب اسلامی صورت گرفته است. امسال هم در 
آغاز پنجمین دهه انقلاب اسلامی، برنامه هایی برای پاسداشت دهه مبارک فجر در نظر گرفت 

شده است.
معاون فرهنگی هنری حوزه هنری استان قم به ویژه برنامه های این حوزه به تفکیک واحدهای 
تخصصی و هنری اشاره کرد و گفت: واحد فرهنگ و مطالعات پایداری عصر یکشنبه 1۳ بهمن 
ماه جلسه نقد و بررسی و جشن امضای کتاب »مسافر آگوست« درباره شهید مدافع حرم 
پاکستانی سید حشمت علی شاه اثر سیده نرگس میرفیضی را با حضور مهدی کفاش برگزار 
می کند. همچنین سه شنبه 15 بهمن ماه جلسه بررسی ادبیات داستانی دفاع مقدس با حضور 

سعیده شفیعی و نویسندگان جوان مرتبط با حوزه هنری قم برپا خواهد شد.
وی در ادامه افزود: 17 بهمن ماه نشست »جریان شناسی سیاسی تاریخ انقلاب« با حضور 
جواد موگویی برگزار می شود. همچنین محفل شب خاطره ای ویژه شهید جمعه بغداد و شهید 
شهروز مظفری نیا از همراهان شهید حاج قاسم سلیمانی، مرور خاطرات او با حضور خانواده های 
ایشان و هم رزمانشان تدارک دیده شده است. در ایام دهه فجر انقلاب اسلامی همچنین ثبت 
خاطرات و تدوین چهار تن از مبارزان انقلاب اسلامی حجت الاسلام محمد متمسکی، اربابی، 

امیری و سبط احمدی هم اتفاق می افتد.
غفاری به برنامه های واحد نمایش حوزه هنری قم اشاره کرد و گفت: جمع آوری نمایش نامه های 
تولید شده در کارگاه نمایش نویسی با موضوع انقلاب اسلامی در حوزه هنری قم و ارسال آن به 
حوزه هنری های مراکز استانی سراسر کشور جهت بهره برداری و برگزاری نمایش شاد »شاهین 
و گرگ های بلا« برای کودکان و نوجوانان به مناسبت دهه مبارک فجر با موضوع آگاهی در برابر 
حیله دشمنان در تالار مرکزی شهر از برنامه های این واحد است.«  وی در ادامه گفت: بررسی 
اشعار سرودها و نواهای انقلاب اسلامی در محفل ترانه »سرناد« در روز چهارشنبه 16 بهمن 
ماه و برگزاری جلسه نقد و بررسی کتاب »گزارش های امیر پسر عاشق« با موضوع فعالیت های 
یک نوجوان در زمان مبارزه علیه رژیم طاغوت اثر فاطمه نفری با حضور حامد اشتری منتقد و 
نویسنده در تاریخ چهارشنبه 2۳ بهمن ماه از برنامه های واحد آفرینش های ادبی حوزه هنری قم 
است. معاون فرهنگی هنری حوزه هنری قم در پایان خاطر نشان کرد: واحد هنرهای تجسمی 
حوزه، نمایشگاه کاریکاتور ضدآمریکایی »ترامپیسم« را از 12 تا 2۳ بهمن ماه در نگارستان اشراق 
برگزار می کند. همچنین آثار کاریکاتور ضد آمریکایی با عنوان »جنتلمن های تروریست« در 
نگارگذر فرهنگ روی دیوار رفته است. واحد تصویری حوزه هنری هم اقدام به برگزاری کارگاه 

فیلمنامه نویسی با رویکرد موضوعات دراماتیک انقلاب اسلامی خواهد کرد.
 

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبر داد؛

برگزاری اولین نمایشگاه فرصت های ساخت 
داخل و رونق تولید

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم از برگزاری اولین نمایشگاه فرصت های ساخت 
داخل و رونق تولید در قم به منظور قطع وابستگی بنگاه های تولیدی به قطعات و مواد اولیه 

وارداتی خبر داد.
محمود سیجانی اظهار داشت: نظر به اهداف و برنامه های دولت تدبیر و امید در جهت توسعه 
اقتصادی و رفع نیازمندی ها توسط تولید کنندگان داخلی و شرکت های دانش بنیان و اینکه 
کشور بیش از پیش به ابتکار، خلاقیت و دستاوردهای علمی و تخصصی نیازمند می باشد گفت 
اولین نمایشگاه فرصت های ساخت داخل و رونق تولید از 16 تا 1۸ دی ماه در محل دائمی 

نمایشگاه بین الملی قم دایر است.
وی با بیان اینکه این نمایشگاه از ساعت 16 الی 21 آماده بازدید علاقه مندان و پژوهشگران و 
صنعتگران خواهد بود، تصریح کرد: به منظور پربارتر بودن رویداد مذکور در جهت تکمیل زنجیره 
خودکفایی و اشتغال پایدار این نمایشگاه اقدامات، دستاوردها و فرصت های ساخت داخل و 
رونق تولید را در معرض دید و بازدید صنعتگران، سرمایه گذاران، تولید کنندگان و دانشگاهیان 
قرار می دهد. رئیس سازمان صمت استان قم ادامه داد: همزمان با این نمایشگاه، نمایشگاه 
معدن و صنایع معدنی استان با حضور 25 معدن و صنایع معدنی استان برگزار خواهد شد تا 

آخرین دستاوردهای صنعتی و معدنی در معرض دید مراجعه کننده قرار خواهند داد.
سیجانی با تأکید بر اینکه یکی از زیرساخت های رونق تولید شناسایی عوامل تولید و از 
مهمترین راه های تحقق آن، شناسایی از طریق برگزاری نمایشگاه ها است اضافه کرد: نمایشگاه 
فرصت های ساخت داخل و رونق تولید جهت ارائه دستاوردها و تعامل و هم افزایی بین تولید 
کننده و متقاضی در خصوص معرفی امکانات و نیازها می باشد. وی اظهار داشت: نمایشگاه 
فرصت های ساخت داخل و رونق تولید با هدف قطع حلقه های وابستگی نهادها و بنگاه های 
داخلی به قطعات و لوازم اولیه وارداتی و همچنین تکمیل زنجیره علم، فناوری، تکنولوژی تولید 
محصول، تجاری سازی به منظور ثروت آفرینی ارائه و در معرض دید و بازدید علاقمندان، سرمایه 

گذاران، تولید کنندگان شرکت های دانش بنیان و دانشگاهیان قرار می گیرد.

بخشدار مرکزی قم :

کشاورزی و دامداری اولویت اشتغالزایی در 
بخش مرکزی است

 بخشدار مرکزی قم گفت: این بخش برای اشتغالزایی در حوزه کشاورزی و دامپروری با 
استفاده از روش های نوین و صنعتی ظرفیت های زیادی دارد.

"سید داوود حاجی حسینی" بیان کرد: کشاورزی و دامپروری،  حرفه اصلی ساکنان بومی 
بخش مرکزی است و آنان به صورت سنتی در این کار، مهارت دارند که با تمرکز بر روش های 

صنعتی و مکانیزه در این حوزه،  به دنبال ایجاد فرصت های شغلی جدید در منطقه هستیم.
وی ادامه داد: در همین رابطه با دعوت از مسئولان سازمان جهاد کشاورزی قم و دامداران و 
کشاورزان بخش و برگزاری جلسات همفکری، فراهم کردن فضایی جدید در این حوزه اقتصادی 

را به منظور افزایش سطح تولید و فروش محصولات بهره برداران، دنبال می کنیم.
وی ادامه داد: با توسعه کشاورزی و دامپروری صنعتی در مناطق مختلف بخش مرکزی، 
شاهد رونق تولید محصولات و ایجاد اشتغال پایدار در آن خواهیم بود که مهمترین عامل برای 
جلوگیری از مهاجرت مردم بومی این بخش به مناطق دیگر است. حاجی حسینی گفت:  بخش 
مرکزی از نظر دسترسی به منابع آبی با محدودیت مواجه است و شرایط کویری آن، کشاورزی 
و دامداری سنتی در منطقه را تحت تاثیر قرار می دهد،  بنابراین برای کیفی سازی این حوزه و 
افزایش ارزش افزوده اقتصادی آن،  باید از روش های جدید و صنعتی استفاده کرد. وی بیان 
کرد: سرعت بخشیدن به روند اعطای مجوزهای قانونی و همچنین مذاکره با نهادهای مسئول 
برای پرداخت تسهیلات به منظور رونق یافتن فرآیند تولید در حوزه کشاورزی و دامداری منطقه 
از جمله اقدامات بخشداری مرکزی قم در این رابطه است. وی ادامه داد: برای شنیدن نکات 
مورد نظر دامداران و کشاورزان بخش و رساندن آن به مسئولان استان، هیچ محدودیتی نداریم 
و تلاش کرده ایم مسئولان متولی را به بخش مرکزی دعوت و از نزدیک با مسائل و مشکلات این 

قشر زحمت کش آشنا کنیم.

مدیر هماهنگی ترویج سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

۲۶صندوق اعتبار زنان روستایی درقم فعال است
مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: 26 صندوق اعتبار 

خرد زنان روستایی با عضویت ۹۰۰ تن در قم فعال است. 
محمد رضا حاجی رضا بیان کرد: ایجاد اشتغال ورونق تولید، مهم ترین رویکرد ایجاد این 
صندوق ها در مناطق روستایی استان به شمار می آید که موجب فعالیت گسترده زنان در 

بخش های مختلف اقتصادی شده است.
وی افزود: سازمان جهاد کشاورزی قم با فراهم کردن بسترهای لازم برای نمایش و عرضه 
محصولات تولیدشده توسط زنان عضو صندوق های روستایی استان،  به دنبال گسترش بازارهای 

فروش این محصولات و رونق بخشیدن به چرخه فعالیت اقتصادی آنان است.
وی ادامه داد: در همین رابطه نمایشگاهی با عنوان جشنواره فجر زنان روستایی قم باهدف 
معرفی توانمندی آنان در عرصه های اقتصادی و تولید محصولات متنوع از سیزدهم تا پانزدهم 

بهمن ماه از ساعت هشت تا 14 در سازمان جهاد کشاورزی استان دایر خواهد بود.
حاجی رضا گفت: زنان نقش بسیار موثری درپویایی و حفظ جامعه روستایی استان دارند 
و فراهم شدن بسترهای لازم برای حضور آنان در عرصه های اقتصادی به تقویت روند تولید 

محصولات غذایی و کشاورزی در قم و خودکفا شدن در بسیاری از محصولات می انجامد.
وی با اشاره به این که محصولات تولیدشده توسط زنان روستایی استان طبیعی ،  سالم و در 
بالاترین سطح کیفیت هستند،  بیان کرد: برای نمونه محصولات غذایی که توسط ایشان تولید 
می شود،  طعم و مزه بسیار خوبی دارد و موردپسند ذائقه مشتریان قرار می گیرد. وی ادامه داد: 
تلاش داریم درجریان برگزاری نمایشگاه های مختلف،  محصولات تولیدشده توسط زنان فعال در 
صندوق های اعتبار روستایی استان را به دیگران معرفی کنیم و در این زمینه از فضای مجازی نیز 

برای عرضه محصولات موردنظر با جدیدترین روش های فروش،  استفاده می کنیم.

تا ۲۵ بهمن ؛

نمایش »بالتازار« در قم به روی صحنه می رود
 نمایش عروسکی و موزیکال بالتازار به کارگردانی مرتضی عقیقی تا 25 بهمن در قم میزبان 
علاقمندان است. مرتضی از آغاز دور دوم اجرای نمایش عروسکی و شاد موزیکال بالتازار خبر 
داد و اظهار کرد: این نمایش از دهم بهمن ماه آغاز شده و تا 25 همین ماه در خانه نمایش روی 
صحنه است. وی با اشاره به داستان این نمایش بیان کرد: این نمایش برگرفته از نمایش »بالتازار« 
نوشته محسن پورقاسمی است که نکات آموزنده را در قالب فضایی شاد به مخاطبان خود ارائه 
می کند. کارگردان نمایش بالتازار با اشاره به بازیگران این نمایش گفت: محمدرضا بهروز »عمو 
بهروز برنامه های کودک صدا و سیما«، رزانا گرامی، سمیرا منزه، سجاد رضایی، الهام محمودی، 
محمدرضا عمویی و معین حیدری در این نمایش نقش آفرینی می کنند. کارگردان نمایش 
بالتازار عنوان کرد: سایر بازیگران خانم و آقا نیز با توجه به تجربه کارهای کودک انتخاب شدند و 
همچنین از بازی دهندگان عروسک نیز در استان استفاده کردیم. وی ابراز امیدواری کرد: اجرای 
این نمایش شادی کوچکی در دل های مهربان کودکان استان به ارمغان آورد و آنها نیز بتوانند 

مانند کودکان سراسر کشور از نمایش بهره مند شوند.

اجتماعی

 استاندار قم، پیشبرد طرح احداث فرودگاه، افزایش ماندگاری مسافران در قم و 
احداث کمربندی جدید را از برنامه ها و اولویت های مدیریت استان در ماه های پیش 

رو عنوان کرد.
بهرام سرمست در یک گفت و گوی خبری با اشاره به اهمیت مساله افزایش 
ماندگاری مسافران در قم گفت: وضعیت کنونی ماندگاری زائران در قم نامطلوب و 
اندک است و مجموعه استان برای افزایش این ماندگاری تلاش می کنند و در این 

رابطه طرح احداث شهرک زائر در دستور کار قرار دارد.
سرمست اضافه کرد: ایده احداث ابتدایی این شهرک در رابطه با افزایش ماندگاری 
زائران و مسافران کم بضاعت است که در مکانی به مساحت ۹۸ هکتار در نزدیکی 

عوارضی قم و منطقه نمونه گردشگری در نظر گرفته شده است.
استاندار قم تصریح کرد: ایجاد کاربری های نمایشگاهی، فروشگاهی، تفریحی و 

اقامتی در این شهرک با جذب سرمایه گذاران پیش بینی شده است.
وی خاطرنشان کرد: کلیت این طرح بر اساس منطقه نمونه گردشگری استان 
به تصویب مسئولان ملی رسیده و از توان بخش خصوصی در انجام پروژه استفاده 

خواهد شد.
سرمست ابراز کرد: استان قم از نظر مراکز اقامتی و رفاهی در مقایسه با حجم زائران 

و مسافران ورودی به این استان بسیار ناکافی است.
استاندار قم اظهار داشت: افزایش ظرفیت های پارکینگ، بهبود مسائل خدماتی، 
بهبود مساله فرهنگ میزبانی و تهیه سوغات زائر در رابطه با افزایش ماندگاری 

مسافران ضرورت دارد.
شهرک یک صد هکتاری زائر در نزدیکی عوارضی قم – تهران انجام احداث خواهد 

شد.
ظرفیت توریسم درمانی قم افزایش می یابد

سرمست گفت: با بهره برداری از بیمارستان های در حال احداث وضعیت قم در 
بخش گردشگری مذهبی و توریسم درمانی به سمت مطلوبیت پیش خواهد رفت.

وی اظهار داشت: گردشگری زیارتی و مذهبی اولویت اصلی توسعه قم می باشد 
اما در کنار این قم ظرفیت های گردشگری بیشماری در مسائل طبیعی، علمی و 

فرهنگی دارد.
استاندار قم تصریح کرد: قم در بخش بوم گردی و گردشگری طبیعی و روستایی 
ظرفیت های دست نخورده ای دارد و باید نسبت به توسعه مناطق نمونه گردشگری 

در سطح روستاهای مستعد اقدام گردد.
وی پیش بینی کرد: در تعطیلات نوروز امسال به صورت متوسط 1۳ میلیون زائر و 

گردشگر به این استان سفر کنند.
سرمست بیان داشت: همچنین در مناسبت مذهبی نیمه شعبان سال جاری 

بیش از ۳ میلیون زائر به قم سفر کرده بودند.
وی ابراز کرد: رویه استان در بهبود وضعیت خدمات رسانی به زائران ورودی به قم 

در مرحله اول آسیب شناسی از مشکلات و موانع پیش رو است.
وی بیان داشت: سالانه 1۹ مناسبت شاخص ملی و مذهبی در تقویم استان قم 

گنجانده شده و برای هر کدام از آنها برنامه مجزایی پیش بینی می شود.
سرمست تاکید کرد: پذیرایی از 25۰ زائر خارجی در ایام اربعین و استقرار موکب 
های استان در مسیر پیاده روی اربعین از نمونه های مهم مناسبت های مذهبی 

استان است.
عدم پیگیری حلقه گمشده مصوبات اقتصادی است

وی در ادامه عنوان کرد: پیگیری و نظارت بر اجرای مصوبات حلقه گمشده برنامه 
ریزی و وعده های مسئولان به فعالان اقتصادی است.

وی اظهار داشت: از ابتدای سال 44 جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید برگزار 
شده که 6۸۰ مصوبه از دل آن خارج شده است.

استاندار قم گفت: 51۰ مصوبه از این بین اجرا شده که 75 درصد از کل مصوبات 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید را شامل می شود.

وی اظهار داشت: بازدیدهای میدانی از واحدهای تولیدی و صنعتی در قالب "سه 
شنبه های اقتصادی" بر همین اساس و با هدف حل مشکلات فعالان اقتصادی 

انجام می گیرد.
استاندار قم تاکید کرد: از ابتدای سال جاری با ثبیت اشتغال موجود در استان 

نرخ بیکاری کاهش یافته و این استان با افزایش تعداد بیکاران روبه رو نشده است.
سرمست همچنین تصریح کرد: برای تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی 

استان قم نیازمند برخی تعاملات ملی می باشد.
وی گفت: مجموعه مدیریت قم با استمهال وام های دولتی و تقسیط بدهی ها در 

مسیر حل مشکلات واحدهای تولیدی گام برداشته است.

کمربندی جدید بار ترافیکی قم را یک سوم کاهش می دهد
وی در ادامه بابیان این که برای پاسداشت یاد و خاطره شهید سردار سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی کمربندی قم به نام این سردار بزرگ نام گذاری شده است، ادامه داد: 

این کمربندی بااعتبار 21 هزار میلیارد ریال ساخته می شود.
سرمست گفت: کلنگ کمربندی جدید قم دهه فجر امسال به زمین زده می شود، 

این کمربندی یک سوم بار ترافیکی محورهای مواصلاتی قم را کاهش خواهد داد.
 ـسلفچگان ـ  کمربندی جدید قم، از دو بخش کمربندی غربی حدفاصل قم 
راهجرد به طول 7۰ کیلومتر و کمربندی جنوبی حدفاصل طرلاب تا آزادراه امیرکبیر 
 ـتهران کیلومتر 11  به طول 4۰ کیلومتر تشکیل شده و نقطه اتصال آن با آزادراه قم 

است.
استاندار با اشاره به سیاست بهبود وضعیت مسیرهای دسترسی به قم گفت: 
توسعه خطوط ریلی و جاده ای از رویکردهای کلان قم به دلیل موقعیت مواصلاتی 

استان است.
وی ابراز کرد: تسریع در اجرای پروژه قطار سریع السیر تهران- قم- اصفهان، خط 
اول متروی قم و اتصال سرچشمه های بار به خطوط ریلی در این راستا به صورت 

جدی دنبال می شود.
فرودگاه یک پروژه راهبردی برای قم است

پروژه  یک  را  فرودگاه  احداث  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  قم  استاندار 
استراتژیک برای قم دانست و نسبت به اجرای آن تاکید کرد.

وی خاطرنشان کرد: چیزی نمانده بود که مساله فرودگاه قم به بحران زمین 
خواری و بررسی در شورای هماهنگی مفاسد اقتصادی وارد شود.

استاندار قم با بیان اینکه راه اندازی و تکمیل فرودگاه قم از ضروریات مهم استان 
می باشد، گفت: این طرح در روال قانونی وحقوقی خود دنبال می شود.

منطقه  در  گردشگری  بخش  در  گذاری  سرمایه  در  مشکلی  گفت:  سرمست 
فرودگاهی قم وجود ندارد و به زودی مصوبه ای نیز از دولت در این زمینه گرفته 

خواهد شد.
وی ابراز کرد: فرودگاه قم مجوزهای لازم را از وزارت راه و شهرسازی کسب کرده و با 

جذب سرمایه گذار روند عملیات عمرانی آن می تواند آغاز شود.
وی بیان داشت: استان قم در کنار استان مرکزی یکی از استان های برتر در 

سرمایه گذاری بوده و استان ممتازی به حساب می آید.
طرح  از 25۰  بیش  فجر  مبارک  دهه  مناسبت  به  امسال  گفت:  قم  استاندار 
درحوزه های مختلف ازجمله اقتصادی با اعتبار 5 هزار و 75۹ میلیارد ریال در استان 

به بهره برداری می رسد و نیز عملیات اجرایی تعدادی از طرح ها آغاز می شود.
وی اضافه کرد: با افتتاح از این طرح ها بیش از 2 هزار اشتغال جدید در سطح 

استان قم به وجود خواهد آمد.
سرمست اظهار کرد: همچنین 2۰۰ پروژه با اعتباری بالغ بر  4 هزار و 7۰۰ میلیارد 

ریال در هفته دولت در این استان اجرا شد.
استاندار قم در ادامه انتخابات دوم اسفندماه را مورد توجه قرار داد و گفت: قم برای 

برگزاری انتخاباتی پرشور در آمادگی قرار دارد.
سرمست گفت: 66۹ شعبه اخذ رای در انتخابات پیش رو پیش بینی شده که از 

این بین ۸1 شعبه به صورت سیار عمل خواهد کرد.
وی تصریح کرد: سیاست قم در انتخابات پیش رو حفظ امنیت، سلامت، بی 

طرفی و تلاش در جلب مشارکت حداکثری مردم می باشد.

استاندارقم: 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم:فرودگاه و گسترش توریسم درمانی از اولویت های قم است

تامین بهداشت روانی آسیب دیدگان در 
حوادث، امری ضروری است

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: تامین بهداشت روانی و آرامش روحی برای 
آسیب دیدگان در حوادث، امری تخصصی و ضروری است.

حضور  با  بلایا"که  در  اجتماعی  روانی  علمی"حمایت های  نشـست  در  گل فشان  محمد 
امدادگران و داوطلبان در سالن امام علی)ع( در دانشگاه علوم پزشکی قم برگزار شد عنوان کرد: 
یکی از مباحث بسیار مهم، فشارهای روحی و روانی در حوادث است که اثرات بسیار بدی به 

مرور زمان برجای می گذارد.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم افزود: هنوز در بیمارستان ها و آسایشگاه ها، افرادی 
بستری هستند که به واسطه حوادث تلخی چون زلزله رودبار و یا بم با مشکلات روحی و روانی 
دست و پنجه نرم می کنند. وی تصریح کرد: این افراد به دلیل حضور در حوادث تلخ و از دست 
دادن عزیزان خود، نتوانستند با واقعیت کنار بیایند و ما نیز نتوانستیم پس از سال ها این حوادث 

را از نظر روحی و روانی مدیریت کنیم و عوارض این حوادث در جامعه همچنان وجود دارد.
گل فشان بیان کرد: تامین بهداشت روانی و آرامش روحی برای آسیب دیدگان در حوادث، 
امری تخصصی و ضروری است و باید در کنار امدادرسانی به آسیب دیدگان، توجه ویژه ای 
به بهداشت روانی داشت. وی گفت: ایران کشوری حادثه خیز است و امدادگران باید در این 
حوادث بتوانند در کنار کمک ها و خدمات، به ارتقای بهداشت روانی افراد نیز بپردازند و این امر 
نیاز به آموزش دارد. مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم افزود: ما نیاز به آسیب شناسی 
و تامین بهداشت روانی برای آسیب دیدگان داریم، از این رو پس از حوادث به آسیب شناسی و 

ارزیابی نیازها می پردازیم تا بتوانیم با استفاده از تجربیات آن را به خوبی مدیریت کنیم.
وی اظهار کرد: از سال 7۸ با تلاش ریاست سابق هلال احمر، علاوه بر توسعه زیرساختهای 
خدماتی در این نهاد، مسائل بهداشت روانی در حوادث مختلف نیز مورد کنکاش قرار گرفت 
و دستورالعمل ها و آموزش هایی تبیین شد. گل فشان بیان کرد: برگزاری نشست "حمایت 
های روانی اجتماعی در بلایا" از جمله برنامه های تخصصی، علمی و آموزشی در ارتقای سطح 
آگاهی داوطلبان و امدادگران در حوادث پیرامون تامین بهداشت روانی در افراد آسیب دیده 
است. وی خاطرنشان کرد: باید بتوان در حوادث تلخ همچون سیل و زلزله و حوادث طبیعی، 
آن رعب و وحشت و ترس را از مردم دور کرد و کمک کرد تا تلخی حوادث را از یاد ببرند و به زندگی 
بازگردند. مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم عنوان کرد: نیروها و اعضای جمعیت هلال 
احمر باید بتوانند با آموزش های تخصصی به حمایت روحی و روانی آسیب دیدگان بپردازند، به 
ویژه در این حوادث زنان، کوکان و سالمندان بیش از دیگران کمک به حمایت های روانی دارند.
وی گفت: در حوادث تلخ، افرادی هستند که مظلوم واقع می شوند و آنان امدادگرانی هستند 
که تنها انتظار کمک از آن ها می رود و فکری برای کاهش آلام و رنج های آنان با توجه به حضوری 
که در صحنه دارند نمی شود. گل فشان بیان کرد: امدادگران نیاز به بهداشت روانی و فرصتی 
برای بازگشت به خود دارند و برگزاری این دوره ها می تواند بسیار موثر باشد تا به بلوغ امدادی 

دست یابند و بتوانند شرایط روحی و روانی را در خود و دیگران به خوبی مدیریت کنند.
 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم  اعلام کرد

تقدیم حدود ۲۰۰شهید و آزاده از استان قم 
در دوران انقلاب 

همزمان با اولین روز از دهه مبارک فجر انقلاب اسلامی امام جمعه قم، استاندار قم و مدیرکل 
بنیاد شهید و امور ایثارگران از خانواده شهید و آزاده  انقلاب اسلامی دیدار کردند.

امام جمعه قم در دیدار از پدر معظم شهید و آزاده انقلاب محمد عرب و پدر شهید انقلاب 
محمد حسین وفاداران گفت: ملت ایران به ویژه جوانان گوش به فرمان امام در دفاع از اسلام و 
قرآن شجاعانه در برابر حکومت ستم شاهی ایستادند و برای استقرار نظام جمهوری اسلامی از 

جان خویش گذشتند و به مقام والای شهادت رسیدند.
آیت الله اعرافی افزود: انقلاب اسلامی مرهون خون شهدایی است که با ولایت مداری و با 
ایمان راستین هیمنه رژیم طاغوت را درهم شکستند و نظام شاهنشاهی 25۰۰ساله را از این 

سرزمین بر چیدند و حکومت اسلام ، عزت و سربلندی را انتخاب کردند.
استاندار قم نیز در این دیدار ضمن تبریک سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و گرامی داشت 
یاد و خاطره شهدای انقلاب اسلامی گفت: پیشرفت و تعالی نظام اسلامی امروز مدیون خون 
شهدایی است که مظلومانه در خفقان رژیم ستم شاهی تا پای جان بر آرمانهایشان ایستادگی 
کردند. دکتر بهرام سرمست افزود: امروز بعد از چهار دهه از انقلاب اسلامی ملت ایران توانسته با 
بصیرت، ولایت مداری و پیروی از سیره شهدا در برابر دشمنان ایستادگی نموده و عزت و اقتدار 
و استقلال خویش را حفظ نماید. مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم ضمن تکریم 
خانواده معظم شهدا گفت: در طول دوران انقلاب اسلامی از 15 خرداد سال 42 تا بهمن سال 

57 حدود 1۰۰شهید از استان قم تقدیم انقلاب اسلامی شده است.
حجت الاسلام حسن هنرمند افزود: در این مدت بسیاری از مبارزان انقلابی به زندان های 
رژیم طاغوت افتادند و زیر شکنجه قرار گرفتند و اکنون ۹5 آزاده سیاسی زندان های رژیم پهلوی 

که اغلب از جانبازان سرافراز نیز هستند در بنیاد قم دارای پرونده هستند.

استاندار البرز اعلام کرد

 ۲ آزاد راه در البرز زیر بار ترافیک می رود
استاندار البرز اعلام کرد که قطعه نخست آزاد راه تهران - شمال و ادامه آزاد راه شهید همت در 

این استان به زودی زیربار ترافیک می رود.
عزیزاله شهبازی روز یکشنبه در بازدید از روند تکمیل ادامه آزادراه شهید همت در البرز  افزود: 
یکی از اقداماتی که اکنون در ادامه پروژه شهید همت در حال انجام است، ترانشه ای با حجم 

بیش از 2۰ هزار مترمکعب بوده که درمدت 15 تا 2۰روز انجام می شود.
وی بیان داشت : با گشایش این پروژه ها بخش عمده ترافیک البرز روان سازی خواهد شد.

قطعه نخست آزاد راه تهران - شمال به طول ۳2 کیلومتر با همت دولت تدبیر و امید آماده بهره 
برداری است . قطعه یک آزاد راه تهران – شمال با صرف یک هزار میلیارد تومان اعتبار آماده بهره 
برداری شده و این قطعه به طول ۳2 کیلومتر با اهتمام دولت تدبیر و امید در ایام الله دهه مبارک 

فجر بهره برداری می شود.
بخشی از آزاد راه تهران - شمال در استان البرز واقع شده است.

آزاد راه تهران - شمال دارای چهار قطعه است که اکنون قطعه چهارم آن در شهرستان چالوس 
استان مازندران زیر بار ترافیک قرار دارد و قطعات دوم و سوم در حال ساخت است.

با بهره بهرداری از قطعه نخست آزاد راه تهران - شمال ، فاصله پایتخت به شمال 6۰ کیلومتر 
کوتاه تر می شود. همچنین ادامه آزاد راه شهید همت حدود 4۰ کیلومتر مسافت دارد که 

تاکنون حدود ۳۰ کیلومتر آن زیر بار ترافیک رفته است .
استاندار البرز گفت:  امسال شاهد اقدامات موثری  در حوزه حمل و نقل البرز بودیم که راه 

اندازی  بخش مسافری فرودگاه پیام از مهمترین این دستاوردها است.
شهبازی اظهار داشت: قطار برقی کرج - هشتگرد نیز با اقدامات و پیگیری های جهادی، 

چندی پیش با حضور رییس جمهوری به بهره برداری رسید. 
وی گفت:  اکنون پروژه آزاد راه چرمشهر - آبیک در البرز نیز در حال تکمیل است ، همچنین 
کمربند شمالی کرج، قطار شهری کرج و راه هشتگرد - طالقان از جمله پروژه های مهم راه 

سازی البرز محسوب می شوند که با اهتمام ویژه ای در حال تکمیل هستند.

دبیر شورای مشارکت شرکت پالایش نفت اصفهان  خبرداد

بیش از۲۰۰ میلیارد تومان ؛صرفه  اقتصادی 
پیشنهادهای کارکنان 

   دبیر شورای مشارکت شرکت پالایش نفت اصفهان گفت:  از ابتدای تاسیس نظام پیشنهادها  
در شرکت پالایش نفت اصفهان تا کنون  742۹۹ پیشنهاد دریافت شده که میزان صرفه جویی 

اجرای پیشنهادها،  بیش از  2۰۰ میلیارد تومان  بوده است.
  فرشته مشهدی  همچنین از ارائه 2۹۹1  پیشنهاد   طی 1۰ ماه  گذشته توسط همکاران 

شرکت  خبر داد.
وی اظهار امیدواری نمود: با حمایت و مشارکت جویی مدیران و کارکنان و جذب ایده های 
جدید در نظام پیشنهاد ها، ضمن ارتقای شاخص های سرانه و نرخ مشارکت شاهد موفقیت 
روز افزون شرکت پالایش نفت اصفهان  در همه زمینه ها باشیم و از این طریق گامی در جهت 
دستیابی به ارتقاء توان داخلی و استفاده از تمامی ظرفیت ها و توانمندی ها در سطح شرکت و 

همچنین سطح ملی و کشوری داریم.
 دبیر شورای مشارکت شرکت پالایش نفت اصفهان  به برخی  از پیشنهادهای دارای صرفه 
اقتصادی و مطرح در سطح ملی کارکنان این شرکت در سه سال اخیر اشاره کرد و تعدادی از 
آن ها را برشمرد: پیشنهاد با موضوع" آنالایزر اکسیژن Enotec )SS۹2۰۰۳۳۳(" توسط آقایان 
حمید زمانی و رسول روحبخش.  پیشنهاد با موضوع" تراشیدن جوش داخل هدرهای مبدلهای 
هوایی SS۹۰۰۰۹1۳( 6۳7(" توسط آقایان حسین گرشاسبی، حمید بهمن پور  نجف آبادی، 
سعید سعید.پیشنهاد با موضوع" کمپرسور1۰a واحد Cold Box )SS۹۳۰۰242(" توسط 

آقایان علی سالاری نژاد، حسین مومنی موگویی، مهدی حسن وند.
    مشهدی افزود: این  شرکت های برای روزآمد شدن و افزایش توانمندی  در جهت رشد و 
توسعه کمی و کیفی خدمت رسانی  همکاران و افزایش رضایت مندی آنان نیازمند استفاده 
از مزیت های ذهنی و فکری این عوامل در چارچوب سیستم های مدیریتی همچون نظام 
پیشنهادها، )یکی از موثرترین روش های جلب مشارکت کارکنان(، است. برای تحقق مدیریت 
مشارکتی، وجود مکانیسم های عملیاتی و به دور از هرگونه شعار در راستای مشارکت واقعی و 
داوطلبانه، شور و اشتیاق کارکنان ضروری است و در این جهت نقش حمایت های مدیریتی، 

فرهنگ سازی، آموزش و توجه به عوامل انگیزشی بسیار مهم  جلوه می کند.

 معاون استاندار مازندران: 

جامعه نیازمند نشاط اجتماعی است
 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندارمازندران می گوید: در شرایط فعلی جامعه ما 

برای برون رفت از آسیب های اجتماعی نیازمند نشاط ، شادابی و امید به آینده است.
 حسین حسن نژاد روز یکشنبه در آیین تکریم و معارفه مدیران کل بهزیستی استان مازندران 
در ساری افزود: اگر نتوانیم نشاط اجتماعی ، شادابی و امید را به جامعه تزریق و شرایط زیست 
بهتر را برای جمعیت و گروههای هدفمان در جامعه فراهم کنیم، قطعا در آینده در بخش آسیب 

های اجتماعی دچار مشکل می شویم.
وی اضافه کرد : امروز جمعیت جوانان جامعه ما برای زیست بهتر نیازمند شور و نشاط 
اجتماعی است و با این رویه می توانیم آسیب های اجتماعی در کمین جامعه و جمعیت 

هدفمان را کاهش دهیم.
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دبیر انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان :

خُلف وعده ها، کاهش تیراژ خودروسازان را 
به همراه خواهد داشت

 دبیر انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان  گفت: مسوولان هر چه سریعتر 
تدبیری برای تحقق نقدینگی وعده داده شده به قطعه سازان بیندیشند تا دوباره شاهد 

کاهش تیراژ خودرو یا تعدیل کارگرانی که به تازگی بر سر کار خود بازگشته اند، نباشیم.
»آرش محبی نژاد« افزود: در ماه های گذشته هیات دولت تزریق نقدینگی 1۰ هزار 

میلیارد تومانی به صنعت خودرو را مصوب کرد.
این مقام صنفی اظهار داشت: پس از آن در جلسه ای در کمیسیون صنایع مجلس 
که در آن وزیر صنعت، نمایندگان بانک مرکزی، وزیر اقتصاد و نمایندگان بانک های 
عامل حضور داشتند اعطای مبلغ پنج هزار میلیارد تومانی به هر خودروساز برای تزریق 

به زنجیره تامین آن صورت جلسه شد.
وی بیان داشت:  مجموع بدهی خودروسازان به زنجیره تامین بیش از 2۳ هزار میلیاد 

تومان است که افزون بر 1۰ هزار میلیارد تومان آن معوق شده است.
به گفته محبی نژاد، در نهایت با تصویب شورای پول و اعتبار بیش از هفت هزار میلیارد 
تومان برای دو خودروساز بزرگ کشور مصوب و مقرر شد پنج هزار میلیارد تومان آن به 
صورت تسهیلات بانکی در اختیار خودروسازان قرار بگیرد تا به قطعه سازان بدهند و دو 
هزار میلیارد تومان دیگر را خودروسازان پس از اصلاح ساختار مالی شان اوراق مشارکت 

بفروشند تا از بازار سرمایه جذب نقدینگی داشته باشند.
وی ادامه داد:  مبلغ پنج هزار میلیارد تومان یاد شده حدود یک ماه است که معطل 
مانده و به نظر می رسد بانک مرکزی آن را مشمول گذشت زمان می کند تا به ایام پایانی 

سال نزدیک شویم.
امید دریافت  به  این در حالی است که قطعه سازان  تاکیدکرد:  این مقام صنفی 
مطالبات معوق شان در ماه های گذشته به شدت تولید خود افزوده اند و دو خودروساز 
بزرگ کشور با تلاش قطعه سازان به رکورد تولید ۹6 هزار دستگاه خودو در یک ماه 

دست یافتند و همه خودروهای ناقص باقی مانده در کارخانجات شان تکمیل شد.
وی تاکیدکرد:  این تلاش جهادی قطعه سازان محصول امیدی بود که در دل شان 

ایجاد شده بود، اما خُلف وعده ها آنان را نا امید می کند.
دبیر انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان  گفت:  خُلف وعده ها سبب 
می شود تا بالاترین سرمایه قطعه سازان که همان امید و اعتماد به صنعت خودرو، دولت 

و خودروسازان است از بین برود.
محبی نژاد اظهارداشت: رکورد تولید با ثبات روزانه دو هزار و 5۰۰ دستگاهی ایران 
خودرو و بیش از دو هزار دستگاهی سایپا به همت زنجیره تامین به دست آمده است، 

در حالی که تزریق نقدینگی خوبی را شاهد نبودند.
قیمت خودرو کاهش نخواهد یافت

گذشته  روزهای  در  شده  مطرح  صحبت های  برخی  به  هم  نقدی  ادامه  در  وی 
درخصوص کاهش یافتن قیمت خودرو اشاره کرد و گفت:  حقیقت این است که اگر 
قیمت مواد اولیه، نهاده های تولید، انرژی، ارز و غیره کاهش یابد، آنگاه می توان انتظار 

داشت که قیمت خودروها کاهش یابد.
به گزارش ایرنا، یکشنبه هفته گذشته دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های 
خودرو گفت: برآوردهای کارشناسی این انجمن نشان داده به طور میانگین قیمت 

کارخانه ای هر خودروی داخلی تا 1۰ میلیون تومان می تواند کاهش یابد.
محبی نژاد یادآورشد: در مجلس دهم مصوب شد که قیمت مواد اولیه تولید داخل 
باید بر پایه فوب خلیج فارس و نرخ ارز تعیین شود و به همین دلیل از ابتدای سال ۹6 
تاکنون شاهد افزایش چهار تا هفت برابری قیمت مواد اولیه داخلی هستیم، این در 

حالی است که قیمت خودرو به همان نسبت افزایش نیافته است.
وی ضمن حق دادن به عموم مردم برای معترض بودن به قیمت خودروها، گفت:  
قدرت خرید مردم پایین آمده و اگر قرار باشد نرخ مواد اولیه تغییر نکند، آنگاه باید 

وضعیت اقتصادی مردم اصلاح شود.
دبیر انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان  تاکید کرد:  کسی تاکنون به 
سراغ قانون یاد شده نرفته که آن را اصلاح کند و حتی اگر این موضوع مطرح شود، 
تغییر آن با توجه به نزدیک شدن به ایام انتخابات به عمر مجلس فعلی قد نخواهد داد.

قائم مقام وزیر صنعت خبر داد

برپایی نمایشگاه های فروش بهاره 
از اول اسفند

قائم مقام وزیر صنعت،از اعلام آمادگی اصناف برای برگزاری نمایشگاههای فروش 
بهاره به منظور تامین اقلام مورد نیاز مردم در شب عید خبر داد و گفت:این نمایشگاهها 

به تناوب از 1تا25اسفند برگزار می شود.
برگزاری  دست اندرکاران  با  هماهنگی  جلسه  در  دیروز  خیابانی  مدرس  حسین 
نمایشگاه های بهاره در وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: بر اساس توافقات صورت 
گرفته در جلسه هماهنگی برگزاری نمایشگاه های بهاره که به منظور تأمین ایام مورد 
نیاز مردم در شب عید، با حضور نمایندگان وزارت صنعت، معدن و تجارت، اتاق های 
اصناف ایران و تهران، اتحادیه های صنفی، شهرداری ، نیروی انتظامی و اورژانس برگزار 
شد، مقرر گردید تا نمایشگاه های عرضه مستقیم کالا، از اول تا 25 اسفندماه ۹۸، به 

تناوب در مدت زمانی حداقل ده روزه در سراسر کشور برگزار شود.
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته 
از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت، سه گروه کالا و خدمات در شب عید به صورت 
ویژه و با تخفیف در اختیار مردم قرار می گیرند که بر این اساس، کالاهای اساسی مورد 
نیاز مردم از جمله کیف و کفش، پوشاک، آجیل و خشکبار، کالاهای اساسی و شیرینی 
و شکلات، عرضه خواهند شد؛ این در شرایطی است که برگزاری نمایشگاه های فروش 

بهاره، تنها یکی از اجزای برنامه های متنوع تنظیم بازار برای ایام پایانی سال است.
وی تصریح کرد: مجموعه تدابیری که از سوی صنوف تولیدی و توزیعی بر مبنای 
سیاستگذاری های وزارت صنعت، معدن و تجارت برای ایام پایانی سال در نظر گرفته 
شده، باید به نحوی اجرایی و عملیاتی گردد تا در نهایت، بازار شب عید با آرامش کامل 
و همزمان با تأمین کالاهای مورد نیاز مردم با قیمت و کیفیت مناسب به مسیر خود 
ادامه دهد؛ این در حالی است که مجموعه سیاست های ستاد تنظیم بازار به منظور 
برقراری آرامش در بازار در مقاطع مهمی از سال همچون ایام شب عید، ماه مبارک 
رمضان و در موارد خاصی همچون افزایش قیمت بنزین خود را نشان می دهد؛ این 
در حالی است که بازار طی ماههای گذشته، روند آرام و بدون نوسانات غیرطبیعی را 

سپری کرده است.
مدرس خیابانی همچنین از اختصاص سهمیه ویژه کالاهای اساسی با قیمت مصوب 
ستاد تنظیم بازار به شبکه توزیع اصناف در نمایشگاه های عرضه مستقیم کالاها خبر 
داد و گفت: غرف عرضه کالاهای اساسی به صورت رایگان در اختیار اصناف قرار 
می گیرد تا کالاهای مورد نیاز مردم را با نرخ مصوب ستاد تنظیم بازار عرضه نمایند. 
این در حالی است نرخ مصوب کالاهای اساسی که در اختیار صنوف قرار می گیرد، به 

زودی از سوی ستاد تنظیم بازار ابلاغ خواهد شد.

فرشاد مومنی:

لایحه بودجه سند دفع  الوقت است
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی با انتقاد از لایحه بودجه سال ۹۹ گفت: 
حتی یک تمهید راهگشا برای ارتقای بنیه تولیدی در این سند مشاهده نمی شود و اگر 
کل لایحه بودجه را در یک کلمه خلاصه کنیم می توان آن را سند دفع الوقت دانست. در 
حالی که تمام گزارش های رسمی و تحلیلی می گویند حتی اگر از همین فردا اراده ای 
برای متوقف کردن تحریم ها وجود داشته باشد روند اجرایی آن 5 تا 1۰ سال طول 
می کشد اما جهت گیری این بودجه آمیزه ای از خام فروشی، آینده فروشی، وام گیری 

داخلی و خارجی، فشار بر تولیدکنندگان،  مردم و فرودستان است.
فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد اظهار داشت:: هفته پیش 
رسانه ها اعلام کردند که کولبران می توانند ۸۹۸ کالا را ثبت سفارش کنند. باید توجه 
داشت که پدیده کولبری یکی از فاجعه آمیزترین جلوه پشت به توسعه کشور است و 
متاسفانه با افتخار اعلام می شود که به آن رونق می دهیم. در حالی که به جای آن، 
باید در مناطق مرزی اقدامات سازنده، اعتلابخش و توسعه ای انجام شود تا جمعیت 
عمدتا تحصیلکرده به اشتغال رو بیاورند و با عزت نفس و بالندگی مسائل خود، خانواده 
و منطقه را راه حل کنند. همچنین آیین نامه واردات ته لنچی را طراحی کرده اند، ببینید 

همه دغدغه ها معطوف به حیطه هایی می شود که مشوق واردات است.
استاد اقتصاد دانشگاه علامه افزود: ما در نیمه اول بهمن ۹۸ هستیم و با این بودجه 
و دغدغه هایی که وجود دارد تنها راه باقی مانده برای جبران کسری بودجه شاید 
جهش نرخ ارز باشد، منتها چون عوارض و افتضاحات سال ۹7 در این زمینه هنوز 
از یادها نرفته است احتمالًا این کار در سال ۹۸ صورت نمی گیرد اما یک دفعه عزیزان 
در معرض غافلگیری ها قرار خواهند گرفت که در نهایت مشخص می شود که کلید 
آن غافلگیری ها را نیز خودشان زده اند و با این رویکرد دور باطل فقر و فلاکت اجتناب 

ناپذیر است.

 بخشنامه جدید بانک مرکزی که با هدف مبارزه با پولشویی ابلاغ شده، یک شرط 
الزام آور برای نقل و انتقال پول دارد: الزام ارائه اسناد مثبته در تراکنش های بالای یک 
میلیارد تومان؛ مبلغی که در شرایط تورمی فعلی احتمالًا افراد و کسب وکارهای زیادی را 

درگیر جمع آوری اسناد مورد نظر بانک ها می کند.
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی که اینستاگرام را برای اطلاع رسانی درباره 
تصمیمات خود در حوزه پولی کشور انتخاب کرده، در پست جدید خود از آخرین 

بخشنامه ابلاغی در زمینه مبارزه با پولشویی خبر داد.
همتی در یادداشت خود اعمال نظارت مؤثر و مبتنی بر اصول بانکداری مدرن، بر 
»حجم«، »دلیل« و »ذی نفعان« تراکنش های پولی در شبکه بانکی را از اقدامات بر زمین 

مانده و بسیار مهم بانک مرکزی دانست.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تعیین سقف برای تراکنش های غیرحضوری بین 
بانکی )ساتنا( و درون بانکی نوشت: در ادامه اقدامات اصلاحی برای مبارزه با پولشویی، 
تصمیم بانک مرکزی، مبنی بر ضرورت ارائه اسناد مثبته برای انتقال وجوه بیش از یک 

میلیارد تومان در درون بانک و بین بانکی )ساتنا( را به کلیه بانک ها ابلاغ کردم.
وی در این یادداشت، تشدید نظارت را عامل بهبود درجه توفیق سیاست پولی معرفی 

و قدم بعدی بانک مرکزی را جداسازی حساب های شخصی و تجاری اعلام کرد.
و مدرس دوره های مبارزه  بانکی  امور  ابوحمزه، کارشناس  با حسین  در گفت وگو 
با پولشویی، ابعاد مختلف این بخشنامه جدید بانک مرکزی را بررسی کرده ایم . این 

کارشناس امور بانکی معتقد است کلیت این بخشنامه به دلیل پاسخگویی به سه سؤال 
درباره هر تراکنش بانکی یعنی مبدأ، مقصد و دلیل جابه جایی، شفافیت در نظام بانکی 
را ارتقا می دهد و با پولشویی و رانت مقابله می کند. با این حال، این تصمیم کاستی هایی 

نیز دارد که با رفع آنها، دستیابی به اهداف مورد نظر بانک مرکزی محقق خواهد شد.
در ادامه مشروح گفت وگو با ابوحمزه را می خوانید.

در بانکداری بین الملل، مبدأ و مقصد و هدف تراکنش ها مشخص است
در بخشنامه جدید بانک مرکزی انتقال وجه بیش از یک میلیارد تومان تنها با 
اسناد امکان پذیر است. تعیین این مبلغ با توجه به شرایط تورمی فعلی به گونه ای 
انجام شده که هزینه مبادله در بسیاری از تراکنش های بانکی را افزایش می دهد 
و افراد زیادی را درگیر ارائه اسناد به بانک ها می کند. بانک مرکزی راهکاری برای 

ساده سازی این فرآیند نظارتی در اختیار دارد؟
در بانکداری بین الملل، مبدأ، مقصد و هدف تراکنش ها مشخص است. در ایران شاید 
مبدأ پول مشخص نباشد. البته باید در نظر گرفت اکنون با توجه به شرایطی که ما در 
بانک ها داریم، ارائه مبدأ پول برای مردم خیلی مشکل است. همچنین هنوز تصمیمی 
گرفته نشده که اسناد مثبته، شامل چه مواردی خواهد بود. به نظر می رسد بهتر باشد 
این اسناد برای رقم های بالا ارائه شود. یعنی به طور مثال ارائه اسناد برای مبالغ بالای 
5۰ میلیارد تومان الزامی شود و به تدریج این مبلغ کاهش یابد. این راهکاری است که به 

بانک ها نیز امکان می دهد به ابزارهای لازم مجهز شوند.

عمل  شیوه  یک  به  مختلف  بانک های  اطلاعات  فناوری  معاونت  حاضر  حال  در 
نمی کنند و هر بانکی ناچار است ابزاری برای خودش تهیه کند که این مستلزم زمان 
و هزینه است. با این حال کلیت این تصمیم یعنی مبارزه با پولشویی اقتضا می کند که 

مبدأ و مقصد پول ها شناسایی شود.
ابلاغ  زمان  می شود،  مطرح  بانکداری  در  همواره  که  بحثی  دیگر،  طرف  از 
بخشنامه هاست. در کشور ما خواسته یا ناخواسته شب عید از بهمن آغاز می شود. همه 
شرکت ها و بانک ها در این بازه زمانی مسائلی دارند و طرح چنین بخشنامه ای در این 
زمان، کار را برای آنها دشوار می کند. شرکت ها در پایان سال به دنبال جذب منابع برای 
پرداخت حقوق و عیدی و پاداش هستند، بانک ها هم به دنبال جذب منابع هستند تا در 
پایان سال مسئله ای نداشته باشند و در نتیجه این مقطع، زمان نامناسبی برای مطرح 

کردن این بخشنامه بود.
اخد مالیات از سپرده های بانکی منتفی است

محور دیگری که در یادداشت رئیس کل بانک مرکزی وجود دارد، جداسازی 
حساب های شخصی و تجاری است. این موضوع می تواند مقدمه ای برای اخذ 

مالیات از سود سپرده های بانکی باشد؟
جداسازی حساب های شخصی و تجاری نیز در راستای ایجاد شفاف سازی است. 
شفاف سازی در حساب ها و مراودات بانکی، جلوی بسیاری از رانت ها را می گیرد. با 
پاسخ به سه سوالِ »پول از کجا آمده؟«، »به کجا می رود؟« و »دلیل آن چیست؟« این 
شفافیت به وجود می آید و پولشویی با استفاده از تراکنش های بانکی انجام نخواهد شد.
از آنجایی که بانک ها به دلایل متعدد ابزار مالی در دست دولت ها هستند، احتمال اخذ 
مالیات از سود سپرده ها منتفی می شود. سوده سپرده های بانکی از نظر قانونی معاف 
از مالیات است و به نظر نمی رسد دولت با وضع چنین مالیاتی، به بانک ها ضربه بزند. 
وضعیت فعلی به گونه ای است که باید فضایی برای جمع آوری سپرده  در بانک ها وجود 
داشته باشد تا از محل آنها طرح های دولتی با ارائه تسهیلات بانک انجام شود و بانک ها 

بتوانند نقش واسطه گری پولی را ایفا کنند.
اگر ساتنا اصلاح شود، سقف ۱۰۰ میلیون تومانی تراکنش ها قابل حذف است

بخشنامه  یک ماه پیش بانک مرکزی، انتقال مبالغ بیشتر از ۱۰۰ میلیون 
تومان را در ساتنا ممنوع کرد و مسائل زیادی برای فعالان اقتصادی و صاحبان 
کسب وکار ایجاد کرد. آیا تجربه این ممنوعیت می تواند در اجرای بخشنامه جدید 
مورد استفاده قرار گیرد تا مانع جدیدی برای کسب وکارها و فعالیت های اقتصادی 

ایجاد نشود؟
مبلغ تعیین  شده در بخشنامه جدید یعنی یک میلیارد تومان، پایین تر از آن است 
که ارائه اسناد و مدارک برای آن الزام آور باشد. ممنوعیت تراکنش های ساتنا به دلیل 
خطاها و باگ های جزئی بود که در آن فضا وجود داشت. در انجام تراکنش های ساتنا، 
پیام تراکنش موفق ثبت می شد و فرد فکر می کرد که پول واریز شده، در صورتی که در 
حساب پولی وجود نداشت. این ممنوعیت لازم بود تا این گونه اشکالات ساتنا حل شود. 
این مورد باید اصلاح شود و اگر حساب مبدأ موجودی ندارد، تراکنش موفق ثبت نشود، 
مانند زمانی که با کارتخوان خریدی انجام می دهیم و اگر در حساب پولی نباشد به جای 
پیام تراکنش موفق، می گوید موجودی کافی نیست. در ساتنا هم اگر این مورد اصلاح 
شود،  می توان این ممنوعیت را حذف کرد و کسب وکارها هم با دشواری  کمتری مواجه 

خواهند بود.

توصیف یک کارشناس بانکی از بخشنامه مبارزه با پولشویی بانک مرکزی:

بخشنامه ای مفید در زمانی نامناسب

 تعداد سدهای ملی در دست بهره برداری در ابتدای پیروزی انقلاب از 1۹ سد با حجم 1۳.5 میلیارد مترمکعب ،با رشد ۹.5 برابری به 
1۸1 سد با حجم 52 میلیارد و ۳76 میلیون متر مکعب رسیده است.

به گزارش روز یکشنبه پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، ۳7 سد ملی بزرگ با حجم مخزن 14 میلیارد و 155 میلیون متر مکعب از ابتدای 
دولت تدبیر و امید تاکنون به بهره برداری رسیده که بدین ترتیب در زمان حاضر حجم مخازن سدهای کشور رقمی بیش از 52 میلیارد و 

۳۰۰ میلیون متر مکعب را نشان می دهد.
مجموع سدهای ملی احداث شده در کشور تا ابتدای دولت یازدهم 144 سد بوده که این رقم در ابتدای دولت دوازدهم به 16۹ و تا پایان 

دی ماه سال گذشته به 172 سد رسید.
حجم مخازن سدهای ملی بهره برداری شده در کشور تا شروع فعالیت دولت یازدهم 47 میلیارد و 46۳ میلیون متر مکعب بود که این رقم 

تا ابتدای دولت دوازدهم به 51 میلیارد و ۳۰۰ میلیون مترمکعب رسید.
حجم مخازن سدهای ملی بهره برداری شده در کشور در طول یک سال گذشته از دی ماه سال 1۳۹7 تا دی ماه امسال از 51 میلیارد و 

۸6۸ میلیون مترمکعب به 52 میلیارد و ۳4۸ میلیون مترمکعب افزایش یافته است.
از دی ماه سال ۹7 تا دی ماه امسال 11 سد ملی بزرگ در کشور به بهره برداری رسیده که ساخت این سدها در مجموع ۳ هزار و 1۸1 

میلیارد تومان هزینه در برداشته است.
از مهم ترین سدهای به بهره برداری رسیده در این مدت می توان به سد سردشت با سرمایه گذاری یک هزار و 717 میلیارد تومان، سد 
احمد بیگلو مشگین شهر اردبیل با 2۳2 میلیارد تومان، سد زنگلانلو شهرستان درگز استان خراسان رضوی با اعتبار 22۹ میلیارد تومان، 
سد حاجیلر چای شهرستان ورزقان استان آذربایجان شرقی با هزینه 2۰6 میلیارد تومان، سد ازگله ثلاث باباجانی و سد جامیشان سنقر 

استان کرمانشاه به ترتیب با اعتبار 1۹۰ میلیارد تومان و 172 میلیارد تومان اشاره کرد.
ظرفیت آب تنظیمی سدهای بهره برداری شده در کشور در ابتدای انقلاب اسلامی 14 میلیارد و 62 میلیون مترمکعب بود که این رقم تا 
ابتدای دولت یازدهم به ۳۳ میلیارد  و 2۳7 میلیون مترمکعب و در ابتدای فعالیت دولت دوازدهم به ۳6 میلیارد و 26۸ میلیون متر مکعب 

رسید.
هم اینک ظرفیت آب تنظیمی سدهای بهره برداری شده ۳7 میلیارد و 57۹ میلیون مترمکعب است، درحالی که این رقم در یک سال 

گذشته ۳6 میلیارد و 6۰۰ میلیون متر مکعب بوده است.
مجموع شبکه های اصلی آبیاری و زهکشی احداث شده در کشور تا پیش از انقلاب اسلامی 5۹2 هزار و 5۰۰ هکتار بود که این رقم در 
ابتدای دولت یازدهم به دو میلیون و 155 هزار و ۳۰۰ هکتار و در ابتدای دولت دوازدهم به دو میلیون و 255 هزار و 2۰۰ هکتار افزایش 

یافت.
بنابر این گزارش، مجموع شبکه های اصلی آبیاری و زهکشی احداث شده در کشور از 2 میلیون و ۳56 هزار هکتار در دی ماه سال ۹7 به 

دو میلیون و ۳7۸ هزار و ۹۰۰ هکتار در پایان دی ماه امسال افزایش یافته است.

معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد گفت: حجم تجارت ایران با آمریکا به خصوص در این دوران بسیار پایین بوده  است و عدم 
صدور ویزای تجاری و بازرگانی به ایرانی ها بخشی از تحریم های ظالمانه است تا هر روز فشار را بر اقتصاد افزایش دهند. اما 

تجارت دو کشور در مقایسه با حجم تجارت خارجی ایران بسیار ناچیز است و نمی تواند در فعالیت های اقتصادی اثرگذار باشد.
محمد علی دهقان دهنوی در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه عملیات بازار با هدف کنترل نرخ بهره و تثبیت نرخ تورم در ارقام 

پایین به اجرا می رسد، گفت: در حال حاضر در سیستم مالی و بانکی کشورمان هم نرخ تورم و نرخ رشد نقدینگی بالا است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر بازارها به ویژه بازارهایی که عملیات بازار باز باید در آن شکل بگیرند و بازیگران این بازار هنوز از 
تعمق و توانمندی کافی برخوردار نیستند، ادامه داد: بنابراین امروز نمی توان حدود کنترل نرخ تورم و بهره را با اجرای عملیات 
بازار باز اعلام کرد. وقتی می توان گفت عملیات بازار باز به معنای واقعی ایجاد شده است که این سیاست پولی هدف خود در 

بخش تورم و رشد نقدینگی را اعلام کند.
معاون وزارت اقتصاد تاکید کرد: اگر نرخ ها اعلام شود، عملیات بازار باز به تکامل خود رسیده است اما تا آن زمان باید بازارها 
عمیق تر شوند و پرتفویی که از اوراق دارند، بزرگ تر شود. اوراقی که دولت منتشر می کند نسبت به رقم بودجه قابل توجه است 
اما وقتی می گوییم این بازار باید عمق پیدا کند منظور این است که باید این اوراق در پرتفوی بانک ها سهم بیشتری داشته باشد.
دهقان دهنوی افزود: وقتی بانک مرکزی اعلام کند که در بازار بین بانکی اوراق بانک ها را به وثیقه می گیرد و نسبت به آن 
وام هایی با تسهیلات مطلوب می دهد، اگر بانک ها این اوراق را دراختیار نداشته باشند، نمی توانند از این تسهیلات هم استفاده 
کنند. بنابراین این روند باید چندین سال ادامه پیدا کند تا سهم آن در پرتفوی بانک ها افزایش یابد و بخشی از دارایی بانک ها به 

اوراق تبدیل شود تا بتواند در خرید و فروش ها با بانک مرکزی وارد شوند و عملیات شکل گیرد.
وی ادامه داد: البته طرف مقابل این عملیات لزوما بانک ها نیستند و می توانند شرکت های سرمایه گذاری و تجاری هم وارد این 

عملیات شوند.  
این مقام مسئول با بیان اینکه اصل عملیات این است که خرید و فروش اوراق انجام شود و بانک مرکزی اوراق را از دارندگان 
خریداری کند یا اوراق نزد خود را بفروشد، اظهار داشت: وقتی بانک مرکزی نسبت به خرید اوراق اقدام کند، مفهوم این است که 
می خواهد قیمت اوراق را بالاتر و نرخ بهره را کاهش دهد اما وقتی که فروش انجام می دهد به این معناست که نرخ هدف کاهش 
یافته و با این عملیات قصد افزایش نرخ را دارد. اما نرخ متعادل بهره، نرخی است که تورم یک رقمی را ایجاد کند و قطعا نرخ های 

امروز نرخ متعادل محسوب نمی شوند.  
وی همچنین درباره محدودیت ارایه ویزای تجاری به ایرانی ها از سوی آمریکا و تاثیر آن در فعالیت های اقتصادی گفت: حجم 
تجارت ایران با آمریکا به خصوص در این دوران بسیار پایین بوده  است و عدم صدور ویزای تجاری و بازرگانی به ایرانی ها  بخشی از 
تحریم های ظالمانه است تا هر روز فشار را بر اقتصاد افزایش دهند. اما تجارت دو کشور در مقایسه با حجم تجارت خارجی ایران 

بسیار ناچیز است و نمی تواند در فعالیت های اقتصادی اثرگذار باشد.       

وزارت نیرو اعلام کرد

افزایش ۱۰ برابری تعداد سدهای ملی در ۴۱ سال گذشته
معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد  مطرح کرد

تک رقمی شدن نرخ تورم با اجرای درست عملیات بازار باز

مفقودی
بدین وسیله به اطلاع میرساند:

شرکت سپید سنگ قشلاق به شماره ثبت ۵796 )مدیر عامل آقای سعید محمد 
رضا بیگی( بهره بردار معدن قشلاق صفرآباد به آدرس جاده کوه سفید بعد از 

مزرعه گلپایگانی جنب روستای صفرآباد معدن سنگ آهک قشلاق صفرآبّاد طی 
نامه شماره 763۱ مورخ ۱39۸/۰۲/۲9 اعلام نموده که پروانه بهره برداری شماره 

6۲3/د مورخ ۱37۸/۰۲/۱9 )شناسه معدن ۵۱۱/د مورخ ۱37۸/۰۲/۱۴ و طرح 
بهره برداری ۵6۲3/ج مورخ ۱377/۱۱/۲۰( آن شرکت مفقود و تقاضای صدور 

پروانه بهره برداری المثنی نموده است. لازم به ذکر است پروانه در ابتدا به نام شرکت 
تعاونی تولیدی معدنی ره آورد معدنکاوان بوده و بعد به نام آقای تقی فخاری انتقال 
یافته و بعد به نام آقای سعید فخاری منتقل شده و بعد به نام آقای داود محمدرضا 

بیگی انتقال یافته و بعد به نام شرکت سپید سنگ قشلاق ثبت ۵796 منتقل شده 
است و در مالکیت شرکت سپید سنگ قشلاق ثبت ۵796 طبق آخرین روزنامه 

رسمی مورخ ۱397/۱۱/۱6 به شماره ۲۱۵۲۸ می باشد. لذا مراتب طی دو نوبت 
و به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود چنانچه هر شخصی اعم از حقیقی و یا حقوقی 

نسبت به حقوق مربوط به پروانه یاد شده ادعایی دارند با در دست داشتن مستند 
ادعا حداکثر تا تاریخ ۱۵ روز پس از انتشار به سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
قم مراجعه نمایند. در غیر این صورت بعد از انقضای مهلت مذکور نسبت به صدور 

پروانه المثنی اقدام خواهد شد.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: ارزش پروژه های 4۰۰ هزار 
واحدی طرح ملی مسکن تا 12۰ هزار میلیارد تومان برآورد می شود.

 محمود محمودزاده درباره شناسایی افراد واجد شرایط ثبت نام طرح ملی مسکن 
اظهار داشت: پس از اتمام ثبت نام ها کار غربالگری متقاضیان به اتمام رسید. این 
در حالی است که برنامه ریزی آن پایان غربالگری متقاضیان این طرح 15 بهمن 
ماه بود ولی این اتفاق زودتر رخ داد و در حال حاضر غربالگری کل کشور به پایان 
رسیده و ابتدای هفته آینده نیز اسامی واجدان شرایط در هر استان به ادارات کل راه و 

شهرسازی استان های مربوطه ابلاغ خواهد شد.
وی افزود: افرادی که واجد شرایط برای ادامه فرایند ثبت نام باشند پیامک دریافت 
کرده و با مراجعه به سامانه طرح ملی مسکن به آدرس tem.mrud.ir سایر مدارک 
لازم برای ثبت نام در طرح ملی اسکن را بارگذاری خواهند کرد. پس از آن اقدام به 
معرفی افراد واجد شرایط به پروژه های ساخت و ساز خواهیم کرد. معاون مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی یادآور شد: با توجه به اینکه برخی پروژه ها در برخی 
از استان ها توسط بنیاد مسکن ساخته می شود و در برخی از استان ها شرکت عمران 
شهرهای جدید یا ادارات کل راه و شهرسازی استان ها مسئول اجرای طرح هستند لذا 
پیامک هایی که به متقاضیان ارسال می شود بر اساس شهر یا استان مربوطه و متولی 

اجرای پروژه محل مراجعه متقاضیان به اداره مربوطه نیز ذکر می شود.
ورود بنیاد مسکن به طرح ملی مسکن در شهرهای بزرگ

وی درباره اینکه آیا بنیاد مسکن صرفاً پروژه های مسکونی شهرهای زیر 1۰۰ هزار 

نفر را قرار است در طرح ملی مسکن به عهده بگیرد، یا خیر اظهار داشت: بر اساس 
توافقی که میان وزارت راه و شهرسازی با نهادهای زیر مجموعه در خصوص طرح ملی 
مسکن صورت گرفته قرار است همه نهادها از جمله بنیاد مسکن با توجه به منابع و 
اراضی در اختیار خود در همه شهرها اجرای این طرح را کلید بزنند و مرزبندی خاصی 
بر اساس جمعیت شهرها دیده نشده است. به عنوان مثال به بنیاد مسکن گفته شده تا 
در هر شهری که امکانات دارد برخی پروژه ها به این نهاد انقلابی واگذار می شود. مثلًا 
در قم، اراک یا مشهد بنیاد مسکن قرار است چند پروژه مرتبط با طرح ملی مسکن را 

احداث کند.
محمودزاده درباره زمان آغاز فاز دوم ثبت نام طرح ملی مسکن پس از اتمام غربالگری 
ثبت نام های قبلی گفت: در تلاشیم تا پیش از نوروز ۹۹ ثبت نام ها آغاز شود اما بستگی 
به این دارد که بستر فنی لازم برای اجرای ثبت نام چه زمانی فراهم می شود تا مانند فاز 

یک ثبت نام این طرح با مشکل مواجه نشویم.
بانک ها برای تسهیلات دهی به سازندگان اعلام آمادگی کرده اند

معاون وزیر راه و شهرسازی درباره تأمین منابع مالی لازم برای اجرای طرح ملی 
مسکن خاطرنشان کرد: به نظر می رسد مشکلی در این خصوص نداشته باشیم. بانک 
مسکن و برخی بانک های دیگر همکاری خوبی با ما تاکنون داشته اند. امیدوارم سایر 
بانک ها با حمایتی که بانک مرکزی از آنها خواهد داشت به صورت پررنگ تری وارد 

طرح ملی مسکن شوند.
وی در پاسخ به پرسشی درباره تخصیص ۳ هزار میلیارد تومان از محل فروش اراضی 

متعلق به وزارت راه و شهرسازی به طرح ملی مسکن در لایحه بودجه سال ۹۹ گفت: 
این رقم بابت کمک به توسعه فعالیت های زیربنایی و آماده سازی محوطه پروژه های 
مسکونی طرح ملی مسکن در نظر گرفته شده و قرار نیست در ساخت و ساز مصرف 

شود.
ارزش اقتصادی پروژه های طرح ملی مسکن چه رقمی است؟

محمودزاده ادامه داد: چرا که حجم گردش مالی 24۰ هزار واحدی که صرفاً در فاز 
اول ثبت نام طرح ملی مسکن به متقاضیان اختصاص می یابد 5۰ تا 6۰ هزار میلیارد 
تومان است و اگر قرار به احداث 4۰۰ هزار واحد طرح ملی مسکن باشد این رقم به 

12۰ هزار میلیارد تومان هم می رسد که ارزش اقتصادی این پروژه به حساب می آید.
وی تصریح کرد: اجرای طرح ملی مسکن تأثیر زیادی در اشتغال، ایجاد گردش 

اقتصادی و همچنین رشد و رونق اقتصادی دارد.
این مقام مسئول در وزارت راه و شهرسازی درباره ورود سایر بانک های عامل علاوه 
بر بانک مسکن به طرح ملی مسکن نیز بیان داشت: از سوی بانک مرکزی به هر 
بانک سهمیه ای ابلاغ شده است. وزارت راه و شهرسازی نیز دستگاه های مربوطه 
در طرح ملی مسکن را به بانک های عامل معرفی کرده است. تا به حال رویکرد 
منفی از سوی هیچیک از بانک ها نداشته ایم. اگر چه ابهاماتی از سوی شیوه 
اجرای آن، برخی بانک ها به ما اعلام کرده اند اما ممانعتی در خصوص اجرای آن به 
ما اعلام نکرده اند. به نظر می رسد تسهیلات مورد نظر به صورت جدی به پروژه ها 

اعطا شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی  خبرداد

هزینه ۱۲۰ هزار میلیارد تومانی طرح ملی مسکن
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شهنازی کارشناس والیبال:

تیم ملی در گروه ایده آلی قرار دارد

ورزشی6

دین محمدی:

مجیدی می تواند برنده »دربی « باشد
 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: »فرهاد مجیدی« نخستین تجربه حضور در 
شهرآورد را به عنوان سرمربی تجربه می کند اما او به عنوان یک بازیکن نشان داده که 

»دربی باز« است و می تواند استقلال را به موفقیت برساند.
»سیروس دین محمدی« در مورد برتری 2 بر یک استقلال برابر نفت مسجد سلیمان 
افزود: استقلال در این دیدار با ترکیب متفاوتی در زمین حاضر شد و به همین خاطر در 
ابتدا کمی بازیکنان سردرگم بودند، اما رفته رفته شرایط بهتر شد و در نیمه دوم بازی به 

طور کامل بازیدر اختیار استقلال بود.
وی افزود: نفت مسجد سلیمان هم نشان داد که از تیم های خوب لیگ است، اما 
استقلال تیمی است که به راحتی به هیچ تیمی امتیاز نمی دهد و با این پیروزی با 

روحیه خوبی به استقبال دربی رفت.
پیشکسوت استقلال در مورد شهرآورد نود و دوم خاطرنشان کرد: شهرآورد همیشه 
حساس بوده و از اهمیت ویژه ای برخوردار است. این دیدار با سایر مسابقات متفاوت 

است و امیدوارم استقلال در این دیدار موفق باشد.
وی با اشاره به مصدومیت »شیخ دیاباته« برای دیدار روز پنجشنبه مقابل پرسپولیس، 
گفت: دیاباته یکی از وزنه های استقلال در خط حمله بود اما در غیاب او »ارسلان 
مطهری« می تواند ایفای نقش کند. مطهری بازیکن خوبی است و الان بهترین فرصت 

را دارد تا خودش را ثابت کند.
دین محمدی در مورد تقابل مربیان ایرانی در شهرآورد خاطر نشان کرد: این اتفاق 
خوبی است و از نظر من همین موضوع موجب می شود تا شهرآورد از همیشه جذاب تر 

باشد.
وی در خصوص اینکه استقلال بازی های قبلی خود را با نتایج بسیار خوبی پشت سر 
گذاشته و آیا این موضوع تاثیری در شهرآورد خواهد داشت یا خیر؟ گفت: این موضوع 
موجب شده تا تیم روحیه خوبی داشته باشد، اما پیش از سوت آغاز مسابقه بازیکنان 
باید همه چیز را فراموش کنند و تنها تمرکزشان را روی مسابقه بگذارند چرا که شهرآورد 

با همه مسابقات متفاوت است.
مربی اسبق آبی پوشان در مورد اینکه استقلال »فرهاد مجیدی« نخستین شهرآوردش 
را به عنوان مربی پشت سر خواهد گذاشت، اضافه کرد: تجربه می تواند در شهرآورد 
نقطه مثبتی برای هر بازیکن و مربی محسوب شود، اما فرهاد به عنوان بازیکن در 
شهرآوردها عملکرد فوق العاده ای داشته و به نوعی می تواند از تجربیات دوران بازیگری 
خود استفاده کند. او  نشان داده که یک »دربی باز« است و امیدوارم به عنوان مربی هم 

به موفقیت در این دیدار حساس برسد.

مربی تیم ملی بوکس ایران:

 کسب سهمیه دشوارتر از چیزی است که 
برخی فکر می کنند

 مربی تیم ملی بوکس ایران، گفت: کسب سهمیه المپیک دشوارتر چیزی است که 
برخی فکر می کنند.

»همایون امیری« در خصوص تعویق رقابت های گزینشی المپیک که قرار بود در 
چین برگزار شد، اظهار داشت: بحرحال برنامه ریزی داشتیم تا تیم در اواسط بهمن ماه 
که مسابقات آغاز می شود به اوج برسد که شیوع بیماری در »ووهان«، برنامه ها را بهم 
ریخت. وی افزود: البته این مساله را به فال نیک می گیریم. نحوه تمرینات را تغییر 
داده ایم تا اواسط اسفندماه که مسابقات در اردن برگزار می شود به بهترین وضعیت 
برسیم. امیری با تمجید از شرایط تیم ایران، گفت: کادر فنی و بوکسورها همدل 

هستند و رفاقت، مهمترین فاکتوری است که در تیم دیده می شود.
مربی تیم ایران ادامه داد: دیگر بوکسوری نگران نیست که به خاطر باندبازی از تیم 
کنار گذاشته شود و بهترین ها به ترکیب می رسند. اینکه حاشیه ای وجود ندارد، یک 
امتیاز مثبت است. وی در مورد شانس تیم ایران برای کسب سهمیه المپیک 2۰2۰، 
گفت: تیم ایران چندی پیش با کادر فنی قبلی و آن همه تدارکات در قهرمانی آسیا فقط 

یک برنز گرفت که نشان از سختی کار در آسیا دارد.
امیری گفت: اگر چند سهمیه بگیریم خوشحال می شوم و باعث غرور است، اما باید 
واقع بین باشیم و بدانیم که کار سختی داریم. اینکه برخی می گیوند باید سه تا چهار 
سهمیه بگیریم، از روی غرض ورزی آنان است. ناامید نیستم و تلاش می کنیم تا دست 

پر از مسابقات گزینشی برگردیم.

محمد طاهری: 

زنگ خطر برای فوتسال به صدا در آمده  است
 بازیکن سابق تیم ملی فوتسال ایران گفت: در روزهای حساسی قرار داریم و زنگ 

خطر برای فوتسال کشورمان به صدا در  آمده  است.
و  دارد  قرار  حساسی  روزهای  در  ایران  فوتسال  داشت:  اظهار  طاهری«  »محمد 
بازیکنان تیم ملی از این وضعیت راضی نیستند. زنگ خطر برای فوتسال کشورمان به 
صدا درآمده  است و متاسفانه شرایط خوبی نداریم. امکانات رقیبان ما بسیار بیشتر از 
تیم ماست و بازی های دوستانه ای که آنها برگزار می کنند به آنها کمک می کند. امیدوارم 
این شرایط در روزهای آتی بهتر شود تا بازیکنان ما بتوانند با تمرکز بالا وارد رقابتهای 
قهرمانی آسیا شوند. تیم ملی فوتسال ایران از 7 اسفند درمسابقات  قهرمانی آسیا و 

انتخابی جام جهانی 2۰2۰ در ترکمنستان شرکت می کند.
وی در مورد نفرات دعوت شده به تیم ملی تصریح کرد: باید از تیم ملی حمایت کنیم 
و به سلیقه کادر فنی احترام بگذاریم. قطعا کادر فنی تیم ملی آماده ترین ها را به اردو 
دعوت کردند. اکثر بازیکنان دعوت شده در دوره  قبل هم حضور داشتند و از تجربه 
بسیار خوبی بهره می برند. کنار باتجربه ها بازیکنان جوان خوبی هم به تیم ملی دعوت 
شدند که امیدوارم بتوانند به تیم ملی ما کمک کنند. طاهری درباره  پیش بینی عملکرد 
تیم ملی فوتسال ایران گفت: کار تیم ملی در رقابت های قهرمانی آسیا بسیار سخت 
شده و انتظار مردم از تیم ملی فوتسال بالا است. تیم های آسیایی مانند ژاپن، تایلند و 
حتی تایوان بسیار خوب برنامه ریزی کردند و توانستند در این چند سال پیشرفت کنند.  
اگر فوتسال ما بخواهد به همین شکل پیش برود در نهایت می تواند تا 2 دوره دیگر 
نتیجه بگیرد و بعد از آن به طور قطع به مشکل می خوریم. امیدوارم بتوانیم مانند دیگر 

تیم ها پشتوانه سازی و از پسرفت فوتسال جلوگیری کنیم.

باشگاه استقلال:
 دیاباته به احتمال زیاد دربی را از دست می دهد

با اعلام باشگاه استقلال بعید است شیخ دیاباته مهاجم خارجی این تیم به بازی با 
پرسپولیس برسد.

در حالی که شیخ دیاباته مهاجم خارجی استقلال در هفته های اخیر در اوج قرار 
داشت و هواداران این تیم را به تداوم درخشش در دیدار با پرسپولیس امیدوار کرده بود 

اما مصدومیت وی در دیدار با نفت مسجد سلیمان همه چیز را تغییر داد.
دیاباته که در دیدارهای آسیایی استقلال مقابل الکویت )دو بار( و الریان )یک بار( 
گلزنی کرده بود، در دیدار با نفت مسجد سلیمان آسیب دید تا دیدار پنجشنبه این هفته 
با پرسپولیس را از دست بدهد. باشگاه استقلال دیروز رسما اعلام کرد: »طبق اعلام 
پزشکان باشگاه استقلال، شیخ دیاباته به دلیل مصدومیت از ناحیه عضله چهارسر ران 

به احتمال فراوان دربی تهران را از دست خواهد داد.«
این در حالی است که دیاباته قبل از دربی رفت هم آسیب دیده بود و برای دومین بار 
با اتفاق مشابهی، شانس بازی در این مسابقه را از دست می دهد. دکتر کاوه ستوده، 
پزشک استقلال در مصاحبه ای درباره وضعیت دیاباته اعلام کرد: »بلافاصله بعد از 
آسیب دیدگی دیاباته در مقابل نفت مسجد سلیمان، اقدامات تشخیصی و درمانی 
درخصوص او در دستور کار قرار گرفت و مشخص شد که دیاباته از ناحیه عضله چهارسر 
ران دچار آسیب دیدگی شده است. متاسفانه جواب MRI دیاباته امیدوار کننده نبوده و 

بعید است که این بازیکن بتواند در دربی به میدان برود.«

در هفته هفتم لیگ برتر فوتبال قم رقم خورد؛

پیروزی تیم مهام پلیمر برابر هما و تساوی در 
۲ مسابقه

 هفته هفتم رقابت های لیگ برتر فوتبال استان قم با پیروزی مهام پلیمر و تساوی در 2 
مسابقه همراه بود به طوری که در ۳ بازی برگزار شده 6 گل رد و بدل شد.

هفته هفتم رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم شنبه شب در ورزشگاه 
شهید حیدریان قم به پایان رسید که طی این بازی ها تیم فوتبال مهام پلیمر حریفش را 

شکست داد و 2 دیدار با تساوی پایان یافت.
در بازی های برگزار شده تیم مهام پلیمر به دیدار تیم هما رفت و موفق شد میهمان 
خود را ۳ بر یک شکست دهد و با این پیروزی وضعیت امتیازی خود در جدول رده 
بندی را بهبود بخشد به طوری که پیروزی مهام پلیمر نتیجه دلخواه رقبای این تیم نبود.
دیدار تیم های وحد و آکادمی نوین نیز با تساوی بدون گل در پایان ۹۰ دقیقه تلاش 
همراه شد و تیم عقاب نیز در مسابقه برابر اکباتان به نتیجه ای بهتر از تساوی یک بر یک 
دست پیدا نکرد تا 2 مسابقه از این روز برنده نداشته باشد. با برگزاری دیدارهای معوقه، 
نیم فصل اول لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم پایان خواهد یافت و ۸ تیم حاضر 
در این رقابت ها برای مسابقات دور برگشت آماده می شوند جایی که یک تیم باید به 

دسته پایین تر سقوط کند و تکلیف قهرمان نیز مشخص می شود.
تیم قهرمان این مسابقات این فرصت را به دست می آورد تا به عنوان نماینده استان 
قم در مسابقات زیر گروه لیگ دسته سوم فوتبال باشگاه های کشور جام آزادگان شرکت 
کند گرچه تیم های قمی در سال های اخیر یا در این مسابقات غیبت داشته اند و یا در 

نیمه راه کار را رها کرده اند.

برخی  اخیر  هفته های  در  که  عجیبی  دلیل  درباره  ایران  فوتبال  المللی  بین  داور 
رسانه های عربی نسبت به برگزاری بازی تیم های ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا در 
کشور ثالث مطرح کرده و نیامدن داوران به ایران را دلیل این تصمیم می دانستند، گفت: 
هیچ داوری نگفت به ایران نمی رود. امیدوارم با توجه به تدابیری که مسئولان ما به کار 

گرفتند، بتوانیم بازی های مان را دور برگشت در کشورمان میزبانی کنیم.
علیرضا فغانی در گفت وگویی ، درباره دلیل حضورش در ایران با توجه به در جریان 
بودن رقابت های لیگ استرالیا بیان کرد: پس از حضور در مسابقات قهرمانی زیر 2۳ سال 
آسیا در تایلند، برای انجام دادن کار های مربوط به تحصیلات دانشگاهی و امور شخصی 
به ایران آمدم و تا سه شنبه این هفته هم به استرالیا باز می گردم چراکه باید شنبه هفته 

آینده دیدار اف. سی سیدنی با وسترن سیدنی را قضاوت کنم.
اشتباهات داوری ارتباطی به مهاجرت من ندارد

او درباره اینکه بسیاری از اهالی فوتبال اعتقاد دارند این روز ها خلاء علیرضا فغانی در 
قضاوت بازی های لیگ برتر حس می شود، گفت: اشتباهات داوری ارتباطی به مهاجرت 
من ندارد، اما گلایه ها خیلی زیادتر شده است. این گلایه بازیکنان و مربیان هم پس از 

دریافت کارت زرد تمام نمی شود و این نکته بدی است.
فغانی درباره تفاوت رفتاری بازیکنان و مربیان در لیگ برتر ایران با استرالیا اظهار 
داشت: در استرالیا هم بازیکنان و مربیان به تصمیم های داوری معترض می شوند، اما 
شدت اعتراض ها به میزان لیگ ایران نیست. بحث مهم این است که خودم بلافاصله پس 
از نشان دادن کارت زرد، اگر اعتراض ها زیاد شود، بازیکن را با کارت قرمز بیرون می کنم، 
اما احساس می کنم همکاران ایرانی من در نشان دادن کارت زرد دوم با افزایش اعتراض 

تا حدی سفتی به خرج می دهند.
مسئولان کمیته داوران باید به جوان ها میدان بدهند

او درباره بحث جوان گرایی در بخش داوری فوتبال ایران و اعتراض بسیاری از تیم ها 
نسبت به این امر گفت: همیشه در مقاطع زمانی مختلف، چنین کاری در کمیته داوران 
انجام می شود. همانگونه که تیم ها به بازیکنان جوان شانس بازی می دهند و حتی در 
صورت ارائه عملکردی ضعیف از سوی این بازیکن، مربی او را تشویق می کند، هدایت 
الله ممبینی و سایر مسئولان کمیته داوران هم باید نسبت به داوران جوان چنین کاری 
انجام بدهند. ابتدا باید به جوان ها میدان بدهند. اشتباه هم در فوتبال طبیعی است، 
اما مسئولان کمیته داوران باید این جوان ها را راهنمایی کنند تا بتوانند خودشان را ارتقاء 

بدهند.
داور بین المللی فوتبال ایران درباره دلیل قضاوت نکردن خود در بازی های مراحل 
نهایی رقابت های انتخابی المپیک 2۰2۰ بیان کرد: در این زمینه محدودیت هایی 
داشتیم. داوران ایرانی سال ها است نمی توانند بازی تیم های عربستانی را قضاوت کنند. 
همانگونه که عربستانی ها هم نمی توانند داور بازی تیم های کشورمان باشند. از طرفی 
با توجه به اینکه من در استرالیا سکونت دارم و در لیگ این کشور قضاوت می کنم، دیگر 
نمی توانستم چهار بازی مراحل نیمه نهایی، نهایی و رده بندی را که این تیم ها در آن 

حضور داشتند، سوت بزنم.
استرالیایی ها لیگ ایران را رصد نمی کنند

او درباره دلیل عجیبی که در هفته های اخیر برخی رسانه های عربی نسبت به برگزاری 
بازی تیم های ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا در کشور ثالث مطرح کرده و نیامدن 

داوران به ایران را دلیل این تصمیم می دانستند، گفت: این موضوع ارتباطی به داوران 
نداشت و برخی مسائل غیر ورزشی میزبانی تیم های ایرانی را تحت الشعاع قرار داد. 
AFC هم به دلیل مسائل امنیتی تیم ها تصمیم گرفت تیم های ایرانی در دور رفت 
لیگ قهرمانان میزبان نباشند و هیچ داوری نگفت به ایران نمی رود. امیدوارم با توجه به 
تدابیری که مسئولان ما به کار گرفتند، بتوانیم بازی های مان را دور برگشت در کشورمان 

میزبانی کنیم.
فغانی درباره ارزیابی اش از کمبود داوران باتجربه در لیگ برتر گفت: کمیته داوران 
برای کلاس توجیهی نیم فصل حدود 14۰ نفر را دعوت کرد و بی شک با این کار باید به 
داوران شانس قضاوت بدهیم. داوری که به کلاس توجیهی دعوت می شود باید استعداد 
و پتانسیل داشته باشد. امیدوارم داوران جوانی که در کلاس مذکور شرکت کردند در لیگ 

برتر هم قضاوت کنند تا فوتبال ما کمتر از داوران تکراری استفاده کند.
او درباره اینکه آیا لیگ ایران در کشور استرالیا رصد می شود، گفت: چنین اتفاقی 
نمی افتد و شاید مردم این کشور و فوتبالیت های شان تنها بازی های تیم ملی ایران را 
دنبال کنند. همانگونه که ما لیگ استرالیا را دنبال نمی کنیم، نیازی نیست مردم این 

کشور هم چنین کاری انجام بدهند.
برخی می خواستند مرا از فهرست داوران الیت ایران خارج کنند

فغانی درباره اینکه شنیده می شود برخی اعضای هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال برای 
خارج کردن نام او از فهرست داوران الیت کشورمان پس از مهاجرتش به استرالیا تحرکاتی 
انجام داده اند، بیان کرد: من هم شنیده ام هدایت  ممبینی و لیلا صوفی زاده پس از 
مهاجرتم به استرالیا در جلسه ای که با حضور اعضای هیئت رئیسه فدراسیون برگزار شد، 
درخواست کردند نام من از فهرست داوران الیت ایران خارج شود. این درحالی است که 
در جلسه ای که قبل از سفرم با حضور مهدی تاج، محمدرضا ساکت و هدایت ممبینی 
برگزار شد به آن ها گفتم بحث مهاجرت من هیچ مشکلی ندارد، اما تمایل دارم همچنان 
در بحث بین المللی برای ایران قضاوت کنم. البته در آن جلسه گفتم در این بحث بین 
المللی هم می توانم برای کشور دیگری فعالیت کنم، اما متاسفانه صوفی زاده و ممبینی 

چنین بحثی را در جلسه هیئت رئیسه مطرح کردند.
تا زمانی که بخواهند برای ایران قضاوت می کنم

او افزود: این درخواست از سوی سایر اعضای هیئت رئیسه رد شد و من اکنون نامزد 
قضاوت در جام جهانی 2۰22 قطر هستم. برای من مهم است تا زمانی که بخواهند به 
نام ایران قضاوت کنم، اما وقتی نخواهند تصمیم دیگری می گیرم. اگر هم دوستان به این 
نتیجه می رسیدند که نام مرا از فهرست داوران بین المللی کشورمان خارج کنند، دیگر 

شانس قضاوت در بازی های جام جهانی به تیم داوری ایران داده نمی شد.
او ادامه داد: خوشبختانه تاج و برخی مسئولان هیئت رئیسه فدراسیون جلوی این بی 
تدبیری را گرفتند. شاید هم صوفی زاده و ممبینی برای خودشان دلایلی داشته باشند. 
باید بگویم اگر فرد جدیدی جای من معرفی می شد به جام جهانی قطر نمی رسید چراکه 

هشت تیم نامزد از داوران آسیایی برای قضاوت این بازی ها بسته شده است.
به زودی مطالبات مان را از فیفا می گیریم

فغانی درباره اینکه آیا بحث دریافت مطالباتش از فیفا را از طریق فدراسیون فوتبال 
استرالیا پیگیری کرده است، گفت: عجله ای برای دریافت حق الزحمه قضاوت مان 
در جام جهانی 2۰1۸ نداریم و این موضوع را هم از طریق فدراسیون فوتبال استرالیا 
پیگیری نکرده ام چراکه همچنان داور ایران هستم. البته مشکل خاصی هم نیست و به 

زودی مطالبات مان را می گیریم.

علیرضا فغانی  :

هیچ داور آسیایی نگفت به ایران سفر نمی کنیم

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: استقلال نتایج خوبی در مسابقات قبلی 
خود گرفته، اما پرسپولیس، استقلال  قوی تر از این را هم شکست داده است.

»مهرداد میناوند« با اشاره به برتری یک بر صفر پرسپولیس برابر صنعت نفت در هفته 
هجدهم لیگ برتر  فوتبال افزود: صنعت نفت از تیم های خوب لیگ امسال بود اما 
توانستیم با ارائه عملکردی خوب حریف را شکست دهیم و با ۳ امتیاز از زمین خارج 

شویم.
وی افزود: مهم ترین عامل موفقیت پرسپولیس در این دیدار نظم تیمی بود. اگر 
بخواهیم واقع بین باشیم نقاط ضعفی را هم می شد در پرسپولیس دید. تیم موقعیت 
زیادی خلق می کرد اما از آن استفاده لازم را نداشت، اما در مجموع نظم تیمی پرسپولیس 

و کنترل بازی از مهم ترین عوامل موفقیت پرسپولیس در بازی های پیش رو بود.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس در مورد شهرآورد نود و دوم پایتخت در هفته آتی 
لیگ برتر اضافه کرد: استقلال هم شرایط خوبی دارد و مسابقات قبلی خود را با نتایج 
خوبی برده است اما به طور حتم با تفکرات هجومی »یحیی گل محمدی« پرسپولیس 

تیم موفق شهرآورد خواهد بود.
میناوند در مورد اینکه آیا مشکلات پرسپولیس در این دیدار می تواند خطرساز باشد 
یا خیر، گفت: متاسفانه این مشکلات وجود دارد. تیم حریف در شرایط خوبی از نظر 

مالی قرار دارد، اما پرسپولیس مشکلات زیادی در این زمینه دارد. بازیکنان تا الان با 
غیرت به کار خود ادامه دادند و به طور حتم در این دیدار هم با تمام قوا حاضر می شوند 

و به برتری می رسند.
نتایج خیلی خوبی در  اینکه استقلال  ایران در خصوص  ملی پوش اسبق فوتبال 
بازی های اخیر گرفته، تصریح کرد: پرسپولیس، استقلال  خیلی قوی تر از این را هم 
برده است. استقلال شرایط خوبی دارد و نتایج ایده آلی در مسابقات اخیر خود کسب 
کرده است اما پرسپولیس هم اگر بازی های اخیرش را دقت کرده باشید، در هر بازی 
خلق موقعیت زیادی داشته و اگر از موقعیت های خود استفاده می کرد، نتایج خیلی 
بهتر از استقلال را کسب می کرد. در هر صورت از نظر فنی استقلال هیچ برتری نسبت 
به پرسپولیس ندارد. وی در مورد غیبت »شجاع خلیل زاده« در این مسابقه گفت: همه 
دوست داشتند که بازیکنی مانند شجاع در شهرآورد بازی کند اما این اتفاق رخ نداد اما 
در غیاب خلیل زاده مشکلی بابت کمبود بازیکن نداریم. »حسین کنعانی زادگان« یکی از 
با ثبات ترین بازیکنان تیم ملی است و به طور حتم در کنار حسینی خط دفاع پرسپولیس 

را بیمه خواهند کرد.
بازیکن اسبق پرسپولیس در مورد جدال مربیان ایرانی پس از مدت ها در شهرآورد 
گفت: این موضوع جذاب است. گل محمدی نسبت به قبل خیلی با تجربه تر شده و 

تفکرات او برتری پرسپولیس در این جدال حساس را رقم خواهد زد.
میناوند در خصوص پیش بینی نتیجه شهرآورد، گفت: فوتبال غیر قابل پیش بینی 
است اما فکر می کنم پرسپولیس با نتیجه یک و یا 2 بر صفر در این دیدار به برتری برسد.

مهرداد میناوند: 

استقلال قوی تر از این را هم شکست داده ایم

برای صعود در  تیم ملی  اینکه  بر  تاکید  با  والیبال   کارشناس 
المپیک باید بجنگد، گفت: در گروه ایده آلی قرار داریم و باید 

آماده سازی خوبی صورت بگیرد.
سی و دومین دوره بازی های المپیک، سال آینده به میزبانی 
شهر توکیو در کشور ژاپن برگزار می شود. فدراسیون جهانی والیبال 
)FIVB( گروه بندی مسابقات والیبال بازی های المپیک 2۰2۰ 
توکیو را بر اساس رده بندی جهانی اعلام کرد که تیم های ژاپن، 
لهستان، ایتالیا، کانادا، ایران و ونزوئلا در گروه نخست رقابت های 
مردان قرار دارند. تیم های برزیل، آمریکا، روسیه، آرژانتین، فرانسه 
و تونس نیز در گروه دوم مسابقات والیبال مردان المپیک به مصاف 

یکدیگر می روند.
درباره  گفتگویی   در  ایران  والیبال  کارشناس  شهنازی  ناصر 
حریفان تیم ملی ایران در مرحله گروهی مسابقات المپیک 2۰2۰ 
گفت: گروه بندی تیم ایران ایده آل ترین گروه ممکن است چرا که 
بسیار حائز اهمیت است که ابتدا از گروهمان صعود کنیم. در گروه 
دوم شرایط کمی سخت تر است. الان شرایط برای ایران نسبت به 

گروه دوم راحت تر است.
کارشناس والیبال ادامه داد: پس از صعود از مرحله گروهی، 
در دور حذفی شرایط سخت تر خواهد شد ولی صعود از مرحله 
این گروه بندی  با  تیم ملی اهمیت ویژه ای دارد.  برای  نخست 

شرایط صعود را داریم.
وی در پاسخ به این سوال که برای کسب نتایج بهتر نسبت به 
المپیک ریو چه باید کرد؟ گفت: حتما باید تیم »الف« و »ب« 
داشته باشیم. البته فدراسیون جهانی به تازگی تصویب کرده است 

تیم ها در لیگ ملت ها باید با 14 بازیکن شرکت کنند. همین شرایط 
را سخت تر می  کند. اعتقادم بر این است همانطور که داورزنی 
رئیس فدراسیون هم اعلام کرده است نباید بازیکنان اصلی را در 

لیگ ملت ها خسته کنیم و از تیم دوم بیش تر بازی بگیریم.

شهنازی تاکید کرد: تیم ملی باید با انرژی مضاعف در المپیک 
حاضر شود. نیاز است تا تیم ملی در اردوهای خوب حضور داشته 
باشد و بازی های تدارکاتی مناسبی با تیم های بزرگ دنیا برگزار کند. 
اگر می خواهیم در المپیک موفق باشیم باید 5-6 بازی تدارکاتی 

خوب در برنامه داشته باشیم.
کارشناس والیبال با اشاره به گروه ایران ادامه داد: گروه ایران 
خیلی هم راحت نیست و تیم های ایتالیا، لهستان، کانادا و ژاپن از 
تیم های بزرگ دنیا به شمار می روند. شاید ونزوئلا کمی به نسبت 
داشت.  خواهیم  جنگ  صعود  برای  ولی  باشد  ضعیف تر  بقیه 
بنابراین باید شرایط ایده آلی برای تیم ملی فراهم کنیم و با آمادگی  

صد درصدی شرکت کنیم.
شهنازی درباره بازی روز یکشنبه سایپا مقابل خاتم اردکان نیز 
گفت: به جدول نگاه نمی کنیم. درست است که خاتم در قعر 
جدول قرار دارد ولی این تیم بازیکنان بزرگی دارد. بازی راحتی 
مقابل این تیم نداریم. برای گرفتن ۳ امتیاز و پیروزی به اردکان می 
رویم و باید به خوبی بازی کنیم. تمام توانمان را خواهیم گذاشت تا 

از کورس تیم های بالای جدول عقب نمانیم.
به  آسیبی  امسال  پرفشار  لیگ  امیدوارم  گفت:  پایان  در  وی 
بازیکنان وارد نکند و به سلامت مسابقات به پایان برسد تا بازیکنان 

بدون مشکل در اختیار تیم ملی قرار گیرند.

 سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: هر مربی که در شهرآورد پایتخت با ترس وارد زمین شود بازنده این مسابقه خواهد بود.
حمید درخشان در خصوص شهرآورد پایتخت گفت: باید شهرآورد بسیار زیبایی را مشاهده کنیم زیرا 2 تیم در بهترین شرایط هستند و 

هر 2 از بازیکنان با کیفیتی بهره می برند.
وی ادامه داد: یکی از نکات مهم شهرآورد این است که 2 تیم با پیروزی پا به این بازی می گذارند و امیدوارم هواداران از این بازی لذت 

ببرند. مربیان نباید در این دیدار برای مساوی به میدان بروند زیرا این مساله بازی را کسل کننده می کند.
کاپیتان اسبق تیم ملی فوتبال و باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این پرسش که شانس کدام تیم برای پیروزی در شهرآورد بیشتر است، 
گفت: پرسپولیس تیم با تجربه تری برای شهرآورد است و فکر می کنم یک بر صفر برنده بازی باشد. یکی دیگر از نقاط قوت پرسپولیس در 

این مسابقه تجربه بسیار بالاتر کادرفنی است.
وی در مورد رمز پیروزی در شهرآورد اظهار داشت: برد در شهرآورد به مسایل فنی ارتباط مستقیم دارد و هر مربی که بتواند نقاط ضعف 

حریف را بهتر پیدا کند برنده می شود. مربی ترسو بازنده این مسابقه خواهد بود و امیدوارم یحیی مثل همیشه شجاع باشد.
درخشان در پاسخ به این پرسش که نبود شجاع خلیل زاده به پرسپولیس آسیب می رساند یا خیر، گفت: حضور  شجاع خلیل زاده کمک 

بزرگی برای پرسپولیس بود اما فراموش نکنید او جانشین بسیار خوبی مثل کنعانی زادگان دارد.
کاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به بهترین خاطره خود از شهرآورد افزود: جالب است بدانید هم به عنوان بازیکن و هم به 

عنوان سرمربی توانستیم سه بر صفر استقلال را شکست دهم و این بهترین خاطره من است.

پرسپولیس و استقلال برای دهمین بار در بهمن ماه به مصاف هم خواهند رفت.
بی تردید حساس ترین بازی هفته نوزدهم رقابت های لیگ برتر فوتبال کشورمان جدال سرخابی های پایتخت خواهد بود. 

دیداری که از نظر جدولی نیز اهمیت فراوانی دارد.
این دهمین شهرآورد بهمن ماهی پرسپولیس و استقلال است. در ۹ دیدار قبلی 2 برد برای هر یک از تیم ها به دست آمده و پنج 

دیدار نیز با نتیجه مساوی به اتمام رسیده است. استقلال ۹ گل به ثمر رسانده و 11 بار نیز دروازه اش باز شده است.
شهرآورد پنجم اولین تقابل 2 تیم در بهمن ماه بود که دست بر قضا در تاریخ هفدهم برگزار شد و تاج سابق با نتیجه یک بر صفر 
از حریف سنتی خود جلو بود که عزیز اصلی با داور حاج ابوالحسن داور بازی درگیر شد و به صورت او سیلی زد و از زمین اخراج 

شد. در نهایت بازی نیمه تمام ماند و آبی ها سه بر صفر برنده شدند.
شهرآورد نهم در سال 5۰ با برتری چهار بر یک سرخپوشان تهرانی به اتمام رسید. حسین کلانی 2 بار گل زد و صفر ایرانپاک 
به همراه محمود خوردبین دیگر گلزنان پرسپولیس بودند. دومین برد پرسپولیس در بهمن ماه در سال ۹۰ رخ داد. جایی که با 

هت تریک ایمون زاید بازی 2 بر صفر عقب مانده را با پیروزی پشت سر گذاشتند.
دیگر برد آبی ها نیز به آخرین جدال 2 تیم در بهمن ماه برمی گردد که استقلال با هدایت منصوریان حریف قدرتمند خود را با 
حساب سه بر 2 شکست داد. هر سه گل استقلال در نیمه اول و به وسیله فرشید اسماعیلی، علی قربانی و کاوه رضایی شده شد.

پنج دیدار دیگر 2 تیم برنده نداشت و سه بار با نتیجه صفر بر صفر و 2 بار با حساب یک بر یک خاتمه پیدا کرد.

حمید درخشان:

 مربی ترسو بازنده شهرآورد است
آیا تعادل به هم می ریزد؟

همه چیز درباره شهرآوردهای بهمن ماه 

رئیس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال می گوید سه ماه قبل با اعضای هیات 
رئیسه فدراسیون درباره نامزدهای هدایت تیم ملی جلسه برگزار شده و آن زمان برانکو 

گزینه اصلی بود.
مرتضی محصص درباره بحث های مختلف درباره انتخاب سرمربی تیم ملی و نظر 
کمیته فنی فدراسیون فوتبال گفت: حدود سه ماه قبل و زمانی که تاج رئیس فدراسیون 
فوتبال بود، جلسه هیات رئیسه برگزار شد و ما نظرات خودمان را درباره گزینه های هدایت 
تیم ملی اعلام کردیم. وی با بیان اینکه در آن مقطع شانس برانکو بیش از سایر گزینه ها 
بود، افزود: برانکو قبل از اینکه سرمربی عمان شود و به خاطر مدت زمان بیشتری که تا 

انتخابی جام جهانی در فروردین مانده بود، گزینه اصلی بود.
رئیس کمیته فنی فدراسیون فوتال با بیان اینکه انتخاب گزینه های هدایت تیم ملی 
با کمیته فنی نیست، اظهار کرد: یک مسئله ای که مطرح می شود این است که کمیته 
فنی مربیان را انتخاب می کند اما ما فقط مشاوره می دهیم و انتخاب با هیات رئیسه، 
دبیرکل و رئیس فدراسیون فوتبال است و ما نظرات خودمان را درباره گزینه های آن ها 
ارائه می دهیم. کار ما استخدام یا اخراج نیست. محصص با بیان اینکه از سه ماه قبل 
تاکنون هیچ جلسه ای با هیات رئیسه فدراسیون فوتبال نداشته اند، گفت: در جلسه ای 
که سه ماه قبل بود، ما با آن شرایط، با گزینه های مطرح شده موافقت کردیم. برانکو آن 

زمان شاید رای بیشتری می آورد چون وقت بیشتری مانده بود اما الان فرصتی نداریم و 
نمی توانیم روی گزینه خارجی فکر کنیم. انتخاب مربی خارجی نیازمند پروژه یک ساله 
است. وی یادآور شد: من هیچ اطلاعی از تصمیمات هیات رئیسه فدراسیون ندارم اما 

احساسم این است که تا دو روز دیگر سرمربی تیم ملی معرفی می شود.
محصص در بخش دیگری از مصاحبه خود با اشاره به انتقاداتی که از این کمیته 
می شود هم گفت: باید درباره وظایف کمیته فنی اطلاعات درستی داشته باشیم. نقش 
ما انتخاب یا اخراج سرمربی نیست بلکه ما حامی سرمربیان در رده های سنی مختلف 

مردان و زنان هستیم و به آن ها کمک می کنیم که عملکردشان بهتر شود.

مرتضی محصص: 

برانکو گزینه اصلی تیم ملی بود



7دوشنبه -چهاردهم بهمن ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4975 سیاسی

چرا رئیس جمهوری نگران است؟

پیروزی نوش جانشان اما...

و ردصلاحیت های  انتخابات مجلس شورای اسلامی  یازدهمین دوره  آستانه   در 
گسترده رئیس جمهوری در مقام پاسدار قانون بیش از هر شخص و نهادی نگران اصول 
ششم و صدوبیست و یکم قانون اساسی است و به نهادهای تصمیم گیر هشدار می دهد 

که باور به پیروزی در انتخابات نوش جانتان اما بگذارید رقابت شکل گیرد.
اصل ششم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران اداره امور کشور را از طریق مردم 
و با ابزار انتخابات دانسته و تاکید کرده است: »در جمهوری  اسلامی  امور کشور باید به  
اتکاء آرای  عمومی  اداره  شود، از راه  انتخابات : انتخاب  رئیس جمهور، نمایندگان  مجلس  
شورای  اسلامی، اعضای  شوراها و نظایر اینها، یا از راه  همه پرسی  در مواردی  که  دراصول  

دیگر این  قانون  معین  می گردد.«
بر اساس اصل 121 قانون اساسی هم رئیس جمهوری به عنوان پاسدار همه اصول 
قانون اساسی از جمله اصل 6 ه عنوان نماد جمهوریت نظام است و در بخشی از مراسم 
تحلیف رئیس جمهوری او اینگونه سوگند می خورد: »من به عنوان رییس جمهور در 
پیشگاه قرآن کریم و در برابر ملت ایران به خداوند قادر متعال سوگند یاد می کنم که از 
آزادی و حرمت اشخاص و حقوقی که قانون اساسی برای ملت شناخته است، حمایت 
کنم.« بر اساس همین سوگند و به این دلیل که حرمت برخی از نامزدهای انتخابات 
آینده در بستر برخوردهای سلیقه ای خدشه دار شده است، روحانی در پی اعاده حقوق 
آنان است. از سوی دیگر با تک جناحی شدن انتخابات مجلس یازدهم، آزادی مردم هم 
برای انتخاب از میان سلایق و عقاید مختلف محدود می شود و رئیس جمهوری برای 

مقابله با این محدودیت ها ماه هاست که همه نهادها را به قانون دعوت می کند.
با این تاکیدات مصرح و موکد قانون اساسی نگرانی های حجت الاسلام »حسن 
مقام  در  یازدهم،  انتخابات مجلس  در  رد صلاحیت های گسترده  از  روحانی« پس 
رئیس جمهوری و پاسدار نماد جمهوریت نظام نه تنها جناحی و حزبی نیست بلکه کاملا 
در راستای منافع ملی قرار دارد. اینکه چنین دغدغه و هشداری چرا برای عده ای از 
مخالفان عجیب و غیرقابل تحمل بوده، مشخص نیست اما برخلاف تمام هیاهوهای 
منتقدان، رئیس جمهوری نگران جمهوریت نظام و اجرای سوگندی است که خود برای 
حراست از آن یاد کرده است. پس شاید پاسخ پرسش تیتر این باشد که او نگران حوزه 

استحفاظی خود یعنی حقوق ملت است.
رئیس جمهوری چه گفت که برآشفتند؟

هشدارهای رئیس جمهوری درباره اهمیت و چالش های انتخابات مجلس یازدهم تنها 
محدود به دوشنبه هفته گذشته نبود بلکه روحانی دست کم از پاییز امسال که زمزمه 
انتخابات و پروسه احراز صلاحیت به گوش می رسید؛ بارها درباره عواقب اقدامات 
فراقانونی هشدار داد. تازه ترین آن ها شاید به دلیل صراحت ناشی از نگرانی عمیق او 

بیشتر مورد توجه قرار گرفت.
رئیس جمهوری هفتم بهمن ماه در همایش استانداران و فرمانداران سراسر کشور 
گفت: »شما که در جلسات خصوصی در اتاق فکرتان می گویید "مجلس بعدی برای 
ما است"، پس چرا غصه می خورید؟ اگر مطمئن هستید پس بگذارید رقابت انتخاباتی 
شکل بگیرد و مشارکت هم بالا رود و مجلس برای شما باشد نوش جانتان؛ ما با این 
موضوع مشکلی نداریم؛ بگذارید رقابت سالم باشد و تلاش کنیم مشارکت در انتخابات 

نیز افزایش پیدا کند.«
روحانی پیش از این و در 25 دی ماه هم تاکید کرده بود: »به مردم نگوییم که در 
برابر یک صندلی مجلس 17 نفر، 17۰ یا17۰۰ نفر کاندیدا هستند، ببینیم از چند 
جناح 17۰۰ نفرکاندیدا هستند؟ 17 نفر از چند جناح، از یک جناح؟ اینکه انتخابات 
اینکه در مغازه ای از یک جنس، 2 هزار عدد وجود داشته باشد.«  نمی شود. مثل 
می توان در پاسخ تیتر این بخش هم نوشت که رئیس جمهوری اصول مصرح قانون 

اساسی را در سخنان خود مرور کرده است.
نگرانی معتقدان به اصول جمهوریت

انتقادات فراجناحی از پروسه احراز صلاحیت نقطه بارز این دوره از انتخابات و رد 
صلاحیت هاست و اظهارات و بیانیه ها به ویژه در یک هفته گذشته نشان می دهد که 
تنها رئیس جمهوری نگران جمهوریت نظام نیست بلکه عقلای هر دو جریان سیاسی 
در این زمینه دغدغه مند هستند. نامه »احمد توکلی« به شورای نگهبان، اظهارنظرهای 
برخی از فعالان اصولگرا، ابراز نگرانی برخی از مراجع تقلید و فقها و در نهایت بیانیه 
اصلاح طلبان در حمایت از مواضع رئیس جمهوری نشان می دهد که نگرانی از آینده 
جمهوریت نظام در همه طیف های سیاسی مرجع وجود دارد. توکلی عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در بخشی از نامه خود اینگونه از شرایط موجود انتقاد می کند: 
»حذف نامزدها به جای وحدت، ایجاد انشقاق می کند و در وضعیتی که ما در آن به سر 
می بریم این امر خطرناک است. درخواست می کنم که به این نکات توجه بفرمایید؛ 
طوری نشود که با سختگیری های  نابه جا علاوه بر ظلمی که واقع می شود؛ مجلس با 

نمایندگان فاقد صلاحیت و صفرکیلومتر شکل گیرد.«
»محمدمهاجری« فعال اصولگرا هم در یادداشتی یادآور شده است: »ظاهراً باید 
از الان پیروزی بخش تندرو یک جناح سیاسی را تبریک گفت و به تعبیر دیروز رئیس 
جمهوری به آنها گفت: نوش جان تان. اگر آنچه که آقای روحانی نسبت به آن هشدار داد 
اتفاق نیفتد و انتخابات با همین شیوه  شورای نگهبان برگزار شود، خداحافظی کردن با 

جمهوریت نظام است.
آیت الله »هاشم هاشم زاده هریسی«، عضو مجلس خبرگان رهبری هم معتقد است: 
»باید به افرادی که به نظام و اسلام اعتقادی حداقلی دارند میدان بدهیم و حفظ شان 
کنیم. ما سلمان و ابوذر را از کجا بیاوریم؟ باید مراقب باشیم مردم از نظام زده نشوند. 
همچنین انتخابات باید طوری برگزار شود که همه بتوانند به کاندیدای مورد نظر خود 

رای دهند.«
جمعی از اصلاح طلبان هم در بیانیه ای ضمن حمایت از موضع رئیس جمهوری 
درباره عواقب رد صلاحیت ها تاکید کردند: »رقابت آزاد و عادلانه انتخاباتی با حضور 
نمایندگان اصلی جریان های متفاوت سیاسی، شرط احیای صندوق رای و مشارکت 
گسترده شهروندان و از ضرورت های افزایش ظرفیت  جامعه و حاکمیتِ آن برای عبور 
از بحران های هم افزای کنونی است. به نظر ما رفتار شورای نگهبان مانع شکل گیری 
انتخابات معنادار شده است. چنین انتخاباتی گره از مشکلات میهن و مردم نمی گشاید 

و بر شکاف دولت و ملت می افزاید.«
رئیس جمهوری اصلاح طلب نیست، نگران است

پاسخ به این نگرانی های قانونی از سوی دلسوزان نظام به ویژه رئیس جمهوری با طیفی 
از توهین ها و اتهامات روبرو شد و اتهام زنندگان بدون اینکه نگران عواقب گفته های 
خود باشند، مقام دوم کشور را به اقدام جناحی، ناتوانی و ضعف مدیریت متهم کردند. 
بسیاری از اتهامات وارد شده به رئیس جمهوری به قدری دور از منطق است که نیازی به 
بررسی نداشته و حتی از سوی همفکران اتهام زنندگان هم مورد بی اعتنایی قرار می گیرد 
اما بخش دیگری از آن رئیس جمهوری را به اتخاذ مواضع جناحی متهم می کنند و با 
توجه به اینکه این مواضع پس از ردصلاحیت جریان اصلاح طلب صورت گرفت، شائبه 
حمایت رئیس جمهوری از این جریان میان برخی محافل سیاسی و خبری منتشر شد. 
این تحلیل شاید در زمستان ۹4 از دیدگاه سیاسی و جناحی تا حدودی قابل بررسی بود 

اما در زمستان ۹۸ مستندات چنین چیزی نشان نمی دهند.
جریان  سه  افراد  حق  شدن  ضایع  از  خود  سخنرانی  همین  در  رئیس جمهوری 
سیاسی در کشور سخن می گوید نه فقط اصلاح طلبان. اصلاح طلبان مدت هاست 
که عملکرد دولت را در بوته  نقدهای گاها تند خود قرار داده اند و تا حدی راه خود را 
از دولت جداشده می پندارند، دولت هم بارها تاکید کرده تعلقی به جریان خاصی 
نداشته و فراجناحی و معتدل امور کشور را پیش می برد. منتقدان این روزها از جدایی 
دولت و اصلاحات آگاه بوده و آن را دلنشین می دانند. با چنین توصیفاتی موضع 
انتقادی حجت الاسلام روحانی در رد صلاحیت اکثر نامزدهای انتخابات نمی تواند 
به معنای نگرانی وی از آینده اصلاحات باشد حتی اگر با رئیس  دولت اصلاحات 

دیدار کند.   
دوم اسفند و آینده ایران

دوم اسفندماه جمهوری اسلامی یکی از مهم ترین انتخابات چهل سال خود را برگزار 
خواهد کرد. مردم به دلایل بسیاری از شرایط کنونی کشور انتقاد دارند.  دشمنان ایران 
برای مشروعیت زدایی از نظام در تقلا بوده و منتظر مشاهده شکاف میان نظام و مردم 
هستند، شکافی که برای آن حداقل سه سال است تلاش مضاعف دارند. کشورهای 
منطقه منتظر تازه ترین نمود دموکراسی در ایران نشسته اند و کشور بیش از هر زمان 
دیگری نیازمند حضور پرشکوه مردم به معنای واقعی کلمه در پای صندوق های رای 

هستند. این حضور پرشکوه اما با چالش هایی هم روبروست.
ابهامات رویدادهای تلخ پاییز و زمستان و کم اعتمادی به مسئولان، مشکلات گسترده 
اقتصادی، فشار حداکثری آمریکا از این چالش هاست. یعنی در حالت عادی و بدون 
نگاه جناحی به انتخابات هم، امکان برگزاری انتخاباتی باشکوه اما و اگرهایی دارد. حال 
اگر به این ابهامات خط خوردن اکثریت نامزدهای یکی از جریان های سیاسی کشور را 
هم بیافزاییم؛ یعنی احتمال رای بخشی از آن ها را به صفر رسانده و به این ترتیب باید 
شاهد کاهش میزان مشارکت در انتخابات باشیم. شاید نتوان از تحریم های آمریکا و 
انتخابات،  با گسترده کردن دامنه حضور سلایق در  اما می توان  تبعات آن کاست 
معتقدان به آن سلایق را پای صندوق آورد تا انتخابات با شکوه و مورد تاکید رهبرانقلاب 

محقق شود.

 رییس جمهوری گفت: هر آن کس که مردم را برای حضور پای صندوق آرا دلسرد کند، 
حتما از مشی و راه امام)ره( فاصله دارد.

حجت الاسلام حسن روحانی صبح روز یکشنبه در آیین تجدید بیعت هیات دولت با 
آرمان های امام راحل با بیان اینکه ایام دهه فجر سال 57 بعنوان روزهای تاریخ ساز برای 
کشور عزیزمان و برای همه مسلمانان بود، اظهارداشت: امام در طول این ده روز گذار 
بسیار مهمی را از استبداد و استعمار به مردم سالاری و استقلال انجام داد، نهضتی که به 

همراهش تغییر هست و وقتی آرام می نشیند که به نظام منتهی شود.  
 روحانی با بیان اینکه حرکت و انقلابی که پایانش استقرار یک نظام نباشد به آشوب 
بیشتر شباهت دارد، گفت: امام عزیز و بزرگوار ما توانست دو یادگار بزرگ را برای تاریخ و 

کشور ما به ارمغان بیاورد و آن جمهوریت و اسلامیت بود.
 وی یادآورشد: امام به خوبی احساس کرده بود که با وجود سلطنت، مردم سالاری 
امکان پذیر نیست. امام تجربه مشروطه را پیش رو داشت که بعد از آن همه فداکاری و 
تلاش و تشکیل عدالت خانه و  تاسیس مجلس شورای ملی قدم به قدم از حضور مردم 

کاسته شد و با وجود سلطنت نظام مشروطه ای باقی نماند.
رییس جمهوری افزود: انتخاباتی که در روزهای اول مشروطه توسط آرای مردم و رای 
مردم بود، کم کم به جایی رسید که در میان جمعی و درباری افراد منتخب می شدند و آن 
گاه تشریفات انتخاباتی در کشور انجام می گرفت،  از قبل همه می دانستند چه کسانی 

به مجلس شورای ملی خواهند رفت و نمایندگان همه حوزه های انتخابیه روشن بود.
 رییس دولت دوازدهم خاطرنشان کرد: لذا امام به این نتیجه رسید که با وجود سلطنت 
و دیکتاتوری، دموکراسی و مردم سالاری امکان پذیر نیست، بسیاری از افراد بودند که به 
امام پیشنهاد می کردند نظام مشروطه ای بماند با سلطانی ضعیف و یا بدون سلطان. یا 
نظامی تاسیس شود بر مبنای خلافت اسلامی. اما امام هیچ یک از آنها را نپذیرفتند و در 

میان همه مشورت ها جمهوری اسلامی را برگزیدند.
امام  )ره( میزان بودن رای ملت را به عنوان شعار مطرح نکرد

 روحانی گفت: امام نه تنها پدر اسلام خواهی در تاریخ سرزمین ما بود، بلکه امام پدر 
جمهوری خواهی نیز در تاریخ ایران بود، جمهوریتی که با دیانت و با اسلامیت پیوند 
نخورد،  آن جمهوری هم باقی نمی ماند و تبدیل به استبداد می شود به همین دلیل 
بود امام بر این نکته اصرار داشت که جمهوری اسلامی نه یک کلمه کم است و نه یک 

کلمه زیاد.
وی هدف امام را تاسیس حکومت در چهارچوب اسلام به دست مردم عنوان کرد و 
افزود: امام می دانست که عدالت و اصلاح در جامعه و رشد و توسعه بدون حضور مردم 
امکان پذیر نیست. این که امام فرمود میزان رای ملت است، این را به عنوان یک شعار 

نگفت. امام می دانست اگر در هر صحنه ای مردم حضور نداشته باشند، پیروزی امکان 
پذیر نیست.  

دست  موفقیتی  به  تردید  بی  باشند  غایب  مردم  اگر  کرد:  تصریح  جمهوری  رییس 
نخواهیم یافت اگر هم بیابیم ماندگار نخواهد ماند< به همین دلیل تاکید امام بر این بود 

که مردم ولی نعمت ما هستند و در همه انتخابات ها مردم ما شرکت کنند.
 وی تصریح کرد: تاکید امام بر این بود که انتخاب کردن حق مردم است و هر آن کس 
که مردم را از انتخاب کردن باز دارد و نگذارد در سلایق مختلف آنکه می خواهند برگزینند 
و هرآن کس که مردم را برای حضور پای صندوق آرا دلسرد کند حتما از مشی امام و راه 

امام فاصله دارد.
سیاست ما نباید سیاست ذلت و تسلیم باشد 

یاد داد در کنار مردم می توانیم مردم  به ما  امام  رییس دولت دولت دوازدهم گفت: 
سالاری اسلامی را پابرجا سازیم،  امام به ما  آموخت با مردم می توان با ابرقدرت ها مبارزه 

کرد و ایستادگی کرد.
 وی با بیان اینکه مردم سالاری امام و اسلامیت مورد نظر امام فقط به یک صحنه و 
انتخابات و یک سال و یک روز ختم نمی شود، اظهارداشت: ما همیشه باید مردم خواه 
باشیم و همیشه باید به نظرات مردم احترام بگذاریم در سیاست داخلی مان، در سیاست 
خارجی مان، در سیاست های اقتصادی  و فرهنگی مان. نظرات مردم، اعتقادات مردم، 
تفکرات مردم و سلایق مردم از یاد نباید برود این را باید بدانیم اقامه دین و عدل به دست 

مردم امکان پذیر است.
راهی جز استقامت و ایستادگی در برابر متجاوزین وجود ندارد 

روحانی خاطرنشان کرد: این را باید بدانیم که شرع از عرف فاصله ندارد و ما کاری باید 
بکنیم که فرهنگ اجتماعی ما در چارچوب مقررات اسلام همان عرف متشرعه ما باشد.

رییس جمهوری یادآورشد: اگر راه امام را ادامه دهیم امروز هم که در سخت ترین شرایط 
تاریخ اقتصادی و سیاسی هستیم، از این مسیر به خوبی عبور خواهیم کرد. اگر امروز 
بعد از 2 سال در برابر تحریم های بی سابقه، ملت ما به خوبی ایستادگی و مقاومت کرده 
به آن دلیل است که مردم باور کرده اند ظلم و تجاوز از ناحیه ستمگران است باور کرده 
اند که نظام اسلامی ما مسیر صحیح و درست قرار دارد. باور کرده اند که سیاست ما 
نباید سیاست ذلت و تسلیم باشد. گرچه ما سیاست تنش و تقابل را هم قبول نداریم. 
مردم ما می دانند که امروز راهی جز استقامت و ایستادگی در برابر متجاوزین وجود 
ندارد. وی افزود: متجاوزینی که نه تنها بر ملت ما ظلم کردند و می کنند بلکه بر همه 
مسلمان های جهان به ویژه بر ملت مظلوم فلسطین. و در این روزها می بینیم ننگ بزرگی 
را که در تاریخ به عنوان قرن و معامله قرن ثبت کرده اند تا چه حد ننگین و تنفرانگیز برای 

همه مسلمانان و آزادیخواهان جهان است. بنابراین در برابر متجاوز راهی جز استقامت و 
ایستادگی و وحدت پیش روی ما نیست.

امید و وحدت را از مردم نگیریم
رییس جمهوری بیان کرد: امید و وحدت را از مردم نگیریم. نشاط را از مردم نگیریم 
بی تردید پیروز نهایی دراین صحنه خواهیم بود. امام هیچ گاه و در هیچ مقطعی نسبت 
به آینده روشن انقلاب ناامید نشد. آن روزهایی که در سوم و چهارم فروردین سال 42 
همه در خانه ها بسته شده بود، درب خانه امام در آن شب ها به روی طلاب، فضلا و مردم 

باز مانده بود.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: آن روزی که امام را مظلومانه به ترکیه و بعد به عراق 
آینده قطع نشد و آن روزهای پرماجرا،  به پیروزی و  امام امیدش  تبعید کردند، هرگز 
روزهای قبل از انقلاب و روزهای بعد از انقلاب امام همواره امیدوار بود و گویی این ندا را 
می شنید قلنا لا تخف انکه انت اعلا، موسی از فرعونیان نترس که تو پیروز صحنه نبرد 

در برابر فرعونیان هستی.
وی گفت: همین امید امام بود که در جنگ تحمیلی و در همه فراز و نشیب انقلاب 
ما را به پیروزی رساند،  امروز هم نیاز به وحدت و اتحاد و امید برای موفقیت داریم. ما 
تردیدی نداریم تا روزی که جمهوریت و اسلامیت هست، ملت ما در برابر همه توطئه ها 

پیروز خواهد شد.
روحانی اضافه کرد: دولت جمهوری اسلامی ایران باز هم در کنار مرقد امام بزرگوار 
تعهد می کند که همه توان خود را برای اجرای فرامین و راه امام با هدایت های مقام 

معظم رهبری ادامه دهد.
وی بیان کرد: مردم ما به خوبی در این روزها نشان دادند که انقلاب زنده است. امام 
زنده هستند. آن روزی که برای یک شاگرد مکتب امام یعنی شهید سردار سلیمانی همه 
به خیابان ها و به استقبال پیکر او آمدند و بدن او را بدرقه کردند، نشان دادند که راه امام 
زنده است، مسیر امام پررهرو است آن اسلامیت و جمهوریت در میان مردم حضور دارد. 
وقتی مردم کسی را به عنوان نشانه امنیت و عزت کشور بدانند همه در کنار او هستند و او 

را به عنوان سمبل ملی می دانند.  
رییس جمهوری عنوان کرد: امام مکتبش و راهش امروز هم برای ما راهگشا است. من 
در این ایام مبارک به همه مردم ایران به خاندان بزرگ امام عزیز و بزرگوارمان و به یادگار 
برومندش آیت الله سیدحسن خمینی تبریک و تهنیت می گویم و از خداوند می خواهم 

که همواره ما را رهرو راه او قرار دهد.
 آیت الله سید حسن خمینی:

هیچ راهی جز پیمودن مسیر آغازین انقلاب وجود ندارد
 تولیت حرم امام خمینی)ره(  نیز در این مراسم گفت: هیچ راهی برای ما جز پیمودن 
همان مسیر نورانی آغازین انقلاب وجود ندارد و باور کنیم که با هیچ مصلحت اندیشی 

کودکانه ای نمی شود آرمان های بزرگ انقلاب را تحلیل و تضعیف کرد.
آیت الله سید حسن خمینی اظهارداشت: انقلاب با عواملی که پدید آمد با همان 
عوامل هم به پیش می رود و بی شک هر عملی که این عوامل را تضعیف کند حرکتی 

ضدانقلابی است.
یادگار امام ادامه داد: انقلاب جز با خون های پاک همه مردم و تلاش بی سابقه همه 
آحاد جامعه به ثمر نرسید. 12بهمن دو قهرمان داشت یکی مردم و دیگری یک رهبر که 

فریادگر سخنان و نظرات همه ما بود. این دو در کنار هم توانستند در برابر دنیا بایستند. 
وی بیان کرد: اگر این حضور جامع ملی ما که تا به امروز هم با همان اندیشه و پتانسیل 
توانستیم تا اینجا برسیم به هر علتی تضعیف شد نمی توانیم این جامعه را با صلابت و 
قدرت پیش بریم. همچنین عامل بزرگ پیروزی انقلاب نقش محوری دینداری بود که 
مردم با توجه به یک کانون قدرت در ماورای مادیت توانستند به فراسوی جهان مادی 

توجه کنند.
سید حسن خمینی با بیان این که باید همان معنویتی که ریشه در تفکر دینی ما داشت 
امروز هم مورد توجه باشد،گفت: در آستانه سالگرد پیروزی انقلاب باور کنیم که هیچ 
راهی برای ما جز پیمودن همان مسیر نورانی آغازین انقلاب وجود ندارد و باور کنیم که با 
هیچ مصلحت اندیشی کودکانه ای نمی شود آرمان های بزرگ انقلاب را تحلیل و تضعیف 

کرد یا حتی برای دوره ای آن را به نقش حداقلی رساند.
وی گفت: امیدوارم روزهای بزرگ پیش رو روزهای تلاطم جامعه ما به سمت معنویت و 
دینداری با صلابت ملی باشد و امیدوارم دوستان ما در دولت و در سایر ارکان نظام بتوانند 

این کشتی را مدیریت کنند.
تولیت آستان امام خمینی)ره( در پایان گفت: جا دارد از تلاش های تک تک دوستان 
به ویژه ریاست محترم جمهور تقدیر و تشکر داشته باشم و از خداوند سبحان بخواهم که 
انشاءالله رهبر معظم انقلاب را طول عمر باعزت عنایت بدارند و به همه کسانی که در 

کشور منشاء تلاش و خدمت هستند توفیقات مضاعف عنایت کند.

رییس جمهوری در مراسم تجدید میثاق با آرمان های امام راحل :

دلسرد کردن مردم از انتخابات با مشی امام)ره( فاصله دارد

برای  اسلامی  جمهوری  اساسی  قانون  ظرفیت   ،5۹ اصل 
بن بست شکنی، تضمین جمهوریت نظام و راهی برای مشارکت 
مردم در تصمیم گیری های مهم و اساسی کشور است اما در حال 
حاضر سخن گفتن از این اصل با مخالفت های تندی مواجه 

می شود. 
میثاق  عنوان  به  پیش  سال   115 به  قریب  اساسی  قانون 
ملی مبنای اداره کشور مقرر شد؛ میثاقی که در نتیجه انقلاب 
مشروطه متولد شد و با انقلاب اسلامی تکامل پیدا کرد. انقلاب 
اسلامی، هم در بُعد جمهوریت و هم در بُعد اسلامیت، قانون 
اسلامی را گسترش داد و ابعاد و چارچوب تازه ای به آن بخشید. 
تبلور یافتن نظریه ولایت فقیه، تاسیس نهاد شورای نگهبان، توجه 
به مفهوم مصلحت در اداره کشور و در نتیجه تاسیس مجمع 

تشخیص مصلحت نظام اقداماتی در همین راستا است.
قانون  ساختن  مدون  بنیادین  و  اصلی  اهداف  جمله  از 
و  امور  اداره  برای  ریل گذاری  سیاسی،  نظام های  در  اساسی 
پیش بینی وضعیت های مختلف و نیز ظرفیت سازی برای عبور 
از آن وضعیت ها است. این ریل گذاری به دلیل اینکه به تایید 
مستقیم مردم می رسد به عنوان مبنا و میثاق اداره کشور و متنی 

شناخته می شود که همه باید به آن ملزم باشند.
بر همین اساس، قانون اساسی جمهوری اسلامی هم علاوه 
از  بر تعیین اصول کلی، در راستای ظرفیت سازی برای عبور 
وضعیت های غیرعادی و مهم اصل 5۹ را پیش بینی کرده است. 
اصل پنجاه و نهم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران تصریح 
می کند »در مسائل بسیار مهم اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و 
فرهنگی ممکن است اعمال قوه مقننه از راه همه پرسی و مراجعه 

مستقیم به آراء مردم صورت گیرد و درخواست مراجعه به آراء 
عمومی باید به تصویب دو سوم مجموع نمایندگان مجلس برسد«
اصل 5۹ قانون اساسی خود متکی به فصل اول این قانون و 
اصل ششم است که یکی از اصول مبنایی و کلی قانون اساسی 
به شمار می آید. در اصل ششم قانون اساسی آمده است »در 
جمهوری اسلامی ایران امور کشور باید به اتکاء آراء عمومی اداره 
شود، از راه انتخابات: انتخاب رییس جمهور، نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی، اعضای شوراها و نظایر این ها، یا از راه همه  پرسی 

در مواردی که در اصول دیگر این قانون معین می گردد.«
اصل ششم و پنجاه ونهم طی سالیان اخیر، بارها مورد تاکید 
عنوان  به  گرفته است.  قرار  رئیس جمهوری  روحانی«  »حسن 
مثال، روحانی در بخشی از سخنان خود به مناسبت سالروز 
پیروزی انقلاب در 22 بهمن پارسال به اصل 5۹ قانون اساسی 
اشاره کرد و گفت »ثمره انقلاب و میراث امام قانون اساسی است. 
باید قانون اساسی را پاس بداریم و از ظرفیت آن استفاده کنیم. 
قانون اساسی معیار ما است و هر کس آن را قبول دارد انقلابی 
است. قانون اساسی بن بست ها را برداشته و ظرفیت بزرگی دارد 
و اگر در موضوعی با هم بحث داریم باید به اصل 5۹ مراجعه کنیم 

که طبق آن باید به آرای مردم مراجعه کرد«
با  هم  بار  هر  و  تکرار  بارها  روحانی  سخنان  در  مهم  این 
روبرو  از سوی جریانات سیاسی مخالف دولت  مخالفت هایی 
شده  ست. هر چند این مخالفت ها با نیات سیاسی و جناحی 
صورت می گیرد و تا دلایل آن حد زیادی قابل درک است اما باید 
توجه داشت که مخالفت با ظرفیت های نهفته در قانون اساسی 
که اصل 5۹ یکی از مهم ترین آن ها است می تواند پیامدهای 

کشور  و  سیاسی  نظام  برای  عمیق  و  بلندمدت  آسیب زای 
به دنبال داشته باشد.

دو پیامد انکارناپذیر فراموشی اصل ۵9
بدون تردید اولین پیامد نادیده گرفتن اصل 5۹ قانون اساسی، 
دشواری عبور از بن بست ها و حل موضوعات مهم در کشور 
است. قانون اساسی ریل اصلی اداره کشور را مشخص می کند 
اما به دلیل ماهیت این قانون، تغییر مداوم آن امکان  پذیر نیست 
کرد  مشاهده  آن  در  نقصانی  یا  مشکل  موقع  هر  نمی توان  و 
دست به تغییر زد. بنابراین چون با گذشت زمان مسائل جدید و 
موضوعاتی طرح می شود که ممکن است قانون اساسی در مورد 
آن ها موضعی نداشته باشد، رفراندوم مهم ترین ابزار برای عبور از 

این چالش است.
مساله دیگر این است که موضوعات و مسائلی مهمی در اداره 
هر جامعه ای پیش می آید که زندگی بخش زیادی از مردم را تحت 
تاثیر قرار می دهد بنابراین نمی توان در مورد آن ها با سازوکارهای 
عادی تصمیم گیری کرد. از سوی دیگر با مراجعه مستقیم به 
رای مردم علاوه بر کسب نظر آنان، برای  تصمیمات مهم هم 
نادیده گرفتن  این وصف،  با  پشتوانه مردمی ساخته می شود. 
اصل 5۹ قانون اساسی  امکان عبور از بن بست ها را از ساختار 
اجرایی و سیاسی کشور می گیرد. همچنین در صورتی هم که با 
سازوکارهایی از آن بن بست عبور کنیم همراهی و پشتوانه مردمی 

آنچنان که باید وجود نخواهد داشت.
پیامدهایی دیگر؛ فرسایش ساختاری و ناامیدی جامعه

در ادامه تبعات نخست، فرسایش ساختاری از دیگر آسیب های 
پابرجایی  است.  اساسی  قانون   5۹ اصل  نادیده گرفتن 

چالش هایی که کشور با آن مواجه می شود باعث می شود که 
توان نهادهای مختلف و مسئولان در فرسایش ساختاری هدر 

رود؛ وضعیتی که عملا کشور را با بن بست مواجه می کند.
فرسایش ساختاری و در نتیجه ماندن در بن بست ها منجر به 
ناامیدی جامعه از توان حکومت برای اداره امور می شود. ناامیدی 
جامعه پیامدهای مختلفی را به دنبال دارد. نادیده گرفتن اصل 
5۹ علاوه بر فرسایش سرمایه اجتماعی بُعد جمهوریت نظام را 
هم با خطر مواجه می کند. نباید فراموش کنیم که اصل ششم 
و اصل 5۹ جلوه های اصلی جمهوریت و مردم سالاری در قانون 

اساسی جمهوری اسلامی ایران به شمار می آیند.
و  مردم  به رسمیت شناخت حق حاکمیت  با  اساسی  قانون 
لزوم اتکاء به آرا آنان برای ادامه جامعه، به درستی این حق را به 
مردم داده است که در مواردی خود مستقیماً اظهارنظر کنند. 
قانون اساسی پذیرفته است که در مسائل بسیار مهم اقتصادی، 
سیاسی، اجتماعی و فرهنگی اعمال قوه مقننه از راه همه پرسی 
و مراجعه به آرا مستقیم مردم رخ دهد؛ بنابراین اصل 5۹ قانون 

اساسی یک اصل مترقی محسوب می شود.
رفراندوم و همه پرسی در کشور ما تابو نیست و تا به امروز هم 
سه بار اتفاق افتاده است. بنابراین نباید ظرفیت  و توانمندی های 
قانون اساسی را به چشم ضعف نظام سیاسی و حقوقی کشور 
بنگریم. متاسفانه هر گاه مساله مراجعه به مردم مطرح می شود 
عده ای با دلایل و نیات گوناگون شروع به فرافکنی می کنند که 
هدف ارجاع دهندگان به قانون اساسی عبور از اسلام و نظام 
است اما توجه ندارند که اسلامیت نظام هم خود بخشی از اصول 

تغییرناپذیر قانون اساسی است.

چرا سخن گفتن درباره اصل ۵9با مخالفت های تندی مواجه می شود 
حصارهایی سیاسی پیرامون اصول بن بست شکن قانون اساسی

 هسته مرکزی گفتمان تعامل گرا و عقلانیت محور در سیاست خارجی جمهوری اسلامی بارها 
و به دلایل گوناگون هدف حمله مخالفان قرار گرفته است. یکی از تاکتیک های این حملات 
القای اختلاف و تعارض میان چهره های اصلی این هسته یعنی رییس جمهوری و رییس 

دستگاه دیپلماسی است.
اولویت و مرکزیت عبور سیاست و روابط خارجی کشور از تنگناهای هسته ای و منطقه ای در 
میان برنامه های دولت یازدهم، باعث شد تا مذاکرات ایران و 1+5 و ثمره آن یعنی برجام یه یکی 

از برجسته ترین نقاط کارنامه چهار ساله این دولت مبدل شود.
برجام از نگاه بسیاری از ناظران اکنون به سختی نفس می کشد. با گذشت نزدیک به دو سال 
از خروج آمریکا از توافق هسته ای و با توجه به آثار سیاست »فشار حداکثری« دولت »دونالد 
ترامپ«، تحریم های فزاینده، بدعهدی و مسئولیت گریزی اعضای اروپایی برجام، چشم اندازی 

روشن درباره آینده آن دست کم در مقطع کنونی به چشم نمی آید.
با این حال، مخالفان دوآتشه برجام نیز خروج از این توافق بین المللی را در این شرایط فاقد 
موضوعیت می دانند. این در حالی است که از زمان شروع مذاکرات هسته ای با 6 قدرت جهانی 
یعنی میانه سال ۹2، حجم وسیعی از حملات مداوم و بی محابا به سیاست های دولت و تیم 

مذاکره کننده به راه افتاد.
در شرایطی که فروش نفت ایران شرایطی دشوارتر از دوره تحریم های ابتدای دهه  جاری را 
تجربه می کند، مبادلات مالی با سختی صورت می پذیرد، هواپیماهای خطوط هوایی به دلایلی 
چون فرسودگی و دشواری دسترسی به قطعات زمینگیر می شوند، پروژه های استحصال انرژی 
از منابع نفتی و گازی متوقف شده و ... منتقدان برجام امتیازات آن را دریافته و برخی چنین 
عنوان می دارند که چرا تیم مذاکره کننده تضمین های محکم تری را از آمریکا و اروپایی ها برای 

پایبندی به مفاد این توافق بین المللی دریافت نداشته اند.
با وجود تَرَک هایی که بر پیکر توافق هسته ای وارد آمده، فلسفه و گفتمانی که منجر به 
شکل گیری برجام شد، همچنان در صدر دستگاه اجرایی و خصوصا دستگاه دیپلماسی به 
چشم می آید؛ گفتمانی که بر ضرورت تعامل با جهان و همسایگان پافشاری دارد، بر احترام 
به قوانین و هنجارهای بین المللی تاکید می کند، عقلانیت و تنش زدایی را بر رویاپردازی و 
تنش جویی برمی گزیند و با زبان و ادبیاتی جهان شمول با نظام بین الملل، سازمان و کشورهای 

آن سخن می گوید.
تعامل با جهان، برونگرایی و تلاش برای گشایش درهای کشور به روی جهان و پرهیز از 

دیوارکشی گرداگرد ایران مطالبه  اکثر مردم است که بارها در انتخابات اخیر به آن رای داده اند 
و آن را تایید کرده اند.

اینک و در فاصله کمتر از یک ماه مانده تا انتخابات مجلس، باز هم این تقابل دو ایده و اندیشه 
می تواند در رقابت نامزدهای ورود به بهارستان پدیدار شود. به همین خاطر شاید بتوان بخشی 
از دلایل موج جدید تهاجم به دولت »حسن روحانی« و یکی از اصلی ترین ایده های آن یعنی 

تعامل با جهان و پیروی از عقلانیت را درک کرد.
در همین پیوند بود که شنبه شب  یکی از چهره های منتقد دولت در قم مدعی شکاف عمیق 
و واگرایی میان روحانی و وزیر امور خارجه دولت او شد. حجت الاسلام و المسلمین »مهدی 
طائب« فرمانده قرارگاه عمار شب گذشته در مراسم بزرگداشت ایام الله دهه فجر در مسجد 
»چهارمردان« قم با طرح این ادعا که بین روحانی و »محمدجواد ظریف« تعارضاتی جدی 
وجود دارد گفت که ظریف از روحانی خسته شده و یکی از دلایل این واگرایی سوق دادن ظریف 

به سمت عبور از خطوط قرمز در پرونده های خارجی به ویژه برجام بوده است.
ایده و تاکتیک نمایش انشقاق میان روحانی و ظریف طی سال های گذشته بارها از سوی 
منتقدان و مخالفان دولت به کار رفته است؛ چه زمانی که در گرماگرم مذاکرات هسته ای بارها از 
بی اعتمادی رییس جمهوری به ظریف سخن می گفتند و چه اینکه پس از استعفای اسفندماه 
رخ داد، گروهی  تهران  به  رییس جمهوری سوریه  با سفر  سال گذشته ظریف که همزمان 
کوشیدند روحانی را مقصر این استعفا جلوه دهند. این در حالی است که دیدگاه روحانی 
درباره وزیر امور خارجه اش بدون کوچکترین تغییری چنین بود که »ایران تنها یک سیاست 
خارجی و یک وزیر امور خارجه دارد.« تلاش برای ضربه زدن به یکی از استوارترین حلقه های 
تصمیم گیری در دولت یازدهم و دوازدهم در حالی صورت می گیرد که سیاسیون نزدیک به 
حجت الاسلام طائب در هفته گذشته پروژه پیگرد قانونی وزیر امور خارجه را به خاطر مصاحبه 
با نشریه آلمانی کلید زده اند. از دید آنان بیان این موضوع که همچنان احتمال مذاکره مشروط 
میان ایران و آمریکا وجود دارد گناهی نابخشودنی است که ظریف را باید به خاطر آن مجازات 
کرد. این در حالی است که ادعای شب گذشته، مقصر همه نابسامانی های اقتصادی و مسائل 

مربوط به سیاست خارجی را روحانی معرفی می کند و نه وزیر امور خارجه وی.
نکته دیگری که در پروژه القای اختلاف میان روحانی و ظریف به شکلی بارز به چشم می آید 
چشم پوشیدن بر این واقعیت است که همراهی و همگامی این دو چهره شاخص عرصه 
سیاسی مربوط به امروز و دیروز نیست و تاریخ سیاست خارجی جمهوری اسلامی و اشتراک بر 

مشی اعتدال، عمل گرایی، واقع نگری، عقل گرایی، ارتباط سازنده با جهان، رئیس جمهوری و 
وزیر امور خارجه دولتش را در کنار هم قرار داده است.

این همسویی و همسانی ها از زمان رایزنی های دیپلماتیک و بین المللی درباره سرنوشت جنگ 
تحمیلی و قطعنامه 5۹۸ عیان تر شد و در سیاست تنش زدایی دولت سازندگی سمت وسوی 
مشخصی تری یافت. پس از آن و در دوره اصلاحات، گفت وگوهای ایران و سه کشور اروپایی که 
به بیانیه سعدآباد در مهرماه ۸2 انجامید صحنه دیگری از همکاری ظریف و روحانی بود که در 
نهایت با روی کار آمدن دولت یازدهم صفحه جدیدی از سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
را رقم زد. با نگاهی به آنچه روحانی و ظریف را طی سالیان سیاست ورزی جمهوری اسلامی 
در حوزه روابط خارجی همگام و دوشادوش یکدیگر نگاه داشته و سابقه مخالفان دولت طی 
سالیان گذشته، عیار ادعای تعارض و واگرایی در یکی از منسجم ترین هسته های تصمیم سازی 

دولت را می توان سنجید.

هدف ازکلید زدن این سناریو نخ نما شده چیست؟

پشت پرده رویای اختلاف سازی بین روحانی و ظریف



تعداد واجدین شرایط شرکت در انتخابات
رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: واجدین شرایط شرکت در انتخابات دوم اسفند ماه 1۳۹۸، 57 
میلیون و ۹1۸ هزار نفر هستند که از این تعداد 2 میلیون و ۹۳1 هزار نفر رأی اولی محسوب می شوند.
جمال عرف رئیس ستاد انتخابات کشور در رابطه با تعداد واجدین شرایط شرکت در انتخابات گفت: طبق 
بررسی های مستمر و تخصصی کمیته ای ویژه در ستاد انتخابات کشور با حضور نمایندگان مرکز آمار ایران، 
ثبت احوال کشور و مشاورین متخصص جمعیت شناس، واجدین شرایط شرکت در انتخابات اسفند ماه 
1۳۹۸، 57 میلیون و ۹1۸ هزار و 15۹ نفر هستند.وی افزود: از این تعداد 2 میلیون و ۹۳1 هزار و 776 
نفر رأی اولی محسوب می شوند.رئیس ستاد انتخابات کشور همچنین اعلام کرد: از کل واجدین شرایط 
شرکت در انتخابات دوم اسفند ۹۸، تعداد 2۹ میلیون و ۳۹ هزار و 152 نفر مرد و تعداد 2۸ میلیون و 
۸7۹ هزار و 6 نفر زن هستند.گفتنی است انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و میاندوره ای 

مجلس خبرگان، روز دوم اسفندماه 1۳۹۸ برگزار خواهد شد.

بازگشت پرُ»اتفاق« رضا رشیدپور به تلویزیون
موضوعاتی  "اتفاق"  در  رفت.  خواهد  سیما  سه  شبکه  آنتن  روی  زودی  به  "اتفاق"  تلویزیونی  برنامه 
با  و ورزشی  هیجان انگیز توسط چهره های شاخص حوزه های علمی، فرهنگی، اجتماعی، سیاسی 
حضور بیش از 5۰۰ تماشاگر روایت خواهد شد؛ همچنین در این برنامه می توان منتظر هر اتفاقی از جمله 
مناظره، گفتگو، بازنمایی اتفاقات شگفت انگیز دنیای علم و ... بود. "اتفاق" شامل استندآپ ساینس هایی 
در قالب شوی تلویزیونی با نگاهی متفاوت، خلاقانه و جذاب به موضوعات مختلف است.این برنامه شبانه 
که پنجشنبه و جمعه هر هفته پخش خواهد شد به تهیه کنندگی محمدرضا رضائیان و کارگردانی سیاوش 
صفاریان پور و محمدرضا رضائیان ساخته می شود، همچنین مجری طرح این برنامه بر عهده حمید 
مراوندی است.رضا رشیدپور به عنوان یکی از مجریان شاخص تلویزیون، محمدرضا رضائیان تهیه کننده 
برنامه "کتاب باز"، سیاوش صفاریان پور سازنده برنامه های شاخص علمی تلویزیون تیم این برنامه را تشکیل 

می دهند.

اسماعیل هنیه در قطر ماندگار شد
مقامات جنبش مقاومت اسلامی فلسطین )حماس( در گفت و گو با روزنامه "الشرق الاوسط" اعلام 
کردند که »اسماعیل هنیه« رییس دفتر سیاسی این جنبش تصمیم گرفته اقامتی طولانی مدت در 
خارج از نوار غزه داشته باشد و احتمالا تا پایان سال جاری میلادی و یا حتی تا پایان سال 2۰21 در قطر 
خواهد ماند. الشرق الاوسط به نقل از مقامات حماس افزود: برخی گمانه های مبنی بر اینکه مصر مانع 
بازگشت هنیه به غزه شده است، حقیقت ندارد و هنیه در این مرحله تصمیم گرفته تا در قطر اقامت کند.
پیشتر برخی رسانه های اسرائیلی گزارش داده بودند که مقامات مصری به دلیل سفر رییس دفتر سیاسی 
حماس به تهران برای شرکت در مراسم تشییع پیکر سپهبد شهید قاسم سلیمانی فرمانده سپاه قدس، 
مانع از بازگشت هنیه به نوار غزه از خاک این کشور شده اند.الشرق الاوسط به نقل از برخی مقامات حماس 
از جمله »خلیل الحیه« افزود که مصر از سفر اسماعیل هنیه به ایران راضی نبود و مقامات مصری حماس را 

به خاطر این موضوع ملامت کردند اما در نهایت اختلافات میان دو طرف حل و فصل شده است.

اصولگرایان می توانند کاندیدا به کشور های دیگر صادر کنند!
محمود میرلوحی عضو شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاحات گفت: بیشترین رد صلاحیت ها 
در خصوص اصلاح طلبان صورت گرفت و اگر در جایی دیگر رد صلاحیت صورت گرفته برای این است که 
بگویند فلان فرد باید باشد و شما نباشید. اصولگرایان یک لیست 15۰ نفر دارند که می توانند به کشور های 
دیگر صادر کنند. چه طور حاضر نشدند بپرسند ۸۰ پرونده و گزارشی که بازرسی کل کشور داده است، 
چیست؟ چگونه است برای همه به گفته خودشان وقت گذاشته اند؛ 1۰ دقیقه وقت می گذاشتند از 
مدیریت می پرسیدند که قضیه هولوگرام، املاک نجومی، شمش الشموس و خیریه امام رضا چه بود؟ فقط 
همین امسال بازرسی کل کشور پروند هایی در خصوص 41 ملک فرستاده و عنوان کرده است که خرید و 
فروشش دارای اشکال است و مقررات شهرداری رعایت نشده است. سخنگوی شورای نگهبان می گوید 
۹۰ نفر از نمایندگان فعلی دارای پرونده اقتصادی هستند، اصلا حرف ایشان درست. کاملا مشخص است 

هنگامی که افراد پاکدست را ممنوع و محدود می کنیم جای آنان را چه کسانی می گیرند. 

جبهه پایداری لیست ۶۰ نفره داد
جبهه پایداری انقلاب اسلامی با انتشار اطلاعیه ای 6۰ نفر از نامزد های اصلح خود را برای رسیدن به 
لیست نهایی در حوزه تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس، اعلام کرد. در این اطلاعیه آمده است: 
پیرو بررسی ها، مصاحبه ها و گفتگو های صورت گرفته در این مرحله از یازدهمین انتخابات مجلس شورای 
اسلامی در حوزه تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس، بدینوسیله تعداد 6۰ نفر از نامزد های اصلح 
توسط جبهه پایداری انقلاب اسلامی معرفی می شوند که در مراحل بعدی تعداد ۳۰ نفر از آن ها به عنوان 
نامزد نهایی به مردم شریف اعلام خواهد شد؛ همچنین از طرف جبهه پایداری شاخص های نامزد اصلح، 
مطابق مدل وحدت 4 مرحله ای که پیش از این به طور مبسوط شرح داده شده و به مسئولین محترم 
شورای ائتلاف نیز ارائه شده است؛ برای مذاکره با ایشان جهت حداکثری کردن افراد مشترک یا رسیدن 

به لیست واحد ادامه خواهد داشت.

شرط احمدی نژاد برای حمایت از شورای ائتلاف!
مهدی وکیل پور، عضو جوان شورای ائتلاف در بخشی از گفتگویش با خبرگزاری آنا گفته است: حضور 
احمدی نژاد در افطاری آقای باهنر عادی بود، ولی آن زمان یک دیداری را با آقای قالیباف داشت و پس از 
جمع بندی که انجام داد، پیغام روشنش این بود که اگر ظرفیت نیروهایش در لیست قرار بگیرد، از لیست 
حمایت خواهد کرد، در واقع او می خواست یک جمع 6 یا هفت نفره تأیید شوند که قطعاً تأیید نمی شدند، 
اما در کل به خاطر مسائل مرتبط با جریان انحرافی یک موضع جدی ای با او در میان نیرو های انقلاب 

وجود دارد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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دوشنبه - چهاردهم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4975

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: 14 فیلم در 2۸ سانس از جشنواره فیلم 
فجر در دو سینمای قم اکران می شود.

سید موسی حسینی کاشانی در کنفرانس مطبوعاتی که ظهر یکشنبه در تالار شهید آوینی 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم برگزار شد، با اشاره به اکران فیلم های این جشنواره در 
قم، اظهار کرد: جشنواره فیلم فجر یک رویداد فرهنگی است و برای برگزاری این جشنواره 

در قم، تلاش های بسیاری انجام شده است.
وی با اشاره به اینکه در جشنواره فیلم فجر به موضوع کنگره فرهنگی هنری شهدای قم نیز 
توجه شده است، تصریح کرد: این کنگره تولید فیلم و سریال با موضوع شهدا را در دستور 
کار دارد و از ظرفیت جشنواره فیلم فجر در قم برای تولید فیلم های متناسب با شهر قم و 

شهدای قم بهره برده می شود.
از فیلم های  به دو سینمایی که  با اشاره  و ارشاد اسلامی استان قم  مدیرکل فرهنگ 
جشنواره فیلم فجر در قم میزبانی می کنند، گفت: با وجود درخواست های بالایی که از 
سوی سینماهای قم صورت گرفت اما در نهایت با مطالعات انجام شده فقط دو سینمای 

تربیت و ونوس شرایط میزبانی از این جشنواره را داشتند.
وی با اشاره به ظرفیت قم برای میزبانی از فیلم های جشنواره فیلم فجر، بیان کرد: با 
پیگیری های انجام شده استان قم جزو چهار استانی است که برگزاری این جشنواره در آن 

به صورت جدی دیده شده است.
وی در رابطه با برگزاری این جشنواره در قم افزود: 14 فیلم موردنظر این جشنواره، هرکدام 
برای یک سانس از ساعت 15 در 2 سینمای قم برای عموم مردم اکران می شود و بهای بلیت 

آن 15۰ هزار ریال است.
رضوانی گفت: در بخش جنبی این جشنواره نیز پنج فیلم  سینمایی ویژه کودکان و 
نوجوانان به صورت رایگان، ساعت 1۰ صبح در سینما تربیت در روزهای 15، 16، 1۹، 2۰ و 

21 بهمن ماه جاری اکران می شود.
حسینی کاشانی با اشاره به افزایش تعداد صندلی سینماهای قم اضافه کرد: نسبت به سه 
سال گذشته تعداد صندلی سینماهای قم دوبرابر شده که با پیگیری های صورت گرفته این 

شمار در سال آینده به سه برابر می رسد.
طی امسال بیش از ۴۰۰ هزار نفر در قم به سینما رفتند

وی با بیان اینکه ۹ سینمای فعال در قم داریم که از علاقمندان به هنر هفتم پذیرایی 
می کند، گفت: بر اساس آمارهای اعلام شده بیش از 4۰۰ هزار نفر در ۹ ماه سال جاری در 

سینماهای قم به تماشای فیلم نشستند.
با  خویش  سخنان  از  دیگری  بخش  در  قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
اشاره به ظرفیت محدود بلیط فیلم های جشنواره فیلم فجر در قم، عنوان کرد: علی رغم 
درخواست های فراوان از سوی نهادهای گوناگون نمی توانیم به این نهادها بلیط تخصیص 
دهیم زیرا مهمترین اولویت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در برگزاری این 

جشنواره حضور مردم در سینماهاست.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برخی موضع گیری های هنرمندان نسبت 
به جشنواره فیلم فجر، عنوان کرد: با توجه به جو ایجاد شده و حفظ جایگاه نظام و شهدا 

امیدواریم هنرمندان در این حواشی قرار نگیرند و سوژه به دشمنان داده نشود.
حسینی کاشانی ادامه داد: ازنظر مجموعه ارشاد هنرمندی قابل احترام است که به 

آرمان های انقلاب وفادار و فعالیت وی در راستای ولایت و احترام خون شهدا باشد.
وی افزود: ما خود را خادم هنرمندانی می دانیم که به آرمان های انقلاب پایبند بوده و 
پاسدار خون شهیدان هستند که خوشبختانه بیشترین قشر هنرمندان کشور به این آرمان ها 

پایبند هستند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به شمار فیلم هایی که در قم اکران 
می شود، تصریح کرد: 14 فیلم در 2۸ سانس اکران می شود که با اهالی رسانه هماهنگی 
لازم صورت گرفته تا در جشنواره شرکت کنند و نقد و تحلیل و گزارش نسبت به فیلم ها 

منتشر شود و شاهد نگاه اهالی سینمای قم در رسانه باشیم.
صبح سینماها مختص به جشنواره کودک و نوجوان و رایگان است

وی، سانس صبح سینماها را مختص به جشنواره کودک و نوجوان و رایگان اعلام و بیان 
کرد: با توجه به ارزیابی های انجام شده بهترین فیلم ها در قم اکران می شود و با اهمیتی که 
وزارت خانه و خانه سینما به جریان سازی جشنواره فجر قائل هستند بازخورد سینمایی 

جشنواره در قم پیگیری می شود.
حسینی کاشانی تأکید کرد: با هماهنگی های انجام شده با صدا و سیمای قم، مجموعه 
»سره عشق« هر شب جریانات جشنواره را به صورت زنده پیگیری کرده و همکاری های لازم 

نیز با شهرداری برای دیده شدن بیشتر جشنواره در سطح شهر انجام شده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از آغاز اقدامات لازم برای برگزاری جشنواره در 
سینما پردیسان خبر داد و افزود: اقدامات لازم در حال انجام است و امیدواریم بتوانیم در 

سینمای منطقه پردیسان نیز فیلم های جشنواره را اکران کنیم اما هنوز قطعی نشده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، دربخش دیگری ازسخنان خود   اعتبار طرح تحفه در 
این استان را 27۰ میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: این اعتبار شامل 11۰ میلیارد ریال برای 
رسته »رسانه ای و تولید محتوای دیجیتال«، ۹۰ میلیارد ریال برای رسته »فرهنگی« و 7۰ 

میلیارد ریال برای رسته »هنری« است. 

وی افزود: متقاضیان برای دریافت تسهیلات در این زمینه ابتدا باید در سامانه تحفه به 
نشانی اینترنتی https://tohfeh.farhang.gov.ir ثبت نام کنند و طرح توجیهی آن ها پس 

از بررسی های اولیه توسط دبیرخانه به کارگروه استانی ارجاع می شود.
وی بازپرداخت این تسهیلات را چهارساله با کارمزد 1۸ درصد با یارانه حمایتی 2 درصدی 
اعلام و اظهار کرد: طرح هایی تا مبلغ 1۰ میلیارد ریال در سطح استان و بیشتر از آن در 

سطح ملی مورد ارزیابی قرار می گیرند..
طرح »گذر فرهنگی« قم در دست مطالعه است

وی همچنین گفت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در راستای عمل به شعار رونق تولید و 
اشتغال زایی، فعالیت های خوبی در رابطه با کسب وکار فرهنگی انجام داده است که ازجمله 

آن تعریف و معرفی »گذر فرهنگی« است.
وی با اشاره به این که کارهای مطالعاتی طرح مذکور در دست انجام است، افزود: در این 
طرح، خیابانی به عنوان »گذر فرهنگی« درنظر گرفته می شود و همه نوع امکانات فرهنگی 

مانند کتابخانه، سینما و نگارخانه در آن مدنظر است.
وی گفت: در این طرح، واحدهای تجاری که در این گذر فرهنگی )خیابان( قرار دارند، 
درصورت تغییر کاربری فرهنگی می توانند از تسهیلاتی همچون وام سه میلیارد ریالی با 

کارمزد چهار درصد استفاده کنند.
فیلم هایی درباره زندگی شهیدان قمی ساخته شود 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در بخش دیگر سخنان خود گفت: در چند سال اخیر 
بر اساس سیاست های جدید وزارت فرهنگ وارشاد اسلامی، تعدادی از فیلم های جشنواره 

فجر در تمام استان های کشور اکران می شود.
وی در رابطه با برگزاری سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر در قم خاطرنشان کرد: یکی از 
هدف های برگزاری این جشنواره در سال جاری، گرامیداشت و پاسداشت شهدای استان 

قم است و باید از ظرفیت جشنواره مذکور در این راستا بهره ببریم.
وی به برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم در سال آینده اشاره و اظهار کرد: مسئولیت 
کمیته فرهنگ و هنر کنگره مذکور، برعهده این اداره کل است و یکی از مسائل اثرگذار تولید 

فیلم و سریال می باشد که باید درباره شهیدان استان فیلم هایی ساخته شود.
با استفاده از ابزار هنر، شهیدان را به نسل جدید معرفی کنیم  

رییس کنگره ملی شهدای استان قم نیز در این نشست خبری گفت: حدود ۳۰ سال از 
دوران هشت سال دفاع مقدس می گذرد و در معرفی سیره شهیدان به نسل جدید کوتاهی 

کرده ایم.
احمد حاجی زاده بابیان این که کنگره مذکور 17 کمیته دارد و مسئولیت کمیته فرهنگ 
و هنر آن با اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی است، بر استفاده از ظرفیت های هنرمندان 

ازجمله در ساخت فیلم در رابطه با شهدا تاکید کرد.  
وی با اشاره به تاثیر هنر در مخاطب خاطرنشان کرد: باید در رابطه با شهدا؛ آثاری ماندگار 

درباره آرمان و سبک زندگی آن ها تولید کنیم.
وی بابیان این که شهدا پس از شهادت نیز با سیره خود موجب هدایت جامعه می شوند، 
اظهار کرد: آماده دریافت نظرها، دیدگاه ها و پیشنهادهای اصحاب رسانه و کارشناسان در 

این زمینه در ستاد کنگره ملی شهدای قم هستیم.  
حاجی زاده با اشاره به این که استان قم در رشته های گوناگون هنری ازجمله سینما دارای 
هنرمندان شاخصی در سطح کشور است، از این هنرمندان خواست در رابطه با شهیدان 
استان نیز فعالیت هنری انجام دهند، چراکه موضوع های قوی و خوبی در این رابطه درباره 

شهیدان قم وجود دارد.
در پایان این نشست خبری، با حضور جمعی از اصحاب رسانه و هنر پوستر سی وهشتمین 

جشنواره فیلم فجر در قم رونمایی شد. 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

نصب ۳۰ دوربین در میدان ۷۲ تن 
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از نصب بیش از ۳۰ دوربین 
در میدان 72 تن خبر داد و گفت: برای کنترل وضعیت ترافیکی میدان و 
ساماندهی اتوبوس های عبوری ۳۰ دوربین ثبت تخلف و نظارتی در این 

میدان با اعتباری بیش از یک میلیارد تومان نصب می شود.
 عباس ذاکریان در جلسه کمیته فنی شورای ترافیک استان قم با اشاره 
از  یکی  داشت:  اظهار  تن،  ترافیکی 72  وضعیت  ساماندهی  اهمیت  به 
دغدغه های شهرداری، ساماندهی وضعیت ترافیک میدان 72تن به  عنوان 

یکی از مهم ترین ورودی های شهر قم است.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از برگزاری جلسات کارشناسی 
در فرمانداری قم خبر داد و افزود: بیش از یک سال طرح های ارائه  شده برای 
ساماندهی 72 تن در فرمانداری قم با حضور کارشناسان مورد بررسی قرار 

گرفته است.
ذاکریان یکی از علل آشفتگی 72 تن را ورود اتوبوس های بین  راهی دانست 
و  پایانه ساماندهی شده  تهران در  به  انتقال مسافران  باید  و تصریح کرد: 

برنامه های جامعی برای این چالش تدوین  شده است.
وی از نصب بیش از ۳۰ دوربین در میدان 72 تن خبر داد و گفت: برای 
کنترل وضعیت ترافیکی میدان و ساماندهی اتوبوس های عبوری ۳۰ دوربین 
ثبت تخلف و نظارتی در این میدان با اعتباری بیش از یک میلیارد تومان نصب 

می شود.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم، ساماندهی مغازه های سوهانی 
این منطقه را نیز مورد بررسی قرار داد و خاطرنشان کرد: ساخت سکوها برای 
ساماندهی اتوبوس ها بیش از 5۰۰ میلیون تومان هزینه داشته و به  زودی 

مغازه ها نیز ساماندهی می شود.
معاونت  برنامه های  از  یکی  را  قم  شهر  ورودی های  ساماندهی  ذاکریان 
حمل  و نقل و ترافیک اعلام و تأکید کرد: چالش های زیادی برای ساماندهی 
ورودی های شهر قم وجود دارد که با توجه به مطالعات جامع ترافیک شهر و 

انجام مطالعات دقیق کارشناسی به این موضوعات رسیدگی می شود.
احداث پل عابر پیاده در بلوار جمهوری اسلامی

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم نیزدراین جلسه از 
ساخت پل عابر پیاده در بلوار جمهوری اسلامی در نزدیکی میدان سپاه خبر 
داد.  علی نیک با اشاره به اهمیت افزایش ایمنی عابران پیاده در تمام نقاط 
شهر، اظهار داشت: کمیته فنی ترافیک به  صورت مستمر از تمام نقاط حادثه  

خیز بازدید کرده و گزارش بازدید در این کمیته مورد بررسی قرار می گیرد.
مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم ساخت و اجرای 
پل های عابر پیاده را پر چالش ترین مبحث ایمنی در شهرداری دانست و 
افزود: با وجود افزایش هزینه ها و عدم تمایل پیمانکاران برای اجرای پل های 
عابر پیاده اما هنوز شهرداری برای حفظ ایمنی عابران اجرای پل های عابر 

پیاده را در دستور کار دارد.
نیک بعضی از چالش های اجرای پل های عابر پیاده را اعتراض مالکان 
مجاور پل به علت از بین رفتن حریم خصوصی ملک خود اعلام و تصریح کرد: 
یکی دیگر از مشکلات اجرای پل های عابر پیاده جابه جایی تأسیسات اداره 

برق بوده که بسیار هزینه بر است.
وی ادامه داد: بر طبق آخرین تصمیمات شهرداری، پل های عابر پیاده به  
صورت مکانیزه ساخته  شده و بیشتر تمرکز شهرداری بر استفاده از آسانسور 
در پل ها است تا برای همه اقشار جامعه از جمله معلولان و افرادی که از ویلچر 

و چرخ حمل کودک استفاده می کنند نیز قابل  استفاده باشد.
مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از ساخت پل عابر 
پیاده در بلوار جمهوری اسلامی در نزدیکی میدان سپاه خبر داد و گفت: 
فونداسیون های این پل عابر پیاده در حال اجرا بوده و با مالکان اطراف پل نیز 
به توافق رسیده ایم و در خیابان نیز برای ایمنی بیشتر نرده نیز نصب خواهد 
شد. نیک هزینه هر پل عابر پیاده مکانیزه را بیش از 4 میلیارد تومان اعلام و 
بیان کرد: ساخت پل های عابر پیاده مکانیزه بسیار هزینه  بر بوده و با توجه 
به عدم ثبات بازار ارز پیمانکاران برای ساخت پل در مناقصه های برگزار شده 

شرکت نمی کنند.

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای شهر قم خبرداد

ساماندهی بازار بزرگ قم و
 کاروانسرای ملاحسین

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای شهر قم از ساماندهی 
بازار بزرگ قم و کاروانسرای ملاحسین خبر داد و گفت: مشکلات بازار بزرگ قم 

 بررسی  شد و برای رفع آن برنامه ریزی های خاصی انجام گرفته است.
 مجتبی سبحانی ثابت  با اشاره به فعالیت های این کمیسیون در دومین 
سال شورای پنجم شهر قم اظهار داشت: شورای اسلامی شهر با تکیه بر 
برنامه های مدون و علمی و استفاده از ظرفیت نیروهای نخبگانی در حوزه 
تحلیل و پایش شهری به دنبال رفع موانع موجود و احصاء مشکلات است و 
به دوراز هرگونه نگاهی خاص صرفاً به دنبال خدمت بوده و پیشرفت قم را که 

مدنظر رهبر انقلاب است راهبرد اصلی خود قرار داده است.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای شهر قم با اشاره به 
مشکلات بافت های تاریخی شهر گفت: مشکلات بازار بزرگ قم موردبررسی 
قرارگرفته و برای رفع آن برنامه ریزی های خاصی انجام گرفته است، مشکلاتی 
از قبیل کف سازی، پلاک گذاری، نظافت روزانه، شستشوی ماهیانه، سد 
معبرهای موجود، سطل زباله، مباحث ایمنی و آتش نشانی و ... طی چندین 
جلسه موردبررسی قرار گرفت و دستورات لازم برای رفع آن صادرشده است، 
همچنین دوره های آموزشی برای ایمنی محیط و اطفای حریق در مسجد بازار 

برای همشهریان شاغل در این بازار برگزارشده است.
وی با اشاره به وضعیت کاروانسرای ملاحسین ادامه داد: این کاروان سرا 
دارای مشکلات همسویی بوده  که با برگزاری جلسات متعدد و اخطارهای 
ابلاغی در زمینه جمع آوری الوارها و ایمنی محیط متأسفانه شاهد آتش سوزی 
در این محل بودیم که با تلاش نیروهای آتش نشانی این حریق کنترل و 
خاموش شد و در حال حاضر با جدیت به دنبال ایمنی و جمع آوری الوارهای 
خشک از سطح مرکزی آن و تبدیل به پارکینگ موقت برای بازار کهنه هستیم.
وی افزود: سال گذشته بیش از 7۰ مورد اسامی پیشنهادی جهت شوراع، 
معابر و بوستان های سطح شهر در این کمیسیون بررسی شده  که با استفاده از 
نام مقدس شهدای گران قدر و همکاری نهادهای ذی ربط نسبت به نام گذاری 

این موارد با استفاده از نام این عزیزان موردتوجه بوده است.
وی با اشاره به بررسی فصلی پیشرفت پروژه های خدمات شهری و فضای 
سبز در این کمیسیون اظهار داشت: در سال گذشته با برگزاری جلسات 
بررسی  و  مشکلات  با  نزدیک  آشنایی  و  مناطق  مراکز  در  کمیسیون  این 
پیشرفت پروژه های در دست احداث سبب تسریع در روند این پروژه ها شده 
است، همچنین به دلیل اهمیت نوع پوشش گیاهی در قم چندین جلسه 
کارشناسان سازمان  و  مدیرعامل  و  کارشناسان جهاد کشاورزی  با حضور 
کاشت  و  مضر  گیاهان  کاشت  ممنوعیت  درنهایت  که  شد  برگزار  پارک ها 
گیاهان مثمر موردبررسی و تصویب قرار گرفت. سبحانی ثابت ادامه داد: 
بررسی گزارش امکان سنجی اولیه احداث بازارچه صنایع دستی قم با حضور 
مدیرکل و معاونین سازمان میراث فرهنگی، بررسی و رسیدگی به وضعیت 
نحوه ساماندهی دست فروشان و وانت بارهای سطح شهر، برگزاری جلسات 
متعدد در خصوص ساماندهی در زمینه مراکز جمع آوری ضایعات در سطح 
و  پیگیری  بوستان شهدای گمنام،  اجرای  و  روند طراحی  پیگیری  شهر، 
بررسی موضوع آرامستان جدید دارالسلام و طرح و تصویب نام گذاری تقاطع 
سه سطحه 15 خرداد و عمار یاسر به نام رزمندگان اسلام برخی از موارد 

بررسی شده در کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین بوده است.

با مشارکت شهرداری قم :

فصل جدید مجموعه جشن های 
مردمی سروستان برگزار شد

فصل جدید مجموعه جشن های مردمی سروستان در شهر قم در روز 12 
بهمن سالروز ورود امام خمینی )ره( به میهن با مشارکت شهرداری قم برگزار 
شد.  فصل جدید مجموعه جشن های مردمی سروستان با مشارکت سازمان 
فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم به مناسبت دهه مبارک فجر، در روز 
شنبه 12 بهمن ماه سالروز ورود سرافرازانه بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی 

ایران،حضرت  امام خمینی )ره( به کشور برگزار شد.
نخستین برنامه سروستان با حضور هنرمندان ملی و استانی از ساعت 

1۸.۳۰ در مجموعه ورزشی شهید حیدریان برگزار شد.
فصل جدید مجموعه جشن های مردمی سروستان از شبکه استانی سیمای 
نور صدا و سیمای مرکز قم پخش می شود، مهران رجبی، محمد پورصباغیان، 
مجید تال، سعید فتحی روشن، مجید ترکمان، حامد محضرنیا و محمد باقری 
در این جشن به اجرای برنامه پرداختند و حجت الاسلام و المسلمین رفیعی 

کارشناس مذهبی این برنامه بود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبر داد

نمایش 1۴ فیلم جشنواره فجر در قم

طرح:محمدعلی رجبی

طرح آمریكایی-صهیونیستی معامله قرن!!! 

نهج البلاغه : ح ۱۶۱، ص ۱۱۶۳

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم: 

قم پایین ترین شاخص مرگ نوزاد را در کشور دارد
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: این استان ازنظر شاخص مرگ نوزاد در سطح کشور، با 

4.۹۰  در هر یک هزار تولد،  پایین ترین آمار را دارد. 
محمود پرهام افزود: آمار مرگ نوزاد به طور میانگین در سطح کشور، ۸.4۸ در هر یک هزار تولد است.
وی بابیان این که در 1۰ ماه امسال، 1۸ هزار و 4۳۸ نوزاد در استان قم متولدشده است، اضافه کرد: 

در این مدت سه هزار و 4۹4 نوزاد در بخش NICU بیمارستان ها بستری شده اند.
به گفته وی، در این مدت، 67 نوزاد پس از تولد جان باخته اند و 45 نوزاد نیز به صورت مرده زایی 
متولدشده اند. پرهام با اشاره به این که 4۹ تخت NICU در بیمارستان های قم فعال است،  ادامه 
داد: بخش NICU بیمارستان فرقانی و ایزدی ازنظر رسیدگی و تجهیزات رتبه سوم بخش های ویژه 
نوزادان در کشور را کسب کرده است. وی بابیان این که مرگ نوزادان نارس در قم پایین تر از سایر 
استان هاست، بیان کرد: بهترین فوق تخصص های نوزادان در بخش های ویژه نوزادان بیمارستان های 
فرقانی، ایزدی، شهدا و حضرت معصومه)س( قم حضور دارند و تمام بیمارستان ها دارای پزشک مقیم 
24 ساعته هستند. وی با اشاره به این که درمان و پرستاری خوبی از نوزادان نارس صورت می گیرد، 
افزود: برنامه های آموزشی خوبی برای پرستاران بخش ویژه نوزادان برگزار می شود و اطلاعات آن ها 
برای نگهداری از نوزادان کامل،  دقیق و به روز است. به گفته معاون دانشگاه علوم پزشکی قم،به دلیل 
مجهز بودن بخش های ویژه نوزادان در بیمارستان های قم،  مادران باردار از شهرهای ساوه و کاشان برای 
زایمان به این شهر مراجعه می کنند. وی خاطرنشان کرد: نوزادی که در کمتر از ۳4 هفته متولد شود، 

 نارس محسوب می شود و نیازمند مراقبت هایی به ویژه ازنظر تنفسی است تا مبتلا به عفونت نشود.
 

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم خبرداد

پلمب ۲۴ واحد صنفی پوشاک متخلف
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از برخورد پلیس با عرضه کنندگان لباس های نامتعارف و پلمپ 

24 واحد صنفی متخلف در قم خبر داد. 
 سرهنگ پیام کاویانی اظهار داشت: در راستای اجرای طرح جمع آوری لباس های نامتعارف و ضد 
فرهنگی و مقابله با مدگرای و جلوگیری از ترویج فرهنگ منحط غرب و نفوذ عناصر بیگانه در نوع پوشش 
مردم، پلیس امنیت عمومی قم با تشکیل اکیپ هایی از ماموران مجرب اقدام به سرکشی از ۳21 
صنوف، مراکز خرید و مغازه های عرضه پوشاک کرد. وی گفت: 61 مورد اخطار پلمب و تعداد 24 مورد 
پلمب واحدهای متخلف از نتایج دیگر این طرح بوده است. سرهنگ کاویانی با اشاره به حساسیت بالا 
در مجموعه پلیس و دستگاه قضائی و برخورد قاطعانه و قانونمند پلیس با عرضه کنندگان لباس های 
نامتعارف اذعان داشت: طرح نظارت بر فروشندگان پوشاک در سطح استان مستمر و ادامه دار خواهد 
بود. رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم بر آموزش شهروندان در این رابطه تاکید کرد و خواست، 
در صورت مشاهده فروش و عرضه هرگونه لباس نامتعارف در فروشگاه ها مراتب را با مرکز فوریت های 

پلیسی 11۰ در میان بگذارند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

کشف ۶ دستگاه خودرو مسروقه
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف 6 دستگاه خودرو و یک دستگاه موتورسیکلت مسروقه توسط 

مأموران کلانتری 2۸ شهرقائم خبر داد. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران کلانتری 2۸ شهرقائم با اجرای طرحی در حوزه 

استحفاظی طی 72 ساعت 6 دستگاه خودرو و یک دستگاه موتورسیکلت مسروقه را کشف کردند.
فرمانده انتظامی شهرستان قم خاطرنشان کرد: در این رابطه و با تلاش های شبانه روزی صورت 
گرفته ۸ نفر توسط مأموران شناسایی و دستگیر شدند. سرهنگ جعفریان تصریح کرد: در نهایت 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
فرمانده انتظامی شهرستان قم از شهروندان خواست، نسبت به تجهیز خودرو به انواع قفل های 

ایمنی  و با ضریب ایمنی بالا اقدام تا از وقوع جرایم مشابه جلوگیری شود.

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  خبرداد

تخریب چند مغازه به علت نشتی و انفجار لوله گاز 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: بعدازظهر روزشنبه  نشتی گاز و 

انفجار ناشی از آن موجب تخریب چند مغازه در منطقه جمکران قم شد.
حمید کریمی شنبه شب بیان کرد: یک شرکت پیمانکار در حال حفاری با بیل مکانیکی بوده و 
اطلاعی از لوله های گازی که زیر زمین قرار گرفته بوده،  نداشته است که در اثر برخورد شاخک های بیل 

مکانیکی به لوله گازی که زیر زمین قرار داشته متاسفانه نشتی ایجاد می شود.
وی افزود: نشتی گاز از لایه های زیر زمین به داخل مغازه تعمیرات تلفن همراه می رسد که یک منبع 
شعله دار در آنجا قرار داشته که موجب انفجار و تخریب برخی از بخش های این مغازه و مغازه های 
اطراف آن می شود. وی با اشاره به این که تیم های آتش نشانی به سرعت خود را به منطقه رسانده و کار 
اطفا و ایمن سازی محل را در کوتاه ترین زمان انجام می دهند،  افزود: همکاران بنده در محل دو مصدوم 
را مشاهده می کنند و این که تعداد مصدومان در برخی کانال ها چهار تن ذکر شده است را باید به طور 

دقیق از اورژانس قم جویا شد.

 استاندار قم با انتقاد از عدم اجرای برخی اسناد قانونی 
گفت: این که سندی قانونی تصویب شود اما به مرحله اجرا 

نرسد مساله پذیرفته شده ای نیست.
بهرام سرمست عصر شنبه در جلسه کارگروه تخصصی 
اجتماعی، فرهنگ و سلامت استان بیان کرد: اسناد زیادی 
در زمینه های گوناگون تاکنون تدوین و تهیه شده اما پس از 

فرآیندهای تصویب با ضعف در اجرا همراه شده است.
وی با اشاره به سند تحول فرهنگی و اجتماعی قم بیان 
آسیب های  کنترل  روند  می تواند  سند  این  تدوین  کرد: 

اجتماعی را به وضع مطلوبی برساند.
وی خاطرنشان کرد: اقدام های فرهنگی ازجمله مسائل 
به مرورزمان  آن  بخشی  نتیجه  که  بوده  ممتنعی  و  سهل 

مشخص می شود.
و  فرهنگی  تحول  سند  تصویب  کرد:  عنوان  سرمست 
کاهش  مسیر  در  عملیاتی  و  مهم  اقدام  یک  اجتماعی 

آسیب های اجتماعی است.
وی تصریح کرد: در سند تحول فرهنگی و اجتماعی قم 
نقش و مسئولیت هرکدام از دستگاه های مسئول مشخص 

و تعریف شده است.
استاندار قم خاطرنشان کرد: برای رفع ابهام در اجرای 
این سند باید نشست های تخصصی در سطح استان ترتیب 
یابد.  سرمست اظهار داشت: تا زمانی که نظارت و ارزیابی 
در اجرای اسناد قانونی عملیاتی نشود، سندهای مصوب 

تکمیل نشده و به نتایج موردنظر نائل نمی گردد.
استاندار قم بیان کرد: مساله فرهنگ مقوله فرابخشی 
و  ندارد  خاص  مجری  و  دستگاه  یک  صرفاً  و  است 

دخیل  آن  در  نحوی  به  هرکدام  مختلف  دستگاه های 
می باشند.

سرمست گفت: این سند می تواند برای استان های دیگر 
هم یک الگو باشد، این سند راهبردی اجتماعی و فرهنگی 
ظرفیت مطلوبی در بهبود وضعیت آسیب های اجتماعی 
دارد. در کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت و 
زنان و خانواده که به ریاست استاندار قم برگزار شد، سند 
تحول فرهنگی و اجتماعی استان تصویب شد و وظایف هر 

یک از دستگاه های اجرایی موردبررسی قرار گرفت.
مردم بزرگ ترین سرمایه نظام جمهوری اسلامی هستند

استاندار قم همچنین امروز در آیین نواختن زنگ انقلاب 
اسلامی به مناسبت آغاز دهه مبارک فجر، بابیان اهمیت 
همبستگی و همدلی مردم درصحنه های مختلف، گفت: 
مردم بزرگ ترین قدرت و سرمایه نظام جمهوری اسلامی 
اینکه دو اصل جمهوریت  به  با اشاره  هستند. سرمست 
و اسلامیت دو بال پرواز انقلاب است، اظهار کرد: این دو 
اصل در کنار هم سبب توسعه کشور در حوزه های مختلف 
می شود. وی بابیان سخنانی پیرامون مقدمات شکل گیری 
انقلاب اسلامی، افزود: در چهل سالگی انقلاب اسلامی 
کشور با عبور از فراز و نشیب های متعدد با همدلی مردم 
درصحنه های مختلف پشتیبانی و حمایت ملت از انقلاب 

اسلامی در مسیر توسعه پیش می رود.
سرمست، عداوت های دشمنان ایران اسلامی در طول 
سال های گذشته نسبت به نظام جمهوری اسلامی را یادآور 
آمریکا در شهادت  تروریستی  اقدام  اگرچه  و گفت:  شد 
سردار سلیمانی و هم رزمانش احساسات مردم و مسئولین 

ایران را جریحه دار کرد، اما وحدت و همبستگی مردم در 
قبال این جنایت در تشییع باشکوه پیکر این شهدا نمود 
جهانی پیدا کرد و این از برکت و آثار مجاهدت های شهدای 
مقاومت است. وی به ویژگی های شخصیتی سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی اشاره و تصریح کرد: دیدگاه فراجناحی 
سراسر  در  همگان  برای  امنیت  به  وی  توجه  و  فراملی  و 
جهان، زندگی این شهید بزرگوار سرشار از درس های مهم 

و راهگشا برای نسل جوان و آحاد مردم و مسئولان است.
استاندار قم همچنین حادثه هواپیمایی اکراین و شهادت 
فرزندان و نخبگان کشور را موردتوجه قرار داد و اضافه کرد: 
ابراز  کشور  سراسر  در  عزیزان  این  خانواده  با  مردم  همه 
همدردی نمودند و این نشان از احساس همبستگی مردم 
با یکدیگر است. وی با انتقاد از برخی سیاه نمایی ها در 
مورد دستاوردهای نظام و دولت، تصریح کرد: خدمتگزاران 
واقعی کسانی هستند که با امیدآفرینی و بیان خدمات نظام 
جمهوری اسلامی ایران در طول سالیان گذشته، افق های 

روشنی برای کشور ترسیم می کنند.
استاندار قم بابیان در پیش بودن انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و میان دوره ای خبرگان رهبری در دوم اسفندماه 
سال جاری، گفت: حضور پرشکوه و مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات به عنوان صحنه ای برای حضور مردم، 
برترین قدرت انقلاب اسلامی و نماد دموکراسی در ایران 
است. وی در پایان خاطرنشان کرد: مدیران و مسئولان در 
تلاش اند تا با اتکا به توان سرمایه های ملی و اولویت بخشی 
به توانمندی های کشور، آرامش، رفاه و معیشت مردم را 

تامین کنند.

استاندار قم: 

اجرا نشدن برخی اسناد قانونی پذیرفتنی نیست


